
6e vergadering Dinsdag 4 februari 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14.00 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Lenssens ; gezondheidsredenen.

P. Chevalier, H. Coveliers, S. Creyf,
G. Geens, W. Seeuws ; buitenslands.

E. Beysen ; ambtsverplichtingen.

REGERINGSVERKLARING
VAN DE VLAAMSE EXECUTIE-
VE

Debat (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het debat over de
Regeringsverklaring van de Vlaamse
Executieve.

De heer Van Rossem heeft  het
woord.

De heer J.-P. Van Rossem (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,

heren Ministers van de Executieve,
normaal gezien zou ik nu moeten
zeggen waarde collega’s. Sinds één
van de excellenties van de Executieve
mij echter op de nationale omroep,
dus in het publiek, tot driemaal toe
gangster heeft genoemd, zal deze
persoon het mij wellicht kwalijk ne-
men u waarde collega’s te noemen.

Dus : Mijnheer de Voorzitter, Minis-
ters van de Executieve, waarde colle-
ga’s, namens de libertijnse fractie zal
ik een paar bedenkingen aangaande
het regeerakkoord formuleren.

Volgens mij heeft een debat als dit
weinig zin : ten eerste omdat alles er-
op wijst dat wij het in oktober nog
eens moeten overdoen en ten tweede
omdat ik de indruk heb, wanneer ik
de sprekers observeer, dat zij alleen
voor zichzelf spreken terwijl iedereen
hier rustig de krant zit te lezen. Ik
heb dus bedenkingen aangaande het
nut van deze toespraken.

Ik zal in het kort enkele punten uit
het regeerakkoord kritisch toelich-
ten. Dit regeerakkoord werd reeds
bestempeld als een soort nieuwjaars-
brief van een leerling uit het eerste
studiejaar, die vol goede intenties
staat, maar in geen enkel opzicht ver-
nieuwend is.

Wat het economisch luik en de insti-
tutionele hervormingen betreft, is het
zelfs nog niet zoveel.

Na de verkiezingen hoorde ik de po-
litici tot vervelens toe herhalen dat
zij signalen van de kiezers hadden op-
gevangen. Zij hadden het zo vaak
over signalen dat men op de duur de
indruk kreeg te luisteren naar een of
andere klikseingever van de NMBS.

Het verwondert mij echter dat van al
die signalen in het regeerakkoord uit-
eindelijk bitter weinig te bespeuren
valt, tenzij wat het migrantenbeleid
betreft - waar goede intenties be-
staan om de richtlijnen van Paula
D’Hondt na te leven - en de kloof
tussen de burger en de overheid.

Volgens mij moet prioriteit worden
verleend aan de sanering van de
openbare financiën en aan het beleid
inzake economie en tewerkstelling.
Ik wijs erop dat wij op economisch
vlak in Vlaanderen aan de vooravond
staan van een bijzonder lastige perio-
de. Wat het economisch en tewerk-
stellingsbeleid betreft, geeft het re-
geerakkoord helemaal geen ant-
woord op de uitdaging waarvoor wij
staan. De burger moet zich realiseren
voor welke economische situatie hij
precies staat. Inderdaad, wij staan
aan de vooravond van een kortston-
dige maar scherpe recessie.

Deze recessie is reeds begonnen in
de Verenigde Staten van Amerika
maar heeft bij voorbeeld de stijging
van de aandelenkoersen in Wallstreet
niet kunnen afremmen.

Wat Vlaanderen betreft - en ik heb
het niet uitgerekend voor Wallonië
- gaat deze recessie gepaard met
een alarmerende daling van de
schaalelasticiteit. Ik wil op het belang
hiervan wijzen. Inderdaad, wanneer
de schaalelasticiteit van een econo-
mie kleiner is dan één, dan kan een
onschuldig begonnen conjuncturele
crisis ontaarden in een structurele cri-
sis, in een langdurige crisis van aan-
houdende werkloosheid.

Met een produktiefunctie heb ik uit-
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gerekend welke de schaalelasticiteit
in België en in Vlaanderen is, en hoe
die is verlopen. Men komt tot de vol-
gende situatie. In 1987 was de schaal-
elasticiteit  nog 1,07 ; nu 1,Ol.  In
mensentaal wil zulks het volgende
zeggen. Bij een schaalelasticiteit van
1,Ol  zou een additionele input van
arbeid en kapitaal met 10 ten hon-
derd leiden tot een additionele out-
put met 11 ten honderd. Dit wil zeg-
gen dat wanneer de prijzen, intresten
en lonen constant blijven, de winst
stijgt. Wij kennen dan een gezonde
kostprijsstructuur.

De situatie die in Vlaanderen be-
stond in de periode rond 1982 tot
1987 is nu aan het verslechteren. Wij
komen momenteel uit op 1,Ol ten
honderd. Het zou dus best kunnen
dat wanneer de conjuncturele crisis
losbarst, wij te doen krijgen met een
dalende schaal-meeropbrengst of met
een schaalelasticiteit van minder dan
één. Dit wil zeggen dat bij gelijkblij-
vende lonen, prijzen en intresten,
een stijging van de input met 10 ten
honderd leidt tot de stijging van de
output met minder dan 10 ten hon-
derd. Dit wil ook zeggen dat bankiers
zullen worden genoodzaakt de intres-
ten op te trekken en dat ondernemers
verplicht zullen zijn de prijzen op te
trekken. Dat wordt dan het begin van
een cyclus van persisterende overpro-
duktie, waarbij men tot het paradox
komt dat ondanks het feit dat het
aanbod groter is dan de vraag, men
toch wordt geconfronteerd met infla-
tie en met toenemende werkloos-
heid.

In het regeerakkoord zoek ik tever-
geefs naar een antwoord daarop. Het
regeerakkoord bevat interessante op-
merkingen die echter puur pragma-
tisch zijn, onder meer inzake de
Weer-Werkactie en het werken naar
doelgroepen toe. Dat is geen cohe-
rente economische politiek. Ik wil
een economische politiek die Vlaan-
deren volgt en gesteund is op één vast
beginsel, hetzij een neo-liberale poli-
tiek in de stijl van Friedman en de
school van Chicago, hetzij een neo-
Keynesiaanse, een Schumpeteriaanse
volgens de innovatietheorie, kortom
een politiek die op iets is gesteund
en niet iets wat louter pragmatisch in
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elkaar is geflanst. Vergeten wij niet
dat Vlaanderen momenteel 176.000
werklozen telt en tijdens de afgelo-
pen maand zijn er nog 7.000 bijgeko-
men. Alles laat voorzien - daarvoor
beschikken wij toch over een Planbu-
reau - dat wij tijdens een periode
van vier jaar meer dan 300.000 werk-
lozen zullen hebben. Wij kunnen dat
verhelpen maar dan moet het hier
voorgelegde regeerakkoord dringend
worden aangevuld en een aantal za-
ken worden verwezenlij kt.

Ik denk hier meer bepaald aan het
wetenschappelijk onderzoek. Ik ben
ervan overtuigd dat wij uit de crisis
kunnen geraken zonder al te grote
kleerscheuren indien wij een soort in-
novatiepolitiek à la Schumpeter zou-
den volgen. Dat veronderstelt even-
wel dat wij oog hebben, niet alleen
voor het doelgericht wetenschappe-
lijk onderzoek, maar tevens voor het
fundamenteel wetenschappelijk on-
derzoek. Ik constateer evenwel dat,
uitgerekend ,op het moment dat de
Vlaamse economie nood heeft aan
een versnelde innovatie, de Vlaamse
Executieve zich bezondigt aan de
complete afbouw van het fundamen-

teel wetenschappelijk onderzoek
door de investeringsbudgetten tot
quasi nul te herleiden en de wer-
kingsbudgetten zodanig te beperken
dat zelfs in moeilijke omstandighe-
den het serieus werk niet meer moge-
lijk is. Een dergelijke kortzichtige be-
zuinigingspolitiek leidt alleen tot een
versnelde brain drain uit Vlaanderen.
Het wordt hoog tijd dat de leden van
de Vlaamse Regering leren denken
in termen die een vierjaarlijkse cyclus
overschrijden. Fundamenteel weten-
schappelijk onderzoek vormt op ter-
mijn de industriële toekomst van een
land of een gewest. In een periode
van recessie moet een economie kun-
nen terugvallen op haar eigen know-
how om via innovatietechnieken
nieuwe waren op de markt te bren-
gen. De grote structurele crisis van
de jaren zeventig heeft voldoende ge-
leerd dat het niveau van de innovatie
en van de arbeidsproduktiviteit de
determinerende factoren zijn om een
crisis zonder kleerscheuren door te
komen, veel meer dan de aanwezig-
heid van grondstoffen en van lage
uurlonen.

Wat mij ten zeerste verontrust, is dat

Overleg tussen VU-fractievoorzitter P. Van Grembergen (zittend) en VU-Senator
R. Van Hooland, die bij de analyse van het Regeerakkoord vooral aandacht had
voor de verbetering van de kwaliteit van de Vlaamse overheidsdiensten
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in de beleidsnota voorgelezen door
de heer Van den Brande nauwelijks
aandacht wordt besteed aan het fun-
damenteel wetenschappelijk onder-
zoek in Vlaanderen. In feite beperkt
de nota zich tot één zin op bladzijde
7 en ik citeer : De inspanningen voor
fundamenteel onderzoek zullen wor-
den verhoogd. Einde citaat. Wat
daaruit moet worden verstaan vrees
ik te mogen afleiden uit de reactie
van de leden van de Executieve op
een alarmerende brief die wij op 28
januari mochten ontvangen vanwege
de NCK, de Nationale Confederatie
van het Kaderpersoneel. In die brief
werd uitdrukkelijk aandacht ge-
vraagd voor de schandalige toestand
van het wetenschappelijk onderzoek
in Vlaanderen. Groot was mijn ver-
bazing toen ik gisteravond contact
opnam met die dienst en mij werd
meegedeeld dat ik het enige parle-
mentslid was dat uitleg vroeg en in-
formeerde naar de precieze grieven
van de wetenschappelijke vorsers. Ik
zou dus willen dat degenen die zich
bezighouden met het opstellen van
het regeerakkoord er zich over bezin-
nen bij de lijst van prioriteiten die zij
hebben opgesomd in ieder geval tweb
andere prioriteiten te voegen, name-
lijk enerzijds een betere inspanning
leveren voor het wetenschappelijk
onderzoek in het algemeen en, an-
derzijds, een coherente en consisten-
te politiek voeren inzake werkgele-
genheid, ver van de huidig geconsta-
teerde louter pragmatische overwe-
gingen.

Een ander punt dat ik wens te behan-
delen is de kansarmoede en het mi-
grantenbeleid. Volgens mij is de aan-
pak van dat migrantenvraagstuk niet
overtuigend. Ik meen dat de opko-
mende golf van het racisme op een
onvoldoende manier wordt ingedij kt.
De ruk naar extreem rechts is een
fenomeen dat ettelijke keren de klei-
ne grenzen van Vlaanderen over-
schrijdt. De wortels van deze horde
die Europa komt teisteren moeten
worden gezocht in een decennialange
verkeerde urbanisatiepolitiek, in een
te grote laksheid van het gerecht bij
de toepassing van de wetgeving op
het racisme - als ik zie met welke
slogans het Vlaams Blok straffeloos
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mag uitpakken, vraag ik mij af waar-
om wij een wetgeving op het racisme
hebben - in het eenzaamheidsvraag-
stuk van de oudere bevolking, alsook
in het onvermogen van de diverse
overheden om de rechtzekerheid van
de burger, bijvoorbeeld wanneer hij

. het slachtoffer is van kleine crimina-
liteit, te garanderen.

Bij een goede analyse van de situatie,
bij de vraag waarom extreem rechts
in Europa zo gemakkelijk van de
grond komt, maar bijvoorbeeld veel
moeilijker in de Scandinavische lan-
den en Nederland, kan men terugke-
ren tot de situatie die ontstond tijdens
de Korea-boom in de vijftiger jaren.
Op dat ogenblik ziet men een aanzet
van de trek van de meer begoede
burgerij van de kern van de vroegere
grootstad naar de villawijken aan de
rand van de stad. In de meeste lan-
den die geen coherent woonbeleid
volgden ging dat in latere decennia
gepaard met sociale verschuivingen
in de binnenstad. Een zekere ver-
krotting en leegstand van de huizen
ging daarmee gepaard. De huurprij-
zen van dergelijke huizen zakten
hierdoor in elkaar en geleidelijk wer-
den deze huizen ingepalmd door on-
der meer jonge migrantenfamilies.
Het werd het begin van een uiterst
moeizame cohabitatie. Ganse delen
van de binnenstad werden geleidelijk
bevolkt door twee groepen van inge-
zetenen die het probleem van de cul-
turele integratie er niet makkelijker
op maakten. Enerzijds was er het
minder begoede en oudere deel van
de bevolking dat het geld niet had
om de oude binnenstad te verlaten
en anderzijds groeide er een veel jon-
gere migrantenbevolking, vaak met
een groot aantal kinderen, zodat er
allerlei soorten conflicten konden
ontstaan. Het is gekend dat bij ons
in het Westen het begrip van de mo-
derne kernfamilie tot gevolg heeft
dat de oudere mensen meestal slacht-
offer zijn van een grote eenzaamheid,
een probleem waaraan niemand iets
doet. De enige politicus die ik heb
horen inspelen op dat probleem is
pater Versteylen die op een bepaald
ogenblik zei dat het probleem van de
eenzaamheid één van de grote uitda-
gingen is die wij in de toekomst moe-
ten aansnijden. Ik ben daar ook ten
volle van overtuigd. Die mensen le-
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ven in een generatieconflict tussen
jong en oud. Tevens is er het pro-
bleem dat zij door hun kinderen zo
goed als verlaten worden, terwijl er
een grotere familiale solidariteit be-
staat bij de patriarchale familiestruc-
turen van de meeste inwijkelingen.

De richtlijnen van de Koninklijke
Commissaris proberen daaraan tege-
moet te komen. Toch vrees ik dat
ondanks de goede bedoelingen al die
inspanningen hun doel voorbij zullen
schieten. Het komt mij voor dat de
Vlaamse bevolking er last mee heeft
dat bepaalde voorstellen van Paula
D’Hondt meer belang hechten aan de
noden van de migrantenbevolking
dan aan de noden van de eigen bevol-
king. Het is een soort averechtse dis-
criminatie die bron kan worden van
nieuwe en onbedoelde racistische im-
pulsen. Het lijkt mij gunstig dat de
Vlaamse Executieve het migranten-
probleem wil kaderen  binnen het
veel ruimere probleem van de kans-
armoede in Vlaanderen, alhoewel er
een verschil is tussen het migranten-
probleem en het probleem van de
kansarmoede.

Daarin is de beleidsnota volgens mij
niet altijd even consequent. Het on-
derwijsbeleid voor migranten, dat de
Executieve zegt onverwijld te zullen
uitvoeren, is duidelijk iets anders dan
een onderwijsbeleid voor alle kansar-
men. Indien men een racistische we-
deromstuit wilde vermijden, had men
de goedgekeurde nota van 15 mei
1991 eerst moeten uitbreiden tot alle
kansarmen. Of de diepe wortels van
het racisme, na zovele jaren van wan-
beleid inzake sociale huisvesting, in-
zake strijd tegen verkrotting en leeg-
stand in de oude binnensteden, plots
efficiënt kunnen worden bestreden
door het uittrekken van 30 miljard
voor sociale huisvesting, is een open
vraag. De beleidsnota preciseert erg
onduidelijk hoe de Vlaamse Rege-
ring zal voorkomen dat een gedeelte
van dat geld terechtkomt in de zak-
ken van de grote bouwpromotoren,
voor wie de winsten nu eenmaal zo-
veel belangrijker zijn dan de mensen.

Voorts wordt onvoldoende aange-
duid hoe de Executieve in voldoende
additionele inkomsten zal voorzien
om de kosten van een holdingmaat-
schappij met publiek karakter te dek-
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ken. Het zou onverantwoord zijn -
daar kom ik straks nog op terug -
om bij een reeds totaal onaanvaard-
bare staatsschuld, waarvan Vlaande-
ren als gewest nog enigszins werd ge-
spaard, nu nog nieuwe financiële put-
ten te delven.

Ontgoochelend is ook dat de beleids-
nota in alle talen zwijgt over zeer
goedkope initiatieven, die bewezen
hebben dat zij in staat zijn het racis-
me in te dijken. Zo is het bekend dat
in Anderlecht tien jaar geleden een
initiatief werd gestart ten gunste van
kansarme gezinnen dat tot een signi-
ficante daling van de criminaliteit in
de betrokken wijken heeft geleid. De
kinderen, die anders vaak op straat
spelen - en iedereen is het wel met
mij eens dat men daar niet de beste
opvoeding krijgt - kunnen in be-
paalde opvangcentra terecht waar ze
hulp krijgen bij hun huiswerk en bij
de voorbereiding van hun examens
en waar ze ook allerlei vormen van
sport en ontspanning kunnen beoefe-
nen. Welnu, tien jaar experimente-
ren op privé-kosten - want de staat
is er niet in tussen gekomen - heeft
geleid tot een betekenisvolle daling
van de jeugdcriminaliteit in de wijken
waar het experiment plaats vond.
Mijn fractie wil er dus ook voor plei-
ten dat de leden van de Executieve
in een volgend regeerakkoord maat-
regelen in die zin zouden treffen die
zouden bijdragen tot het indijken van
het racisme. Dergelijke initiatieven
lijken de libertijnen onmisbaar indien
men wil beletten dat Vlaanderen
straks door de rest van Europa met
de nek wordt aangekeken omdat het
zo weinig heeft gedaan om de opmars
van extreem rechts tegen te gaan.

De libertijnen juichen het toe dat de
Executieve het armoedebeleid ruim-
telijk gedifferentieerd wenst uit te
bouwen tot op het wijkniveau. Zij
pleiten in hun strijd tegen het racisme
voor het inzetten van buurtwerkers
in wijken met kansarmen. Dergelijke
buurtwerkers zullen op de eerste
plaats met het oudere deel van de
bevolking moeten leren praten, al
ware het maar om het eenzaamheids-
gevoel en het gevoel van hulpeloos-
heid te bestrijden. Voorts vinden de
libertijnen dat het inzetten van rijks-
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wachters te paard in dergelijke wij-
ken absoluut moet worden verme-
den. Zoiets is psychologisch onver-
antwoord omdat het gevoel van on-
behagen en onveiligheid er eerder
wordt door aangewakkerd dan weg-
gewerkt. Dergelijke initiatieven drei-
gen bovendien te ontaarden in ras-
sengeweld, zeker indien men oog wil
hebben voor het groot aantal racisti-
sche en fascistische elementen dat
nog steeds infiltreert in de rijkswacht.
Een betere oplossing ware het orga-
niseren van patrouilles van speciaal
opgeleide wijkagenten in deze wij-
ken. Een wijkagent boezemt nu een-
maal meer vertrouwen in dan een
rijkswachter te paard.

Ik wil het ook hebben over het ge-
zondheidsbeleid. Het regeerakkoord
handelt over problemen van alcohol-
misbruik en druggebruik. Een sensi-
biliseringsactie zou op het getouw
worden gezet, met de nadruk op de
relatie met de school, de ouders, de
jeugdwerkers en het ontspanningsle-
ven van de jongeren. Wij libertijnen
geloven niet in enige reële bijdrage
van dergelijke sensibiliseringsacties
in de strijd tegen, bijvoorbeeld, XTC
of hard drugs. Dat de toestand
werkelijk dramatisch is, wordt bewe-
zen aan de hand van recente onder-
zoekingen in Antwerpse scholen. In
bepaalde scholen gebruiken meer
dan 15 ten honderd van de jongeren
tussen 13 en 18 jaar geregeld hard
drugs. Inzake XTC wordt in een re-
cent rapport van de Gentse universi-
teit duidelijk bewezen dat er schade-
lijke effecten zijn voor de gezondheid
van de gebruikers. De libertijnen zijn
van mening dat sensibilisering ener-
zijds en repressie anderzijds nimmer
of nooit tot de gewenste resultaten
kunnen leiden.

Het fundamenteel probleem van de
hard drugs ligt in de geweldige win-
sten waarmee de verkoop ervan ge-
paard gaat. De aanmaak van bepaal-
de drugs, bijvoorbeeld van XTC, is
een relatief eenvoudige bezigheid.
Het eindprodukt, amper een halve
vierkante centimeter groot, is gemak-
kelijk te verhandelen en te verbergen
en is vooral drager van een winst van
500 of 1.000 frank per tablet. Precies
die winst heeft tot gevolg dat derge-
lijke produkten enorm worden ge-
pusht. Het zijn juist de pushers die
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verantwoordelijk zijn voor de steeds
meer algemene verspreiding van die
plaag onder de jeugd. Traditionele
politici redeneren veel te gemakke-
lijk in termen van sensibilisering en
repressie en zien onvoldoende in dat
zoiets nagenoeg niets verhelpt aan de
snelle verspreiding van de hard drugs
door de pushers. Een doeltreffende
bestrijding van de hard drugs zal in
de eerste plaats op de vernietiging
van de pushers moeten worden ge-
richt. De enige efficiënte methode
om daarin te slagen is de fabuleuze
winstmarges op die verboden pro-
dukten te vernietigen. De enige wijze
om die winstmarges onmogelijk te
maken is het verbod van verkoop op-
heffen.

Het is mij goed bekend dat zoiets
paradoxaal moet klinken in de oren
van conventionalisten. Toch blijft de
liberalisering onder dokterscontrole
de beste bestrijding van de hard
drugs. Een dergelijke liberalisering,
door verkoop in apotheken en steeds
met een doktersvoorschrift en een re-
gistratie van de koper, leidt tot een
complete ineenstorting van de prijzen
en tot het verdwijnen van de pushers.
Van zodra het produkt niet langer
verboden is, verliest het bij een deel
van de jeugd, die er een averechtse
moraal schijnt op na te houden, zijn
aantrekkingskracht van verboden
vrucht. Nu in Vlaanderen een op vier
jongeren in het trieste synthetische
geluk van het druggebruik is geraakt,
is het probleem bijzonder acuut. Het
is onverantwoord door xenofobie en
onkunde het probleem nog langer via
de traditionele wegen aan te pakken,
wegen waarvan voldoende bekend is
dat ze tot averechtse resultaten lei-
den. Het probleem van de hard drugs
moet dus via de liberalisering worden
aangepakt. Als libertijnen dringen
wij er ook op aan dat minstens in één
of andere commissie een studie zou
worden gemaakt over de manier
waarop het probleem in Vlaanderen
concreet kan worden aangepakt.

Inzake de AIDS-preventie verheugt
het de leden van mijn fractie dat de
Vlaamse Regering daarvan één van
haar prioriteiten wenst te maken.
Zonder het doorbreken echter van
een aantal sexuele taboes heeft zelfs
de meest professioneel voorbereide
en gerichte sensibiliseringscampagne
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niet direct een kans op slagen. In die
zin pleiten de libertijnen dan ook
voor een reeks liberaliserende maat-
regelen die ertoe kunnen bijdragen
bepaalde taboes te doorbreken. Zo
lijkt de herziening van de minderja-
righeidsgrens inzake erotiek wense-
lijk. Het bijhouden van sexuele afwij-
kingen in de computers van de rijks-
wacht moet krachtdadig worden be-
streden.

Wat de psychiatrische instellingen
betreft, pleiten de libertijnen voor de
complete afschaffing van alle geslo-
ten inrichtingen. De voorgestelde re-
conversie gaat niet ver genoeg en ex-
tra-murale psychiatrische verzorging
wordt in het regeerakkoord onvol-
doende gestimuleerd.

middelen, teneinde het wonen in
Vlaams Brabant betaalbaar te ma-
ken.

Dit lijkt allemaal mooi, maar een re-
gering die zichzelf au sérieux neemt
is uitleg verschuldigd aan de parle-
mentsleden over de betaalbaarheid.

De Vlaamse Regering mag absoluut
niet vervallen in de knoeiboel die de
nationale regering heeft aangericht.

meegespeeld, omdat de financiën
blijkbaar gezond gebleven zijn. In elk
geval moet Vlaanderen het voor-
beeld geven, vooral voor wat de gere-
gionaliseerde materies betreft, dat
het in staat is de staatsschuld binnen
de perken te houden.

Dit wou ik als libertijn aan het re-
geerakkoord toevoegen. (Applaus bij
ROSSEM)

De bijeenkomst van Maastricht leid-
de onomkeerbaar tot de installatie
van de ECU. Om lid te worden van
het EMU moet het begrotingstekort
gereduceerd worden tot 3 ten hon-
derd van het BNP en de nationale
schuld tot 60 ten honderd van het
BNP. Ik zie niet in hoe wij de ene
noch de andere parameter zullen ha-
len. Uit een nota van het Rekenhof
blijkt dat de netto aangroei van de
staatsschuld het afgelopen jaar 401
miljard bedraagt, dit is 6,2  ten hon-
derd van het BNP. Dit wil zeggen dat
er de komende jaren 200 miljard
frank per jaar zal moeten worden be-
zuinigd .

De Voorzitter : De heer Platteau
heeft het woord.

Een ander punt betreft het financieel
aspect en het budgettair bestuur. De
voorgestelde regeringsnota maakt
melding van tal van initiatieven die
tot aanzienlijk zwaardere uitgaven
voor het Vlaamse Gewest zullen lei-
den. Hoeveel die uitgaven zullen be-
dragen staat nergens vermeld. Daar
hebben wij het raden naar. Ik heb de
heer Van Rompuy horen zeggen dat
boven de dertig miljard voor de so-
ciale huisvesting het totale pakket
tien miljard méér zou kosten. Ik heb
daarover mijn twijfels wanneer ik
vaststel welke maatregelen worden
voorgesteld. Ik geef een voorbeeld.
De installatie van 188 nieuwe Vlaam-
se Raadslieden vanaf 1994 zal vol-
gens mij een meerkost  opleveren van
één miljard frank.

De heer S. Platteau (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren Ministers, collega’s, als verko-
zene van 24 november laatstleden be-
hoor ik tot de categorie nieuwkomers
in deze Raad. Fier, vol verwachting
en vol hoop op fundamentele veran-
deringen wil ik ‘s lands bestuur en
meer bepaald het bestuur van de
Vlaamse regio benaderen vanuit een
dubbele verworvenheid, enerzijds die
van 30 jaar ervaring in het manage-
ment van een belangrijke privé-on-
derneming uit de tertiaire sector en
anderzijds die van 10 jaar gemeente-
lijke praktijk als schepen van finan-
ciën en burgemeester. Ik blijf er fier
op hier te kunnen zijn, ik blijf en-
thousiast om aan ‘s lands bestuur te
kunnen meewerken, ik blijf hopen op
verandering zowel aan vorm als aan
inhoud, maar wat ik de jongste jaren
en vooral de jongste maanden aan-
schouw, wat ik ontdek wanneer ik de
cijfers nauwkeuriger bekijk en de si-
tuatie evalueer, ontgoochelt mij diep
en maakt mij zeer onbehaaglijk.
Wanneer ik bovendien constateer dat
men met deze regeringsverklaring
obstinaat op dezelfde weg voort wil
gaan, begrijp ik de kiezer van 24 no-
vember volkomen en besef ik hoe
diep de kloof moet zijn tussen de bur-
gers en de bestuurders van het land.
Na Martens IX met een zestigtal mi-
nisters die tegelijk dit kleine landje
bestuurden, met een schuldenberg
van 8.000 miljard, met nogal wat
schandalen en een massa gedemoti-
veerde burgers, zijn we terecht geko-
men in een politiek vacuüm dat reeds
meer dan twee maanden duurt en van
die aard is om het hoogste gezag van
onze rechtsstaat, de Koning zelf, in
de arena te doen treden. Zal de nieu-
we Vlaamse Regering - eigenlijk is

Verwacht de burger precies dat van
de politici ?

Ik lees dat er grote inspanningen zul-
len worden geleverd op het vlak van
de informatie en vorming van de
Vlaamse administratie.

Men heeft het hier reeds herhaalde-
lijk gehad over de creatie van 1 SOO
kinderopvangplaatsen per jaar. Bo-
vendien is er een jaarlijkse groei met
drie ten honderd van de gezins- en
bejaardenhulp. Er is een verhoging
van de middelen voor het Vlaams
Fonds voor de Integratie van Kansar-
men, van het jeugdwelzijnswerk en
de verfraaiing van de scholen. Bo-
vendien krijgt VLABINVEST meer
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Ik hoop dat de ACW-vleugel van de
CVP en de socialisten ten minste het
Parlement er voor zullen behoeden
dat deze 200 miljard frank enkel en
alleen zullen gezocht worden in de
Sociale Zekerheid.

Veronderstel dat men er de komende
zeven jaar in zou slagen een sluitende
begroting op te stellen - dat de
staatsschuld constant blijft - en dat
men, ondanks de economische reces-
sie, een economische groei zou ver-
wezenlijken van 3,5 ten honderd per
jaar, dan zal in 1999 onze nationale
schuld nog altijd 90 ten honderd van
het BNP bedragen en voldoen wij
nog altijd niet aan de voorwaarden
om lid te worden van de Europese
Monetaire Unie. Dit is dramatisch
voor een land met een open econo-
mie, voor de KMO’s en de exportge-
richte bedrijven. Dit zou immers be-
tekenen dat vanaf 1999 de Belgische
frank moet concurreren tegen de
ECU, de dollar en de yen. Dit zou
in Vlaanderen het begin van een ver-
armingsproces betekenen. Dit is de
tol voor twaalf jaar wanbeleid op na-
tionaal vlak. Ik feliciteer de Vlaamse
Regering omdat ze dit spel niet heeft
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dit reeds Van den Brande II - voor
Vlaanderen enig soelaas brengen ?
Heeft de nieuwe ploeg het duidelijk
sein van de kiezer begrepen en zal zij
de langverwachte ommekeer bren-
gen ? Ik zie geen enkel teken om dit
te geloven, wanneer ik mij verdiep in
het regeerakkoord en de Regerings-
verklaring die vorige week door een
futloze Raad werden aanhoord.

Ik zal enkel op de financiële aspecten
van de Regeringsverklaring ingaan.
Wat zie ik hierbij ? De Vlaamse deel-
regering is vertrokken met een zoge-
naamd natuurlijk tekort, namelijk het
netto te financieren saldo dat van de
nationale Regering werd overgeërfd.
In de plaats van dit natuurlijk tekort
onmiddellijk te lijf te gaan en te pro-
beren tot financiële orthodoxie te ko-
men, is men na een paar jaar afgegle-
den naar wat men noemt een aan-
vaardbaar tekort, om te eindigen met
een netto gecorrigeerd tekort van
niet minder dan 62 miljard op de be-
groting van 1992. In het regeerak-
koord prijst de Vlaamse Regering
zich gelukkig met het feit dat tot op
heden door de Vlaamse Gemeen-
schap slechts 23 miljard schulden
werden gemaakt. Omdat men echter
niet kan voorbijgaan aan de harde
cijfers, heeft men de totale schuld ge-
splitst in directe en indirecte. De zo-
ëven geciteerde 23 miljard is, steeds
volgens het regeerakkoord, de direc-
te schuld. Men is echter verplicht
daaraan toe te voegen dat de schuld
in werkelijkheid heel wat hoger is.
De schuld die men als indirect catalo-
giseert, bedraagt immers 233 miljard.
Wat mij betreft is schuld schuld, of
zij nu direct of indirect is. De realiteit
is immers even pijnlijk. Volgens de
regeringsverklaring bedraagt de tota-
le schuld dus niet minder dan 256
miljard en dit na ongeveer 10 jaar
Vlaams beleid.

Dit is nu slechts een begin, gesteund
op cijfers vastgelegd op 31 december
1991, en op een begroting van 1992,
die nog geen rekening houdt met de
rijkelijk voorziene projecten uit de
Regeringsverklaring en dus willens
nillens  zal moeten aangepast worden
omwille van nieuwe financiële lasten
die ze zal meebrengen. We mogen
ons dus zeker verwachten aan belas-
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tingverhoging en nieuwe schulden
bovenop de 256 miljard !

Van de 41 pagina’s binnen dewelke
het regeerakkoord is vervat, zijn er
slechts drie gewijd aan begroting en
financiën. De 38 andere wemelen van
projecten en mooie principes, die alle
domeinen bestrijken waarvoor de
Vlaamse Gemeenschap bevoegd is.

In feite was het beter omgekeerd ge-
weest, hoe lovenswaardig de projec-
ten ook mogen zijn, want nergens is
er enigszins sprake vanwaar het geld
moet komen.

Nemen wij bijvoorbeeld het project
van de sociale huisvesting in het ka-
der van de kansarmoede, project dat
meer dan 30 miljard moet kosten.
Dat is een buitengewoon mooi initia-
tief, maar waar blijven de centen ?

Nergens een spoor van een kosten-
batenanalyse, zoals wij dat in het par-
ticulier management altijd eisen.
Nergens een aanduiding voor finan-
ciële verantwoording. Niets wat dat
betreft. Dat is ook zo voor de andere
nieuwe beleidsopties, onder meer
voor het migrantenbeleid, het onder-
wijs, economie en tewerkstelling en-
zovoort.

Het hoeft dan ook geen enkel betoog
dat binnen de kortste keren, hetgeen
waar is voor het nationaal beleid, na-
melijk dat wij staan voor een finan-
cieel debâcle, ook waar zal zijn voor
de Vlaamse Regering.

Vorige week schreef Manu Ruys let-
terlijk in De Standaard, ik citeer : De
Belgische staat gaat met zijn falend
federalisme, met zijn twistende re-
geerders, met de Waalse afkeer voor
een stringent begrotingsbeleid, een
institutioneel en financieel debâcle
tegemoet. Wie dat loochent, bedriegt
de mensen.

Wanneer men het regeerakkoord
aandachtig leest, komt men tot de
slotsom dat het gaat om een opsom-
ming van zaken, die de oude Grieken
noemden ta deonta en niet ta onta
of, om het meer modern te zeggen,
deze regeringsverklaring is een parel
van wishful thinking.

Ik vrees dat het niet van aard zal zijn
om het tij van 24 november te doen
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keren. Mij in elk geval ontgoochelt
deze tekst, vooral op het financiële
vlak, en ik durf zeggen met de bijbel :
het zijn geen doven die niet kunnen
horen, het zijn doven die niet willen
horen.

Ik werd naar het Paleis der Natie ge-
stuurd om efficiënt te werken, om af
te rekenen met het verleden en mee
te werken teneinde vernieuwing te
brengen. Ook om de terugkeer in de
hand te werken van de financiële or-
thodoxie, zoals wij dat trouwens ge-
daan hebben in onze eigen gemeente,
om spaarzaam te zijn, en om te zaai-
en naar de zak. Dat werd mij van alle
kanten door de mensen op het hart
gedrukt.

Vermits ik duidelijk zie dat het hek-
ken blijft hangen aan de oude stijl,
zeg ik neen tot deze Regeringsverkla-
ring, die mutatis mutandis identiek
dezelfde klank en dezelfde beloften
inhoudt als de vorige, waarvan men
heeft kunnen zien dat ze niet datgene
bracht waarnaar elke Vlaamse en el-
ke Belgische burger verlangt, nu
meer dan ooit.

Ik hoop dat er betere tijden komen
en daarvoor zal ik mij blijven inspan-
nen. Zoals de zaken er nu echter
voorstaan, kan het niet. (Applaus bij
de PW) Ik dank u.

De Voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Raad, mijnheer de Voorzit-
ter en leden van de Vlaamse Rege-
ring, collega’s, de tribulaties en aar-
zelingen rond de vorming van de aan-
tredende Vlaamse Regering zijn, zo-
als hier al een aantal keren werd ge-
zegd, ongetwijfeld mede een afgelei-
de van de opmerkelijke uitslag van
de jongste parlementsverkiezingen.
Over de achtergronden hiervan wer-
den reeds heel wat hypothesen de
wereld ingestuurd. Ik ben zo vrij er
hieraan nog een paar toe te voegen.

De onvrede die heel wat mensen heb-
ben laten blijken over voornamelijk
de traditionele partijen, is uiteraard
ook een gevolg van onvolkomenhe-
den in het gevoerde beleid en van het
non-beleid ten aanzien van wat men
intussen de nieuwe problemen is
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gaan noemen. Deels is zij ook een
gevolg van de ondoorzichtigheid en
onduidelijkheid in de politieke be-
sluitvorming die voortvloeit uit wat
ik zou noemen de opeenvolgende ad
hoc wijzigingen in het institutioneel
kader van de bevoegdheidsverdeling.
Deze onduidelijkheid is het onge-
wenste effect van het feit dat men
zich bij de opeenvolgende grondwets-
wijzigingen vaak noodgedwongen
heeft beperkt tot wat op dat ogenblik
politiek haalbaar was of dringend
moest worden aangepakt en opgelost
om dit land min of meer bestuurbaar
te houden. De vraag rijst of bij een
nieuwe fase van de staatshervorming
niet uitdrukkelijker rekening moet
worden gehouden met de behoefte
aan een grotere begrijpbaarheid en
duidelijkheid voor de burger.

De vastgestelde onvrede houdt ech-
ter zeker ook verband met de politie-
ke stijl die de jongste jaren ook in dit
huis meer en meer ingang heeft ge-
vonden. Het beeld dat de mensen
van de politiek hebben bestaat voor
het grootste deel uit wat via de media
tot hen komt. Al te vaak is dat een
beeld van onophoudelijk en einde-
loos redetwistende politici, wier eni-
ge zorg blijkt te zijn als winnaar te
kunnen naar voren treden uit een
verbaal duel dat er essentieel op ge-
richt is aan de tegenspeler een maxi-
maal gezichtsverlies te bezorgen in de
hoop er aldus zelf beter uit te komen.

De heer A. Denys : Dat geldt dan
voor alle partijen zonder uitzonde-
ring !

De heer P. Tant : Dat bevestig ik
zonder enige bevangenheid.

Weliswaar zijn dergelijke duels hele-
maal geen nieuw fenomeen. Nieuw
is echter wel het feit dat de inhoud
van de boodschap meer en meer naar
het achterplan wordt verschoven en
dat minder en minder wordt verwe-
zen naar het wezenlijke doel van de
behartiging van het algemeen belang,
wat misschien voor ons vanzelfspre-
kend lijkt maar zeker niet als dusda-
nig naar voren komt voor de kijker
of luisteraar.

Een en ander leidt onontkoombaar
tot een verlies aan geloofwaardigheid
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waardoor een deel van de burgers
zich afwendt van het politieke spel
dat dreigt tot zijn spelelement te wor-
den herleid. Nochtans vonden de po-
litici het destijds nodig om regulerend
op te treden inzake commerciële pu-
bliciteit door te verbieden de eigen
waren aan te prijzen door het be-
zwadderen van de concurrenten. Bo-
vendien heeft de onverbiddelijke
concurrentiestrijd tussen de media
meer dan ooit het sensationele
nieuwsfeit op de voorgrond gebracht,
waarbij al dan niet gratuite en ron-
kende verklaringen de voorrang krij-
gen op inzichtelijkheid en overzichte-
lijkheid. Heel wat politici hebben
doelbewust ingespeeld op de behoef-
te aan sensatie door het spektakel te
gebruiken als middel om aandacht te
eisen, soms voor reële problemen,
maar ook voor de eigen boodschap
of gewoonweg voor zichzelf en ten
bate van vaak kortstondige persoon-
lijke publiciteit. Ik verwijs onder
meer naar sommige TV-programma’s
waar politici moeten instaan voor het
nodige entertainment. Zulks is over-
duidelijk in strijd met de ernst van
het politieke bedrijf.

Mijnheer Denys, de aansprakelijk-
heid voor de tanende geloofwaardig-
heid van de politiek is dus geen aan-
gelegenheid van de uitvoerende
macht alleen. Zij berust bij elke
goedmenende politicus die gelooft in
de onvervangbare rol die hij te spelen
heeft in ons min of meer democra-
tisch regime.

Nu geef ik graag een algemene
beoordeling van de Regeringsverkla-
ring.

Uit de globale visie van de beleids-
verklaring blijkt de ambitie van de
Vlaamse Regering om het hoofd te
bieden aan nieuwe uitdagingen of
vergeten problemen, onder meer het
toenemend onveiligheidsgevoel, de
kansarmoede, de moeilijke relaties
met sommige migranten enzovoort.
Terecht wordt dan ook een verbij-
zondering van het beleid gepland.
Hoe noodzakelijk dergelijke bijzon-
dere inspanningen ook zijn, zij mo-
gen niet uit het oog doen verliezen
dat de essentie van de Vlaamse Rege-
ring de behartiging is van het alge-
meen belang, de situatie van de ge-
middelde Vlaming. Jan Modael moet
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zich in dit beleid kunnen terugvin-
den. Te ver gaande verbijzondering
levert het gevaar op dat de vertrou-
wensrelatie tussen bestuurder en be-
stuurde eerder wordt verminderd dan
hersteld.

Het accelereren van de sociale huis-
vesting is bijzonder lovenswaardig,
maar mag ons niet blind maken voor
de behoefte van een zeer groot ge-
deelte van de Vlamingen zelf een ei-
gen woning te bouwen of te verbou-
wen.

Dat bijzondere inspanningen moeten
worden gedaan voor de integratie
van de legaal bij ons verblijvende mi-
granten ligt voor de hand. Het lijkt
ons echter wenselijk die integratie zo-
veel mogelijk te bevorderen via een
beleid van onderwijs, tewerkstelling,
huisvesting en welzijn dat zich richt
tot heel de bevolkifig.  Een al te ster-
ke verbijzondering kan immers lei-
den tot een meer uitgesproken stig-
matisering en een versterking van de
heersende vooroordelen.

Wij dringen erop aan dat de voorop-
gestelde probleemgerichte aanpak
blijft ingebed in het algemeen beleid
dat de lotsverbetering beoogt van alle
Vlamingen en van iedereen die hier
legaal te gast is.

Een analoge opmerking geldt de ter-
ritoriale spreiding van de inspannin-
gen.

Uit de door de Vlaamse Eerste Mi-
nister voorgelezen Regeringsverkla-
ring blijkt dat een geïntegreerd so-
ciaal urgentieprogramma zal worden
uitgevoerd in de gemeenten die thans
reeds een beroep kunnen doen op het
Vlaams Fonds voor Integratie van
Kansarmen, in het kader waarvan
bijzondere inspanningen worden aan-
gekondigd inzake financiering, on-
derwijs, tewerkstelling, jeugd- en
welzijnszorg enzovoort. Tegelijk zou
samen met de nationale overheid
worden gezocht naar mogelijkheden
van schuldverlichting, weer eens ten
behoeve van ongeveer dezelfde ste-
den en gemeenten, lees de grootste-
den. Men kan niet ontkennen dat
vooral sommige grootsteden gecon-
fronteerd worden met een exponen-
tiële groei van problemen zoals het
gevoel van onveiligheid, verkrotting,
kansarmoede en dergelijke, die soms
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ook het gevolg zijn van het mislukken
van het lokale beleid of het ontbre-
ken van beleid.

In onze provinciesteden en onze plat-
telandsgemeenten werden vaak grote
inspanningen gedaan om allereerst
de eigen budgettaire toestand gaaf te
houden ten nadele van het diensten-
pakket dat aan de eigen inwoners
wordt aangeboden. Ook in die steden
en gemeenten rijzen vaak bijzondere
problemen die misschien minder ex-
plosief, maar daarom niet minder
reëel zijn. Zo blijft plattelandsont-
wikkeling een verantwoorde priori-
teit als vanwege de Vlaamse Rege-
ring het gelijkheidsbeginsel verder als
richtlijn wordt gebruikt.

In het derde en laatste deel van mijn
uiteenzetting maak ik graag enkele
meer punctuele bedenkingen nopens
sommige specifieke bepalingen uit
het regeerakkoord, meer in het bij-
zonder betreffende de rubriek milieu
en natuur.

Op pagina 24 van de Regerings-
verklaring wordt onder de rubriek
natuurbeleid de realisatie van de zo-
genaamde groene hoofdstructuur in
het vooruitzicht gesteld. Positief is al-
vast dat zulks zal gebeuren bij de-
creet. Minder geruststellend is even-
wel dat wordt gesproken over de
groene hoofdstructuur. Moet hieruit
worden afgeleid dat zal worden ge-
werkt met de huidige opvatting en
met de huidige planning ? Wij wijzen
erop dat de huidige groene hoofd-
structuur een intern richtplan is van
de dienst leefmilieu waarover geen
overleg plaatsvond, noch met de be-
t rokken  sec toren ,  noch  met  de
Vlaamse Raad zelf.

De realisatie van de groene hoofd-
structuur veronderstelt overigens een
georganiseerd overleg met de eige-
naars en gebruikers van de gronden
indien men enig effectief resultaat wil
bekomen. In de huidige opvatting
kunnen wij eenzijdige beperking van
economische activiteiten niet aan-
vaarden. Wij mogen trouwens ook
niet uit het oog verliezen dat voor het
behoud en het onderhoud van open
ruimten steeds een economische dra-
ger noodzakelijk zal zijn.
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Op pagina 24 is er sprake van het
beruchte mestdecreet. Wij achten het
essentieel dat de doelstellingen van
dit decreet worden gerealiseerd ten-
einde de toekomstplannen van de fa-
miliale landbouwbedrijven te vrijwa-
ren. Een evaluatie is dringend nood-
zakelijk. Het decreet bestaat onge-
veer één jaar. Het legt de landbou-
wers allerlei administratieve en ande-
re verplichtingen op. Zij moeten hef-
fingen betalen maar de in het voor-
uitzicht gestelde mestbank is nog niet
operationeel. In het regeerakkoord is
sprake van een getrapte heffing. In
principe kunnen wij daarmede ak-
koord gaan indien men ook de zoge-
naamde integratoren voor hun ver-
antwoordelijkheden plaatst. Het wa-
re overigens passend om niet alleen
in de landbouw maar ook in andere
economische sectoren in een analoog
heffingssysteem te voorzien.

Ik vestig in het bijzonder uw aan-
dacht op de rubriek water - even-
eens op pagina 24 van het regeerak-
koord. Dit geldt in het bijzonder voor
de collega’s die op lokaal vlak verant-
woordelijkheid dragen. Het akkoord
bepaalt : De nodige initiatieven zul-
len worden genomen om het publie-
ke karakter en de Vlaamse veranke-
ring van de watervoorziening te vrij-
waren. Met de vrijwaring van het pu-
blieke karakter kan ons inziens enkel
worden bedoeld dat niet kan worden
gedoogd dat genoemde activiteiten
zonder meer in handen zouden ko-
men van de privé-sector, ongeacht
het feit of het gaat om zuivere dan
wel om gemengde intercommunales.
Graag vernamen wij van de Minister
of onze interpretatie correct is. Wij
moeten er daarbij de aandacht op
vestigen dat nu reeds in sommige ste-
den en gemeenten de waterdistribu-
tie in handen is van gemengde inter-
communales  die over het algemeen
trouwens dynamischer optreden dan
de zuivere intercommunales.

De noodzaak om de Vlaamse veran-
kering te vrijwaren doet ons veron-
derstellen dat mede op privé-inves-
teerders moet worden gerekend. Zul-
len deze echter tevreden zijn met
non-voting chairs ? Is de strikte inter-
pretatie van het publieke karakter
verzoenbaar met de noodzakelijk
geachte Vlaamse verankering ?
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Wat de landinrichting betreft, reke-
nen wij erop dat de Vlaamse Rege-
ring de toekomst van de Vlaamse
land- en tuinbouwers vrijwaart door
een volgehouden inspanning op het
vlak van de structuurverbetering via
landinrichting en ruilverkaveling. Wij
zullen er nauwlettend op toezien of
de nodige middelen ter beschikking
worden gesteld en hoe zij effectief
zullen worden aangewend.

Inzake ruimtelijke ordening zal een
structuurplan voor Vlaanderen wor-
den opgemaakt. De vraag is echter
welke de hiertoe te volgen procedure
zou zijn en aan wie ter zake enige
inspraak zou worden verleend. Ge-
zegd wordt dat op basis van het struc-
tureel plan de gewestplannen zullen
kunnen worden aangepast. Hierbij
dient men uiteraard, en daar rekenen
wij op, te zorgen voor een maximaal
behoud van de cultuurgronden, als
essentiële voorwaarde voor het veilig
stellen van de eigen voedselproduk-
tie. Inzake het reeds een paar keer
aangehaalde moratorium voor
BPA’s, die wijzigingen van de ge-
westplannen bevatten, vernamen wij
graag zo vlug mogelijk, mede ten be-
hoeve van onze lokale besturen, hoe
het moet met de hangende procedu-
res ter zake. Geldt het moratorium
misschien alleen voor nieuwe aanvra-
gen en vanaf welk stadium wordt een
procedure als hangend beschouwd ?

Tenslotte hebben wij met genoegen
kennis genomen van de wil van de
Vlaamse Regering om binnen de
agrarische zone voldoende vesti-
gingsmogelijkheden te garanderen
voor alle land- en tuinbouwbedrij-
ven. Een zaak is daarbij ook de zorg
voor de afhandeling van de bouw- en
uitbatingsvergunningen binnen een
redelijke termijn, wat thans niet het
geval is. Wij begrijpen dat het tot
stand brengen van een nieuw wette-
lijk en reglementair kader niet anders
kan dan met enige vertraging. Voor
een aantal van de aanvragen gaat het
toch om de broodwinning van som-
mige personen.

Graag vragen wij nog aandacht voor
het probleem van de huisvesting voor
de land- en tuinbouwers, wat een op-
dracht is van de Vlaamse Landmaat-
schappij. Wij wachten evenwel nog
steeds op de praktische uitvoering er-
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van. Nochtans heeft ook het platte-
land dringend behoefte aan inbrei-
ding en renovatie. Jonge land- en
tuinbouwers die een bedrijf overne-
men zien zich vaak voor de onmoge-
lijke financiële opdracht geplaatst
ook in te staan voor de renovatie van
de bestaande gebouwen. Zulks geeft
dan weer aanleiding tot het omzetten
van bedrijfswoningen in riante villa’s
midden in een agrarisch gebied. An-
derzijds resulteert dit in de onvermij-
delijke creatie van nieuwe bedrijfsge-
bouwen, wat het uitzicht van het
agrarisch gebied, laat het ons eerlijk
toegeven, meestal niet ten goede
komt. Kan de Vlaamse Landmaat-
schappij geen technische en financië-
le steun verlenen voor de renovatie
van bestaande boerderijen die door
jonge land- en
overgenomen ?

tuinbouwers worden

Mijnheer de Voorzitter, ik wil dit be-
toog niet eindigen zonder een alge-
mene oproep te richten tot de Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve om
in het kader van het Vlaams econo-
misch beleid voldoende aandacht te
schenken aan onze zeer dynamische
land- en tuinbouwsector. Er moet
hiervoor dringend een samenhangen-
de beleidsvisie worden ontwikkeld.
De afhankelijkheid van de land- en
tuinbouw van al teveel besturen in de
Vlaamse administratie maakt de be-
hoefte aan coördinatie en samenhang
des te groter. Mijnheer Denys, ik heb
het niet over de regionalisering. Ik
stel vast dat onze Vlaamse overheden
over ruime bevoegdheden beschik-
ken om in te staan voor een behoor-
lijke omkadering van de land- en
tuinbouwactiviteiten in Vlaanderen.
Ik richt de oproep tot coördinatie en
samenhang in het bijzonder tot de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve omdat het hoopgevend is dat in
zijn bevoegdheidsomschrijving de
landbouw als dusdanig figureert.
Vermits de Voorzitter tevens een
coördinerende taak heeft stellen wij
grote verwachtingen in hem. Hij is
ook op dit vlak onze hoop ende ver-
trouwen.

De Voorzitter : De
heeft het woord.

heer Verreycken

De heer W. Verreycken (op de tribu-
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ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Executievelingen, collegae, ik be-
loofde om me te beperken tot het
hoofdstuk milieu in uw regerings-
verklaring, en ik wil me dan ook hou-
den aan die afspraak.

Nationalisten moeten zich immers in-
teresseren aan de problematiek van
milieu en natuur. De organisch ge-
groeide, culturele realiteit, het
Vlaamse volk, wordt onmiddellijk
bedreigd door afstomping, ethische
vervlakking, door de minachting
voor eigen taal gekoppeld aan het
ontstellende gebrek aan correct taal-
gebruik. Bedreigd, omdat die neer-
halende tendensen samenvallen met
de industriële explosie, met de aan-
bidding van het technologische gou-
den kalf, met alle milieubedreigingen
die daarvan het spijtige gevolg zijn.

Wanneer vandaag het nivellerende
groen-roze denken, dat ook in de mi-
lieupagina’s van uw Regeringsverkla-
ring terug te vinden is, tracht om zich
de ganse milieuproblematiek toe te
eigenen, dan eist het enkel aandacht
op voor de materiële leefomgeving,
zonder dit te koppelen aan de herop-
tilling van die organisch gegroeide
culturele realiteit, het volk.

Volgens het Vlaams Blok kan enkel
een volkseigene, solidaristische bena-
dering een conservatieve revolutie te-
weegbrengen die komaf maakt met
de schijnwerkelijkheden die ons
voorgehouden worden als alleenza-
ligmakend.

Ik wil mijn inleiding, gezien de tijds-
druk, beperken om de eigenlijke ver-
klaring te bekijken.

Wanneer ik in die verklaring lees dat
geld zal worden vrijgemaakt om het
aan te zwengelen milieubeleid te be-
talen, dan weet ik dat die centen zul-
len worden gevonden in heffingen en
retributies. En of die heffingen nu
worden geïnd via aanslagbiljetten die
de titel van milieubelasting voeren of
via de rekening van het drinkwater,
zoals vooropgesteld, maakt zeer wei-
nig uit. De burger zal betalen.

Belangrijk hierbij is de vraag of die
gelden wel degelijk zullen worden
aangewend om het milieu te verbete-
ren en of die gelden tegelijk zullen
worden gebruikt om de vervuiling
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waarvoor de heffingen worden be-
taald, aan te pakken. Daarbij moet
de hoogte van het te betalen bedrag
volledig in verhouding staan tot de
kosten om de veroorzaakte vervui-
ling te saneren. Want, indien deze
regel niet wordt aangehouden, wordt
de heffing een koopsom die de beta-
ler toelaat verder te vervuilen, een
betaalde vervuilingsvergunning dus.

Zowel het Vlaams Ekonomisch Ver-
bond, als de Sociaal Economische
Raad van Vlaanderen, gaan mij trou-
wens voor in deze mening. De heffin-
gen en retributies dienen zo verre-
gaand als mogelijk te worden aange-
wend in de sector die ze heeft gege-
nereerd en dienen te worden besteed
ter ontwikkeling van initiatieven in
het milieucompartiment dat aan de
basis ervan ligt.

Waarom deze opmerking ? Omdat
belastinggelden gewoonlijk worden
afgewend van hun eigenlijke doel of
niet worden gebruikt voor de sector
die ze opgebracht heeft.

En bij deze bekommering voeg ik on-
ze volksnationale belangstelling. Ik
lees bijvoorbeeld dat waterzuivering
een prioriteit zal worden. Wie zal dat
betalen ? De Vlaamse gemeenschap,
terwijl het smerigste water Vlaande-
ren blijft binnenstromen vanuit het
buitenland, in casu Wallonië. Wallo-
nië blijft de rivieren en stromen vol-
storten met alle mogelijke vuiligheid
onder het motto, het loopt toch naar
Vlaanderen. Van de verhoogde mi-
lieuheffingen stroomt dan nota bene
het grootste deel naar datzelfde Wal-
lonië, al was het maar via de groeien-
de milieu-industrie die voor het be-
langrijkste deel in Waalse handen is.

Ik durf voorstellen om de kosten
voor waterzuivering, gemaakt omdat
Wallonië stelselmatig blijft vervuilen,
terug te vorderen van diegene die ze
veroorzaakt. De bewezen en nooit
ontkende miljardenstromen van
Vlaanderen naar Wallonië kunnen
alvast worden verminderd met de
sommen die wij moeten uitgeven aan
de waterzuivering. Dat komt de geld-
beugel van de Vlaamse burger ten
bate.

Het geplande overleg tussen Vlaan-
deren en Wallonië zou dan een eerste
stap kunnen vormen naar een sys-
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teem waarbij elk Europees volk zich
ook financieel verantwoordelijk weet
voor de eigen natuur en voor de
weerslag van een slecht natuurbeheer
op de andere Europese territoria.

Wanneer dan Europese volkeren zich
onttrekken aan die verantwoordelijk-
heid, Wallonië door het schaamtelo-
ze vervuilen van ons drinkwater,
Duitsland door het dumpen van nu-
cleair afval in Vlaanderen, Neder-
land door het tonnenwijze deponeren
van chemisch en onlokaliseerbaar af-
val op onze storten, dan betreur ik
het dat hierover in de verklaring
slechts één nietszeggend zinnetje is
terug te vinden : De Vlaamse Rege-
ring zal een voortrekkersrol spelen in
het Europees milieubeleid. En daar-
mee moeten we het dan maar stellen.

Ik geef één voorbeeld dat het belang
van deze visie kan onderstrepen, een
belang dat niet wordt weerspiegeld in
het ene zinnetje van de Regerings-
verklaring.

De media stonden dezer dagen bol
van de verontwaardiging over de vrij-
spraak van twee milieucriminelen.
De discussie over de verantwoorde-
lijkheden van wetgevende macht en
rechterlijke macht liepen hoog op.
Veron twaard ig ing  a lom.  En  de
Vlaamse Raad heet haas, want de be-
schuldigende vingertjes van al diege-
nen die hier een dubbele pet dragen
priemden in de richting van het natio-
nale parlement van waaruit trouwens
zelfs de controle op het eigen nucleai-
re afval niet ernstig wordt gevoerd.
De bedrijven die een werkingsver-
gunning kregen vanwege de dienst
voor bescherming tegen ioniserende
stralingen worden immers niet ver-
plicht om hun afval door NIRAS te
laten ophalen. Indien dit wel het ge-
val zou zijn, dan zou een eenvoudige
vergelijking tussen vergunningen
enerzijds en afvalmeldingen ander-
zijds al voor lokalisatie van vervuilers
kunnen zorgen.

Er moeten echter achterpoortjes
openblijven. En hier heeft uw Rege-
ring, hier hebben de dubbele pet-dra-
gers een dwingende opdracht : sluit
de achterpoortjes. Vervang de Belgi-
tude, de Franse slag, door volksbe-

schermende maatregelen. Want Bel-
gië, het land dat nooit het vaderland
wilde zijn van zes miljoen Vlamin-
gen, zal blijven klungelen tot, om in
de nucleaire sfeer te blijven, het splij-
tingsproces zal voltooid zijn.

U, mijnheer de Minister, en al de
leden van de vroegere en toekomsti-
ge Belgische meerderheden die hier
met een dubbele pet op zitten, heb-
ben boter op het hoofd.

Het zijn immers dezelfde mensen die
in het nationale Parlement, en in de
Vlaamse Raad de dienst uitmaken.

Laten zij dus hun verantwoordelijk-
heid opnemen, niet enkel verbaal
maar tevens daadwerkelijk, en laten
zij ervoor zorgen dat milieucrimine-
len, zoals de afvalstorters en de wa-
tervervuilers, bestraft worden.

De milieukost voor de burger zal er
wel bij varen.

Wanneer ik de verklaring lees dat het
overleg met de milieubeweging zal
worden voortgezet, dan lees ik eigen-
lijk dat het groen-roze parallelle be-
leidscircuit, door de gemeenschap ge-
subsidieerd, zal worden geconsul-
teerd. Dit toemeten van verantwoor-
delijkheden aan een asolidaire, poli-
tiek geïnspireerde zuil is een zoet-
houdertje. Want toen bij een vroege-
re bespreking van bodemverontreini-
ging door lood, bij de behandeling
van het Jachtdecreet, een alarmklok
werd geluid, werd deze niet gehoord.
De Vlaamse Raad bleef het ermee
eens dat tonnen lood verder in de
lucht mochten worden geknald en in
de bodem worden achtergelaten. In-
dien dus een lobbyende groep de juis-
te invloedskanalen weet te gebrui-
ken, is alles mogelijk, zoals men zegt
van alle politieke beslissingen.

Het zijn de groen-roze gesubsidieer-
de materialisten, noch de lobbyers
doch wel de leden van de Regering
die een verantwoord milieubeleid
moeten voeren.

Ik betreur het dit niet in de verkla-
ring terug te vinden. De spreektijd
belet me om dit onderwerp uit te
diepen. Ik neem me echter voor hier-
op later terug te komen.

Ik besluit met vast te stellen dat enkel

een Executieve waarvan de burger
weet dat zij de ter beschikking gestel-
de fondsen niet zal afwenden van het
milieudoel en een als eigen aange-
voelde Executieve een oproep zal
kunnen doen tot het wijzigen van be-
paalde gedragspatronen.

Daarvoor is Vlaamse burgerzin no-
dig. Die Vlaamse burgerzin zal nooit
opgewekt worden door een regering
die aan elkaar hangt van de dubbele-
pet-belgitudes en van de dienstbaar-
heid ten opzichte van de nationale
broodheren.

Want Vlaanderen, dit gebetonneerde
en te vervuilde Vlaanderen, kan en
moet opnieuw een zuiver land wor-
den. Daarvoor zijn maatregelen no-
dig die veel verder gaan dan het in-
nen van belastingen.

Het wachten is dus op een echte
Vlaamse regering die een zelfstandig
volk zal leiden. Het wachten is op
een regering voor een onafhankelijke
Vlaamse republiek. Vlaanderen ver-
dient immers beter dan het huidige
comité van verliezers, dat braafjes
minimale beleidsdaden mag stellen.
De versnippering van bevoegdheden
tussen de regionale verliezers en de
nationale verliezers zorgt ervoor dat
Vlaamse Ministers zichzelf, via hun
tweede petje, moeten controleren.
De totale onmogelijkheid van een de-
gelijk beleid wordt door deze zelfcon-
trole extra onderstreept.

Het Vlaams Blok weet dat milieu,
natuur en mens onafscheidelijk met
elkaar verbonden zijn. Het Vlaams
Blok weet dat mensen het milieu ver-
vuilen. Het Vlaams Blok vraagt dat
alvast de vervuiling van het politieke
milieu, gevormd door de slaafse on-
derworpenheid aan de Belgitude, zou
worden bestreden. (Applaus bij het
W
De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Candries

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de Volksu-
nie is tot de Vlaamse Regering toege-
treden. De Volksunie heeft mede in-
houd mogen geven aan het regeerak-
koord. Wij zullen het dan ook goed-
keuren.

In deze snel veranderende wereld
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zullen zowel de Vlaamse Raad als de
Vlaamse Regering een rol moeten
spelen. Het menselijk verwachtings-
patroon is in beweging. Dit geldt ook
voor Vlaanderen. Ook hier zal men
moeten rekenen met een wel eens
egoïstisch getint streven naar : meer,
beter en nu meteen.

Het toenemend eisenpakket wordt
scherper gesteld. Het kritisch vermo-
gen van de burger groeit. Dat is on-
getwijfeld een moeilijkheid voor poli-
tieke besluitvorming, maar vluchten
kan niet meer.

Ik heb de indruk dat er drie belang-
rijke vervaldata op ons toestormen.
Zij dwingen ons het Vlaams beleid
daaraan aan te passen.

Zo zie ik allereerst het Europees een-
makingsproces 1992. Het bepaalt de
markt waarop onze bedrijven zich
moeten waarmaken. Het wijzigt de
competitie. Vlaanderen leeft van de
export en dit verdient dus onze groot-
ste aandacht.

Er is ook 1996. Ons land moet iets
doen tegen de overheidsschuld, zo-
niet verliezen wij de voeling met de
leiding in Europa, met het risico in
een tweederangsrol te vervallen. Dit
dwingt ons tot een zuinig beleid. Wij
zullen moeten rationaliseren.

Ik zie ook het jaar 2000 als een ver-
valdatum. Wij staan inderdaad op de
drempel van een nieuwe eeuw, meer
nog, van een nieuw millennium. Dit
is een periode van bereidheid tot ver-
nieuwing. De jaren voor een eeuw-
wisseling hebben steeds een grote
creativiteit laten zien. Wat zal dat
worden voor een nieuw millennium ?
Het moet deze Raad en deze Vlaam-
se Regering aansporen om zich over
gisteren en vandaag vragen te stellen
om morgen een kans te geven. Er is
dus nood aan visie en durf voor een
nieuw en vernieuwend beleid. Nieu-
we referentieschema’s dringen zich
op. Vernieuwing, zuinigheid en durf
zijn sleutelwoorden. Zij zullen dan
ook een plaats moeten krijgen in ons
nieuw economisch beleid. Speelt dit
regeerakkoord hierop in ?

Deze Vlaamse regering wil ijveren
voor een versterking en vernieuwing
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van het sociaal-economische draag-
vlak. Ook voor groei en toegevoegde
waarde is er aandacht, voor zover dit
ecologisch en maatschappelijk ver-
antwoord is. Dit alles moet worden
gesitueerd binnen een sociale markt-
economie. Sociale markteconomie, is
dat geen contradictie  in terminis ? Is
dit geen voorbeeld van vermenging
van doel en middelen ? Er zou rond
deze begrippen best geen misver-
stand bestaan. Het moet immers dui-
delijk zijn dat ondernemen toege-
voegde waarde tot stand brengt die
op haar beurt welvaart en welzijn
verzekert. Midden een wereldwijde
verschuiving naar meer vrije markt-
economie, midden een ingewikkeld
proces van grensaanpassingen, van
grensvervagingen soms, midden een
groeiend kwaliteitsbesef, zullen het
Vlaams bedrijfsleven en ook de
Vlaamse Executieve zich opnieuw
moeten situeren.

Van het bedrijfsleven wordt verwacht
dat het zich aanpast aan nieuwe uit-
dagingen en zijn export en concur-
rentievermogen handhaaft of zelfs
opdrijft. Van de Vlaamse overheid
wordt verwacht dat zij voorwaarden
creëert die bijdragen tot een onder-
nemingsvriendelij k klimaat. Dit wil
niet zeggen dat de overheid zelf moet
gaan ondernemen. Toch blijkt het
soms niet anders te kunnen. Zo is de
GIMV erin geslaagd een bijdrage te
leveren tot de Vlaamse bedrijfsveran-
kering, tot het stimuleren van voor
Vlaanderen belangrijk geachte activi-
teiten.

De GIMV heeft ongetwijfeld grote
verdiensten. De vraag is echter of de
GIMV een voldoende flexibel instru-
ment is om in te spelen op de nieuwe
uitdagingen. Zal het mogelijk zijn
haar nieuwe taken toe te vertrou-
wen ? Dat is niet zo duidelijk en
daarom verheugt het ons dat in het
regeerakkoord bepaald wordt dat er
een doorlichting van de GIMV komt.
Die zal nagaan wat het verleden heeft
opgeleverd en aan de hand van die
doorlichting zullen nieuwe mogelijke
strategische opties kunnen worden
geformuleerd.

De heer A. Denys : Nu u het toch
over de GIMV hebt, zou ik u een
concrete vraag willen stellen. Als de
GIMV meer middelen nodig heeft,
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vindt u dan, mijnheer Candries, dat
die moeten komen van de overheid
of van de privé-sector, via de beurs
of via andere wegen ?

De heer H. Candries : De vraag is
zeer concreet, maar het antwoord is
niet zo eenvoudig. Uit de doorlich-
ting van de GIMV zou kunnen blij-
ken dat de privé-sector geen belang-
stelling heeft voor bepaalde prioritei-
ten. De overheid zou dan moeten op-
treden, maar de vraag is of ze daar-
voor middelen heeft. Als dat niet het
geval is moet wellicht worden ge-
dacht aan een herschikking van de
middelen. Maar laten wij niet voor-
uitlopen op de doorlichting van de
GIMV.

De heer A. Denys : Als ik u goed
begrijp, vindt u dat de overheid soms
moet ondernemen. Bent u aan het
evolueren naar een sociale markteco-
nomie naar Zweeds model ?

De heer H. Candries : Ik huiver
enigszins voor het Zweedse model.
Daarom ben ik verheugd dat de Exe-
cutieve voorziet in de doorlichting
van de GIMV. Men zal de begane
paden niet verder bewandelen zon-
der precies te weten wat de inspan-
ningen van de GIMV in het verleden
nu hebben opgebracht, of die wel te-
gemoetkwamen aan de behoeften uit
het verleden en van vandaag. Ook de
vraag of de GIMV met haar huidige
strategie ook op eventuele nieuwe
behoeften van morgen zal kunnen in-
spelen, moet worden beantwoord.
De voorgenomen doorlichting van
deze maatschappij moet ons dus allen
verheugen omdat het de basis vormt
van een toekomstvisie ter zake.

Ik ben ervan overtuigd dat de GIMV
niet tot een parallel economisch sys-
teem, een statisch machtsblok mag
uitgroeien. Integendeel, ik zie de
GIMV als een instrument ten gunste
van de bedrijven, om hen doorheen
aanpassingen en innovaties te leiden
en niet als een permanent bedrijf dat
een bepaalde activiteit uitoefent.

Het doet mij eveneens genoegen dat
de Regering speciale aandacht zal be-
steden aan KMO’s, inzonderheid de
startende KMO’s. Nu wij op de
drempel van een nieuwe eeuw staan,
dringen maatregelen tot rationalise-
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ring zich op. De Executieve heeft oog
voor een selectiever ondersteunings-
beleid. Zij wil de subsidies terugdrin-
gen door selectiever tewerk te gaan
en zich vooral oriënteren op KMO’s
die de weg van de industriële innova-
tie opgaan. Er wordt minder geld,
maar op een meer efficiënte manier
besteed.

In dit verband moet toch erop wor-
den gewezen dat heel wat bedrijven
met problemen inzake de procedure
te kampen hebben. Vandaar dat wij
moeten komen tot een betere infor-
matieverstrekking. De behandeling
van al te veel dossiers sleept aan. De
betrokkenen moeten sneller een po-
sitief of negatief antwoord op hun
aanvraag ontvangen. In het eerste ge-
val moeten zij uiteraard ook sneller
worden uitbetaald. Ik pleit dus voor
meer schwung in het beantwoorden
van de aanvragen, zodanig dat met
de eventuele beslissing vlugger aan
de bedrijfsbehoeften kan worden te-
gemoetgekomen. Ik meen dat heel
wat ongenoegen van de bedrijfswe-
reld uit de wereld kan worden gehol-
pen wanneer kordater en in een vroe-
ger stadium uitsluitsel wordt gege-
ven. Misschien-ja-, misschien-neen-
antwoorden mogen niet meer worden
gehanteerd ; zij zijn de bron van heel
wat ontevredenheid.

Ik herhaal dat wij vandaag leven in
een periode van grensverschuivin-
gen, in een periode waarin het kwa-
liteitsbesef toeneemt. Ook de bedrij-
ven onderkennen de groeiende nood-
zaak van produkt-innovatie, proces-
en marktvernieuwing. De ondersteu-
ning ervan lijkt mij een opdracht voor
de Vlaamse Regering. Er ontstaan
zeker meer kansen als de overheid
bijdraagt tot een betere relatie tussen
bedrijven en ontwikkelingsinstellin-
gen, waar het onderzoek wordt ver-
richt.

In dit kader situeert zich ook een be-
tere begeleiding om toegang te krij-
gen tot Europese en internationale
programma’s. Denkend aan weten-
schapsbeleid, kan er niet betwist wor-
den dat op dat vlak een betere
coördinatie nodig is dan tot nu toe.
Ook hier moeten wij jammer genoeg
een gebrek aan kordaatheid bij het
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nemen van beslissingen vaststellen.
Afhandeling van dossiers ter zake
duurt te lang. Ik pleit dus voor één
loket, één verantwoordelijke. De on-
dernemerswereld moet duidelijk we-
ten waar en bij wie hij terecht kan en
hoe het in zijn werk gaat. Dit behelst
dus communicatie.

Men heeft het hier reeds meermaals
gehad over wetenschappelijk onder-
zoek en wetenschapsbeleid, meer be-
paald over het fundamenteel onder-
zoek. Wi j  moeten  vanui t  deze
Vlaamse Raad blijk geven van waar-
dering voor de onderzoekers. Wij
worden bedreigd door een groeiende
brain-drain ; daarom zullen wij jon-
geren moeten kunnen aanmoedigen
om, voorbij de pijngrens, naar het
onderzoeksniveau door te gaan, door
te groeien, en niet te snel af te wijken
naar een gemakkelijker weg, waar
men meer kan verdienen ; wij moe-
ten de jongeren die geopteerd heb-
ben voor onderzoek aanmoedigen en
wij moeten respect voor hen hebben.
Dit respect moet worden vertaald in
een operationale structuur, die het
leven van een onderzoeker mogelijk
maakt, en in financiële ondersteu-
ning. Ik meen dan ook dat wij grote
aandacht moeten besteden aan het
onderzoek in Vlaanderen ; dit is es-
sentieel ; het is de enige troef die wij
op lange termijn hebben en die wij
niet mogen laten verloren gaan.

Thans kom ik
landse handel.

tot het aspect buiten-

Het regeerakkoord stelt dat de over-
lappingen tussen de centrale over-
heid en de activiteiten en de be-
voegdheden van de Vlaamse over-
heid zullen worden doorbroken. Dit
is een goede zaak. Op dat vlak is er
immers onduidelijkheid ; er is con-
currentie van bevoegdheden die wij
moeten pogen weg te werken. Ook
op dat vlak vragen de bedrijven meer
duidelijkheid. De beloften, vervat in
het regeerakkoord, gaan in de goede
richting.

De Europese eenheidsmarkt biedt
ongetwijfeld nieuwe kansen voor de
KMO’s. Zij zullen echter moeten le-
ren werken in grotere samenwer-
kingsverbanden. Daarom moeten zij
noodzakelijkerwijze niet hun eigen
karakter en hun eigen autonomie op-
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geven. Het is echter niet de taak van
de overheid om zulke samenwer-
kingsverbanden op te zetten, even-
min als de partners te kiezen voor
onze KMO’s. Bij deze operatie komt
evenwel heel wat administratieve
rompslomp te pas. Er zijn heel wat
aspecten waarmee een KMO proble-
men heeft. Daarom meen ik dat er
voor de Vlaamse overheid een rol is
weggelegd om de administratieve
problematiek inzake de internationa-
le samenwerking tussen de bedrijven
aan te pakken en de bedrijven daarbij
te begeleiden.

De centrale overheid blijkt op het
ogenblik minder interesse te verto-
nen voor de Kamers - dat zijn Bel-
gische Handelskamers die in het bui-
tenland her en der bestaan - en lijkt
eerder de officiële en diplomatieke
paden te bewandelen. Het risico be-
staat dat de bestaande Kamers in het
buitenland enigszins aan hun lot wor-
den overgelaten. Daarom meen ik
dat het voor de Vlaamse Executieve
het geschikte ogenblik is om dit va-
cuüm op te vullen. Men moet pogen
de Kamers in het buitenland te con-
tacteren en er nauwe contacten mee
te leggen om derwijze aan onze be-
drijven, die op het internationale
vlak aanwezig wensen te zijn, dien-
sten te bewijzen.

Ik ben van mening dat er ter zake
een aantal nieuwe kansen zijn en dat
onze eigen Vlaamse Regering op dat
vlak een opdracht heeft.

De eenheidsmarkt biedt zeker nieu-
we kansen, al zullen er ook moeilijke
aspecten aan verbonden zijn. Ik zal
in dat verband een voorbeeld citeren.
Daar waar vroeger de kleine bedrij-
ven hun eigen export organiseerden
naar verschillende landen en in func-
tie van elk land een eigen prijsbeleid
bepaalden, zal nu de export worden
doorkruist door multinationale distri-
butieorganisaties, die zelf instaan
voor de verdeling over heel Europa
en zelf de prijzen zullen bepalen. Wij
moeten ervoor zorgen de kleine be-
drijven op dat vlak te begeleiden.
Hun export moet worden gehand-
haafd en zo mogelijk verbeterd en zij
mogen zeker niet ten prooi vallen aan
de grote multinationale distributie-
structuren met een monopoliserend
karakter.
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Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Regering, sta mij toe u even
als Mechelaar aan te spreken. Ik
wens u succes met de uitvoering van
dit  regeerakkoord. Het zal  niet
steeds gemakkelijk zijn, maar wij,
maneblussers, kennen wat ,,van den
brande” ! Daarom wens ik u de durf
en de visie die weleer werden beoogd
met de DIRV. Laat u inspireren door
het groot historisch verleden van Me-
chelen en put kracht uit het in de hele
christelijke wereld gewaardeerde
voorbeeld van de Mechelse Gesprek-
ken. Zij bewezen dat het mogelijk is
boven de verzuiling van sectarisme
en korte termijnbelangen uit te stij-
gen. Vertrouw in de kracht en in de
kansen geboden door een oprechte
samenwerking. Wij, Mechelaars, we-
ten dat het mogelijk is grote en kleine
klokken met een variëteit van klank
en intensiteit samen te brengen in
een harmonisch geheel. Maak van dit
regeerakkoord een succes en, dan
mag de beiaard spelen... !

De Voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, colle-
ga’s, de maatschappelijke uitsluiting
is een ziekte die zowel in Vlaanderen
als in Europa heerst. Zij is niet te
genezen door moderne liefdadigheid
zoals de armenfondsen, maar door
rechtvaardigheid ; niet door betutte-
ling, maar door sociale en politieke
emancipatie.

Vanuit deze invalshoek zal ik de Re-
geringsverklaring analyseren. De
kansarmoede werd tot in de negen-
tiende eeuw benaderd met liefdadig-
heid. De voorbije 150 jaar heeft
vooral West-Europa een sociale ont-
voogdingsbeweging gekend. Dit was
het werk van de arbeiders zelf, hierin
gesteund door de socialistische en de
christelijke sociale beweging.

Vandaag, mede door een herstructu-
rering waarbij de arbeiders zelf niet
meer worden betrokken, vallen grote
delen van de economische sectoren
in puin. Ik noem de mijnen, glas,
staal, textiel, scheepswerven enzo-
voort. Mede hierdoor valt het sociale
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weefsel, de cultuur en de solidariteit
die zij hebben opgebouwd, weg.

De sociale geschiedenis wordt verge-
ten, de sociale stelsels afgebouwd.
Zelfs de industriële archeologie
wordt gesloopt. Mede hierdoor wor-
den de arbeiders geïndividualiseerd.
Zij krijgen vertrekpremies. Als kan-
sarmen, werklozen, enzovoort, wor-
den zij opnieuw het object van liefda-
digheid waarop men ook nog in tij-
den van crisis en schulden bespaart.
Deze fiere mensen komen in de
maatschappelijke uitsluiting terecht.
Ik wil dit gegeven met drie aan-
dachtspunten illustreren : de mijn-
werkers, de migranten en de senio-
ren.

In 1966 vochten de Limburgse mijn-
werkers in Zwartberg voor het be-
houd van hun tewerkstelling. Er vie-
len drie doden. De mijn werd geslo-
ten. In het Parlement werd de wet
van Zwartberg goedgekeurd, die be-
paalde dat geen mijnen mochten wor-
den gesloten zonder voorafgaandelij-
ke tewerkstelling. Deze wet bleef do-
de letter.

De Conventie van Parijs - zie in dit
verband document 43.910 van de Ko-
lenfederatie - legde de procedure
van herstructurering vast. Niemand
mocht worden ontslagen zonder
overleg met de vertegenwoordigers
van de werknemers in de onderne-
mingsraad. Ook deze bepaling bleef
dode letter. Twintigduizend mijnwer-
kers werden in enkele jaren tijd ont-
slagen, met vervroegd pensioen ge-
stuurd, moesten afvloeien of werden
afgekocht door een vertrekpremie.
Nochtans vroegen de mijnwerkers
geen liefdadigheid ; zij vroegen werk.

Politieke en sociale leiders stonden
dan hun verantwoordelijkheid af aan
één persoon : de heer Gheyselinck,
de manager. Hij moest de zaak oplos-
sen.

In het verslag van de bijzondere
hoorzitting van de Vlaamse Raad van
19 april 1989, pagina 12, verklaarde
de heer Gheyselinck en ik citeer : Bij
de keuze van de mijnwerkers tussen
vertrekpremie of overschakeling naar
het westen, dat nog openbleef, werd
bewust de onzekerheid gehanteerd.
Einde citaat. Door de onzekerheid
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van werk in het westen hebben zove-
len in het oosten besloten de KS te
verlaten en de premie, de liefdadig-
heid, te aanvaarden. Zo hadden zij
toch iets. De fiere mijnwerkers die
ooit de eerste burgers van dit land
werden genoemd, werden de werk-
loosheid ingestuurd. Duizenden
mijnwerkers, waaronder ook migran-
ten, ontvingen de vernederende lief-
dadigheidspremie. Zij kregen onder
meer kritiek te horen omwille van het
feit dat zij zich een grote wagen aan-
schaften. Zij vroegen echter werk en
geen dure wagens. Anderen werden
vervroegd op pensioen gestuurd. Ze
werden geïndividualiseerd en uitge-
sloten. Zij betekenden niets meer,
niemand verdedigde hen nog, zij wer-
den zelfs beschuldigd. Van toen af
werden de mijnwerkers verdeeld.
Vroeger waren er geen Vlamingen of
migranten ; in de mijn was iedereen
zwart. Nu zijn er Vlamingen- en mi-
granten-ex-mijnwerkers.

Mijnheer de Eerste Minister, zijn de
Ministers van uw ploeg die gegroeid
zijn uit de christelijke sociale bewe-
ging, zoals u, of uit de socialistische
beweging, bereid dit onrecht te her-
stellen, niet met geschenken, premies
en armengelden, maar in dialoog met
al degenen die hun werk verloren en
recht hebben op werk ? Erkennen
deze Ministers dat een sociale dia-
loog en een sociale vrede bevorder-
lijk zijn voor de herstructurering in
alle sectoren van onze economie ?
Zonder sociale rust en recht kan dit
niet. Dat is het grote probleem van
de maatschappelijke uitsluiting waar-
mee Limburg maar ook Vlaanderen
en Europa te maken hebben.

Mijnheer de Eerste Minister, ik vind
in uw verklaring niet veel, om niet te
zeggen geen woord, terug over de
energie en over de participatie van
de uitgeslotenen aan de reconversie.
Is u niet op de hoogte van het feit
dat Limburgse parlementsleden van
alle partijen, ook van de uwe, zich
een paar weken vóór de verkiezingen
verbonden : ten eerste, om zich ak-
koord te verklaren met de gelijke be-
handeling van de mijnwerkers in het
oosten en het westen ; ten tweede,
deze eis op de agenda te plaatsen in
hun eigen politieke partij ; ten derde,
deze eis als voorstel van programma-
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punt in te brengen bij de regeringson-
derhandeling met het oog op opname
in de Regeringsverklaring.

Op woensdag 13 november, tien da-
gen vóór de verkiezingen, werd deze
belofte plechtig herhaald voor een
bomvolle zaal door alle Limburgse
Ministers : Willy Claes, Theo Kelch-
termans,  Patrick Dewael. Johan Sau-
wens was er niet bij maar wel de
voorzitter van de Volksunie, Jaak
Gabriels. Is u daarvan op de hoogte,
mijnheer de Eerste Minister ?

Tot besluit wil ik nog het volgende
zeggen. Wij hebben aan de diensten
van mevrouw Leona Detiège, toen
zij nog Minister van Pensioenen was,
gevraagd in samenwerking met de
nationale en Vlaamse ministeries van
Economische Zaken de nauwkeurige
kostprijs te berekenen van de gelijk-
schakeling van de pensioenen. Ik
hoop dat haar opvolger daarvan werk
zal maken.

Tevens vragen wij de oprichting van
een parlementaire onderzoekscom-
missie met als opdracht de besteding
na te gaan van de 100 miljard frank
die toegewezen waren voor sluiting.
Precies omdat er voor de gelijkscha-
keling van de mijnwerkers geen mid-
delen meer beschikbaar waren, vra-
gen wij dat de heer Gheyselinck ter
verantwoording wordt geroepen voor
de 3 miljard frank die de mist ingin-
gen, zoals minister Claes ons dat in
Hasselt meedeelde : 1,5  miljard voor
een wazige Super Club en 1,3  miljard
voor nutteloze studies. Wij vragen
een onderzoek over de zovele fond-
sen die via verzuilde instellingen wor-
den doorgesast.

We vragen dat de reconversiegelden
vooral worden besteed aan dynami-
sche en hoogtechnologische KMO’s
die hun wortels hebben in de Lim-
burgse realiteit zodat men, in plaats
van de milieuverwoestende indus-
triële recreatiecentra zoals ERC,  ar-
beidsintensieve regionale parken zou
uitbouwen zoals het regionaal land-
schap De Hoge Kempen en het regio-
naal sociaal-cultureel landschap van
de Limburgse mijnstreek met uniek
industrieel erfgoed en sociale ge-
schiedenis als middenpunt. Dat is
werk voor Minister Sauwens.

De migranten zijn een onderdeel van
de maatschappelijk uitgeslotenen.
Niet de migrantenwerkgevers, maar
de migrantenwerknemers en -werklo-
zen vormen hiervan het overgrote
deel. Iedere partij is het ermee eens
dat de migranten - hoop ik toch -
die hier rechtmatig zijn, ook hier
kunnen blijven. Wij stellen voor dat
het overheidsgeld wordt besteed aan
de zelforganisatie van de kansarmen
waartoe ook de migranten behoren.
Bestaande initiatieven moeten wor-
den gesteund. Ik denk bijvoorbeeld
aan wijkverenigingen zowel voor jon-
geren als voor volwassenen, de socio-
culturele organisaties die in de wijken
werken en migranten organisaties
zelf. Niet alleen de overheidsinitiatie-
ven, maar vooral zijzelf dienen meer
middelen en betere statuten te krij-
gen. Wij stellen echter vast dat de
overheid vaak verzuilde initiatieven
neemt en op een bureaucratische en
paternalistische manier minder goed
overdoet wat door de betrokkenen,
kansarmen en hun werkers succesvol
en met weinig middelen reeds werd
gedaan.

Het sociaal en politiek zelfbeschik-
kingsrecht dient aan de kansarmen,
waaronder de migranten, gegeven te
worden. In de tijd van het censitair
stemrecht zei men dat de arbeiders
niet bekwaam waren om te stemmen
en om leiding te nemen, want veron-
derstel dat een arbeider burgemees-
ter zou worden. Er was een tijd dat
de vrouwen niet mochten stemmen,
want stel u voor dat een vrouw burge-
meester wordt. Gelukkig zijn er twee
vrouwen minister, en het zijn er nog
maar twee op acht. Ik hoop dat de
volgende ministers vrouwen zullen
zijn. Er was een tijd dat men zei dat
een Italiaan of een Turk niet mocht
stemmen want stel u voor dat een
Italiaan of een Turk burgemeester
van een stad zou zijn. Gelukkig werd
de heer Di Rupo door de heer Spi-
taels bevorderd tot Minister van On-
derwijs. Vindt u dat niet fijn ? Een
Turk zou het misschien beter doen
dan een Vlaming, als hij maar sociaal
en democratisch is. Waarop wachten
wij ?

Paula D’Hondt wordt bewonderd
maar niet steeds au serieux genomen.
Wij stellen voor haar richtlijnen vol-
ledig in te passen en uit te voeren.

De personen onder u die in een kan-
sarme wijk met veel migranten zon-
der stemrecht wonen, weten dat die
wij ken worden verwaarloosd, weten
dat deze mensen tegen mekaar wor-
den opgezet, maar weten ook welke
dynamiek en culturele verrijking de-
ze migranten voor onze Vlaamse ge-
meenschap vormen.

Inzake de naturalisatie wordt grote
vooruitgang geboekt. Wij zijn daar
blij om. Toch horen wij veel klachten
van migranten die twee tot vier jaar
tevergeefs wachten op hun naturali-
satie. Ondertussen raden wij de par-
tijen aan ook niet-genaturaliseerde
migranten lid te maken. Zo kunnen
zij onrechtstreeks het beleid mee
beïnvloeden en zich op de politiek
voorbereiden. De migranten dienen
toegang te krijgen tot de openbare
diensten. Bedrijven die een percenta-
ge aan opleiding en sociale vorming
moeten besteden dienen dit ook te
gebruiken voor concrete tewerkstel-
lingsprogramma’s van migranten en
kansarmen.

Ik eindig met de senioren. Zij zijn
met anderhalf miljoen en zijn de be-
voogding en betutteling beu. De se-
nioren vragen inspraak en participa-
tie op alle beleidsniveaus. Zij betreu-
ren dat zij vaak uitgesloten worden
uit de actieve politiek op grond van
leeftijdsgrens. Daarom vragen zij so-
ciale en politieke participatie op het
vlak van bekwaamheid, bereidheid
en bevoegdheid. Zij wensen senio-
renraden  waarin zowel de zuilgerich-
te als de pluralistische en zelfs de niet
georganiseerde senioren worden op-
genomen.

De reïntegratie van jong-gepensio-
neerden  kan gebeuren door de oplei-
ding in bedrijven, als hulp in rust- en
verzorgingstehuizen met een tekort
aan personeel, als gezelschapsdienst .

Wat de huisvesting betreft, vragen ze
betaalbare en leefbare rusthuizen,
service-flats die het geïntegreerd wo-
nen bevorderen, pilootprojecten
voor palliatieve zorg. 1993 is het Eu-
ropese jaar van de ouderen en de ont-
moeting tussen generaties en cultu-
ren. Vorming tot Europese bewust-
wording is belangrijk. Daarom plei-
ten wij voor de betrokkenheid van de
ouderen bij de oprichting van dien-
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stencentra en de samenstelling van
een werkgroep die dit alles moet uit-
werken.

Een herverdeling van inkomsten en
pensioenen kan de zelfredzaamheid
van de senioren en andere maat-
schappelijk uitgeslotenen bevorde-
ren. Geen geschenken of liefdadig-
heid, maar datgene waar ze recht op
hebben.

Collega’s, ik dank de leden van de
Senaat en van de Vlaamse Raad voor
de kans die ze mij boden om als ou-
derdomsdeken de opening van hun
vergadering te leiden. Het was voor
mij een boeiende ervaring en een te-
ken van hoop dat er voor de 1,5  mil-
joen mensen in dit landje na 65 jaar
nog leven is. (Applaus)

De Voorzitter : De
heeft het woord.

heer Vermeiren

De heer F. Vermeiren (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Voorzitter van de Executie-
ve, dames en heren collega’s, onder
de hoofding ,,Kwaliteit  van de Sa-
menleving” schetst de Vlaamse Exe-
cutieve de krachtlijnen van een be-
leid, dat ingrepen beoogt van de
overheid op een aantal domeinen,
waarvan wij er tijdens onze tussen-
komst enkele zouden willen belich-
ten.

Vooraf wil ik toch een eerste vaststel-
ling doen, die al onmiddellijk twijfels
doet rijzen over de uiteindelijke ver-
wezenlijking van de geponeerde
doelstellingen. Heeft het inderdaad
zin uit te pakken met grootse en mis-
schien welbedoelde projecten wan-
neer men vooraf weet dat de midde-
len daartoe zullen ontbreken ?

In de tweede plaats moet ik constate-
ren dat de Executieve weer eens -
en verwonderlijk is dit niet gezien
haar samenstelling - de nadruk legt
op de rol van de overheid en daarbij
blijk geeft van een groot wantrouwen
ten overstaan van de rol die de parti-
culiere sector zou kunnen spelen.

Dit komt inzonderheid tot uiting op
het vlak van de sociale huisvesting.
Het is duidelijk dat Vlaanderen op
dit vlak met een zeer groot probleem
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wordt geconfronteerd. Er zijn aan-
zienlij ke behoeften die onbevredigd
blijven. In diverse regio’s is de sociale
woningbouw in de jaren tachtig ach-
ter gebleven op de economische
groei. De reden daarvoor dient ge-
zocht in de hachelijke situatie van de
sociale huisvestingsmaatschappijen in
het begin van de jaren tachtig, na het
uitvoeren van de eerste fase van de
staatshervorming. In Vlaanderen
keek men toen aan tegen een schul-
denberg  van 240 miljard. Er moest
drastisch bespaard worden. Dit is
ook gebeurd, aangezien het tekort,
indien ik het goed voor heb, tot 100
miljard werd herleid.

In zijn inleiding was de Voorzitter
van de Executieve niet weinig fier te
kunnen aankondigen dat 30 miljard
op de kapitaalmarkt zal worden ge-
zocht, te beheren door een holding-
maatschappij met een publiek karak-
ter. Het Vlaamse Gewest zou instaan
voor de financiering van de aflossin-
gen en intresten. Gaat men op het
vlak van de woningbouw de operatie
Aquafin, waarop de heer Denys
reeds allusie heeft gemaakt, herha-
len ? Er wordt ons tevens aangekon-
digd dat de doelmatigheid van het
premiestelsel zal worden geëvalueerd
met het oog op een eventuele hervor-
ming. Heeft men reeds enig idee van
de richting waarin deze hervorming
zal gaan ? Tijdens de vorige legisla-
tuur werd het premiestelsel reeds zo-
danig beknot dat men de vraag kan
stellen of het nog zin heeft. De basis-
premie beloopt in de meeste gevallen
nauwelijks de helft van de BTW in
geval van nieuwbouw. Ook de inko-
mensgrenzen werden in jaren niet
meer geïndexeerd zodat vele gezin-
nen zelfs geen aanspraak kunnen ma-
ken op een sociale woning. Veel po-
sitiever zou zijn de premies op te
trekken, belangrijke premies te ge-
ven voor leegstaande en verkrotte
woningen in inbreidingsgebieden, en
uiteraard de inkomensgrenzen te in-
dexeren.

De gewijzigde internationale situatie
zal ook een terugslag hebben op het
huisvestingsprobleem in Vlaanderen.
Vele duizenden beroepsmilitairen
zullen in de komende jaren op zoek
moeten gaan naar een woning. Vol-
gens het Informatieblad van de Land-
macht kunnen in Wallonië alle aan-
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vragen voor een huurwoning worden
voldaan, maar anders is het gesteld
in het Vlaamse landsgedeelte. Voor
West-Vlaanderen wordt de kandida-
ten aangeraden naar een oplossing te
zoeken.

Waarom heeft de Vlaamse Executie-
ve het besluit van 4 april 1990 dat
getroffen werd op initiatief van de
uittredende Gemeenschapsminister
van Ruimtelijke Ordening en Huis-
vesting, dat een nieuw financierings-
stelsel invoerde met een inbreng van
privé-kapitaal, niet verlengd ? Is men
dit van plan ? Het nieuwe stelsel had
slechts uitwerking tot en met 30 juni
1991. Nochtans heeft het ertoe bijge-
dragen dat op minder dan één jaar
voor circa 1.400 sociale woningen
goedkeuring werd verleend in het
stelsel van de alternatieve financie-
ring.

De nieuwe Executieve verkiest 30
miljard pre-financiering, maar tast in
de duisternis wat de kostprijs en de
duur van deze operatie betreft. Nu
reeds kan een nieuwe schuldenberg
inzake de sociale woningbouw in het
vooruit&ht  worden gesteld.

Zeer acuut is het huisvestingspro-
bleem in Vlaams Brabant waarvoor
ik uw bijzondere aandacht vraag. Dit
werd erkend door de principiële be-
slissing inzake het opstarten van het
VLABINVEST op 10 juli 1991. Ook
hier stelt de regeringsverklaring zich
zeer vaag op. VLABINVEST moet
voldoende middelen krijgen, naast
deze voor de gewone sociale huisves-
ting. Er wordt wel aangestipt dat dit
fonds in staat moet worden gesteld
de nodige gronden tegen een betaal-
bare prijs aan te kopen en op termijn
de bestemming van deze gronden te
kunnen controleren. Is dit een voor-
afspiegeling van het beleid dat in de
toekomst zal worden gevoerd in
Vlaanderen, dat regelrecht in de rich-
ting gaat van een verstaatsing van de
nog beschikbare gronden ? De impli-
caties van een dergelijk beleid zijn
zeer verreikend. De politisering op
het vlak van de sociale huisvesting
die nu reeds een feit is, wordt dan
veralgemeend.

De bedoelingen van de nieuwe Exe-
cutieve op dit vlak worden blootge-
legd door de voorlaatste paragraaf uit
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het hoofdstuk Kwaliteit van de Sa-
menleving : In streken met sterk stij-
gende vastgoedprijzen moet er een
sociaal verantwoord grondbeleid
worden gevoerd. Daartoe moet uit-
voering worden gegeven aan het de-
creet terzake en moeten de nodige
juridische instrumenten worden ge-
creëerd, een tekst die zo overgeno-
men werd van een verkiezingspam-
flet. Dit is dus de verstaatsing van de
gronden.

Of dit de problemen van Vlaams Bra-
bant zal oplossen is echter zeer de
vraag. Wij hebben niet de indruk dat
de Vlaamse Executieve zich echt be-
wust is van de omvang ervan. Uit een
studie van de administratie van
Ruimtelijke Ordening blijkt dat voor
de periode 1990-1995 de behoeften
aan  b i jkomende  n ieuwbouw in
Vlaams Brabant op 11.700 eenheden
kan worden geraamd en de nood aan
sociale kavels op 1.756. Inzake ver-
vangingsbouw en woningverbetering
rekent men voor dezelfde periode op
2.740, respectievelijk 8.899 eenhe-
den. De GOM-Vlaams Brabant
merkt op dat zonder een doeltreffend
ingrijpen de situatie inzake sociale
woonbehoeften in de komende jaren
kritiek dreigt te worden. Wij hebben
met het oog hierop een voorstel van
decreet neergelegd bij het Bureau
van de Vlaamse Raad. Het wordt
donderdag in de betrokken Commis-
sie behandeld. In dit voorstel van de-
creet, waarin de erkenning van de
arrondissementen Halle-Vilvoorde
en Leuven als beschermd Vlaams ge-
bied wordt gevraagd, suggereren wij
de toekenning van een bijkomende
premie aan particulieren en de ver-
ruiming van de mogelijkheden tot
uitvoering van saneringsprojecten
door openbare besturen en instellin-
gen. Daarnaast zou de bouw van
nieuwe sociale woningen kunnen ge-
stimuleerd worden door verhoogde
subsidiëring en inbreng van kapitaal
uit de privé-sector.

De gedachtengang van de opstellers
van het regeringsprogramma van de
Vlaamse Executieve is op vele plaat-
sen in dit document moeilijk te ach-
terhalen. Dit geldt onder meer waar
gewag gemaakt wordt van het ver-
mengen van sociale woningen met
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andere woningen, teneinde de renta-
biliteit van de projecten mogelijk te
maken en de kwaliteit en de diversi-
teit van de woningen te garanderen.
Wij zijn geen voorstanders van getto-
vorming. Hebben de gewestplannen
echter dit fenomeen niet in de hand
gewerkt door grote percelen land-
bouwgrond toe te wijzen voor sociale
woningbouw ? Zou het niet verkies-
lijk zijn grotere inspanningen te leve-
ren wat betreft de sociale woning-
bouw door de normen hoger te leg-
gen - de heer Coens zou het woord
lat gebruiken - door een kwaliteits-
verbetering, hetgeen uiteraard impli-
ceert het ter beschikking stellen van
meer middelen zodat het odium dat
lange tijd op de sociale woningbouw
heeft gekleefd, verdwijnt. Mits aan
kwaliteitsverbetering aandacht te
schenken zou het zeker niet meer no-
dig zijn aan vermenging te doen.
Waartoe zou de vermenging dan nog
dienen ?

De Regeringsverklaring van de
Vlaamse Executieve levert trouwens
een prachtig staaltje van die mentali-
teit, namelijk daar waar in de inlei-
ding sprake is van het sociaal urgen-
tieprogramma ter bestrijding van de
armoede en de kansarmoede, onder
meer via de sociale huisvesting. Ar-
moede wordt gelijkgesteld met socia-
le woning. De vraag is echter : Krij-
gen degenen die door de mazen van
het net vallen van onze welvaart- en
welzijnsmaatschappij wel een eerlijke
kans op een sociale woning ? Het
gaat meestal om gezinnen of enkelin-
gen die geen kans hebben om ooit
een sociale woning te kunnen betrek-
ken om de eenvoudige reden dat zij
niet beschikken over de middelen om
het huurgeld te betalen dat ervoor
wordt gevraagd. Zou huurhulp voor
die categorie niet in de eerste plaats
moeten komen, dit om deze kansar-
men echt te laten genieten van het
woonrecht ?

Wanneer de Vlaamse Executieve het
heeft over kansarmoede wordt hier-
aan onmiddellijk gekoppeld het mi-
grantenbeleid, terwijl ook de indruk
wordt gewekt dat het wijkgebonden
is, dus enkel voorkomt in de grote
steden.

Wij willen geenszins ontkennen dat
de verpaupering zich het scherpst
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stelt in de steden, vaak in buurten
waar vele migranten wonen. Doch
zijn het vaak landgenoten, oudere
mensen levend van een karig vervan-
gingsinkomen, die onder de kansar-
men moeten worden gerekend. Die
kansarmoede bestaat echter ook in
kleinere steden en gemeenten - en
meer dan men doorgaans zou ver-
moeden. In een advies van de So-
ciaal-Economische Raad van Vlaan-
deren inzake de armoedebestrijding
in de Vlaamse Gemeenschap, uitge-
bracht op 16 december 1985, werd
reeds aangestipt dat de concrete ver-
wezenlijking van een beleid inzake
armoedebestrijding vereist dat de
toegankelijkheid van de armste be-
volkingsgroepen tot de verstrekte
voorzieningen moet worden verze-
kerd via minimale drempelvoorwaar-
den : versoepeling van de administra-
tieve formaliteiten, automatische
doorverwijzing, het vermijden van
psychologische drempels, bevattelij-
ke informatie. Daarnaast dient bij de
organisatie van de bestaande voorzie-
ningen mede erop gelet te worden
dat de armoedeverschijnselen in een
zo vroeg mogelijk stadium kunnen
worden gedetecteerd  en de betrok-
ken personen begeleid, zo staat nog
te lezen in dit advies van de SERV.
Wij hadden graag in de Regerings-
verklaring een verwijzing gezien naar
dit advies, vooral dan wat betreft de
detectie. De armoede loopt vaak niet
te koop en moet kunnen opgespoord
worden wil men er echt iets kunnen
aan doen. Daartoe moeten ook mid-
delen beschikbaar zijn die, zo vrezen
wij, niet voor het rapen liggen.

Verder beklemtoont de Vlaamse
Executieve nochtans dat nieuwe mid-
delen zullen worden uitgetrokken
voor een sociaal urgentie-programma
in het Vlaams Fonds voor Integratie
van Kansarmen-gemeenten. Heeft
men enig idee van de omvang van de
middelen en waar komen ze van-
daan ? Zullen andere gemeenten dan
deze die tot nog toe hiervoor in aan-
merking komen, aanspraak kunnen
maken op middelen van dit fonds ?

Wij nemen ook kennis van het voor-
nemen van de Executieve om inspan-
ningen te versterken en te coördine-
ren inzake de kansarmoede in Brus-
sel. Vanaf 1991 tot en met 1998 stelt
de Vlaamse Gemeenschap jaarlijks
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40 miljoen ter beschikking voor kans-
armoedebestrijding in Brussel, en dit
voor 13 concrete projecten.  De
Vlaamse Ministers van het Brussels
Gewest hebben een jaar geleden ver-
klaard dat dit bedrag veel te gering
was. Werden reeds vaste beloften ge-
daan wat de uitbreiding van de finan-
ciële middelen betreft ?

Door deze Regeringsverklaring
wordt ook de indruk gewekt dat inza-
ke een structuurplan voor Vlaande-
ren nog niets is gebeurd. Niets is ze-
ker minder waar. Ter informatie van
de Executieve wil ik graag verwijzen
naar een lijvig document van de uit-
tredende Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting, de heer Louis Waltniel. In deze
Regeringsverklaring wordt inzake de
ruimtelijke ordening de essentie ver-
geten, namelijk dat wij dringend be-
hoefte hebben aan een decreet op de
ruimtelijke ordening en planning.
Het ontwerp-decreet op de ruimtelij-
ke ordening van Minister Jean Pede
kon door de val van de Regering niet
meer ingeleid worden. Het ontwerp-
decreet van Minister Waltniel werd
door de SP en de CVP in de Vlaamse
Executieve geboycot, hoewel het ver-
meld stond in het toenmalig regeer-
akkoord. Het bood nochtans een op-
lossing voor de vele knelpunten in de
verouderde stedebouwwetgeving.
Het voorzag in vereenvoudigingen,
dereguleringen, meer inspraak en
kortere procedures. Het bood ook
een decretale basis voor het Ruimte-
lijk Structuurplan Vlaanderen. Het
pikte in op het fout lopen van het
mini-decreet. Er wordt verzwegen
dat de beleidsbrief van Minister
Waltniel melding maakte van de weg,
de methode en aanbevelingen om
eindelijk tot een ruimtelijk structuur-
plan voor Vlaanderen te komen.

Een ruimtelijk structuurplan is meer
dan de grote lijnen voor het gebruik
van de ruimte door de diverse func-
ties. Indien het daartoe beperkt zou
zijn, kon men er beter over zwijgen.
Indien er inderdaad burgervriendelij-
ke consultatierondes worden gehou-
den, zal het werk niet na enkele
maanden reeds klaar zijn. Ik wijs dus
op de vertraging in dit moeilijke dos-
sier.
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Wat zal dit Ruimtelijk Structuurplan
Vlaanderen kosten ? Een bescheiden
raming is er een van 100 miljoen.
Waar haalt men deze middelen ?
Wat zal er intussen worden van een
dynamische ruimtelijke ordening die
inspeelt op de eigentijdse noden ?

Indien de Vlaamse Executieve haar
plannen voor ruimtelijke ordening
uitvoert, komen we terecht in de
grootste verwarring die men maar
kan voorstellen, en wordt de rechts-
zekerheid van de burger letterlijk de
grond ingeboord. Hetzelfde geldt
voor de gemeenten die, in toepassing
van de wet van 1962, de gewestplan-
nen konden invullen door het uit-
vaardigen van BPA’s. In de wet van
1962 was de mogelijkheid uitdrukke-
lijk opgenomen om door BPA’s de
gewestplannen te verfijnen, in te spe-
len op lokale toestanden en rekening
te houden met plaatselijke details.
Dit principe wordt door de ontwer-
pers van de gewestplannen overigens
algemeen gemaakt. De Regerings-
verklaring spreekt nu van een mora-
torium. Betekent dit dat een gemeen-
te de mogelijkheid wordt ontnomen
om met een BPA een leegstaand en
vervallen industriepand een andere,
meer tijdsgebonden en een milieu-
vriendelijke bestemming te geven ?
Zullen de BPA’s van hogerhand aan
de gemeenten worden opgelegd zon-
der inspraak van de plaatselijke be-
volking of haar verkozen vertegen-
woordigers ? Het gewestplan van ste-
delij ke of gemeentelijke agglomera-
ties bevat vaak terreinen voor indus-
trie, KMO’s of bedrijven van open-
baar nut, ook al is dit niet meer actu-
eel. In mijn gemeente heb ik een in-
dustriële inplanting die reeds tien
jaar staat te verkommeren. Er moet
een initiatief worden genomen en een
BPA worden uitgewerkt, maar er is
nu sprake van een moratorium daar-
op. Als het niet meer kan met een
BPA, moet dan misschien het ge-
westplan  worden gewijzigd ? Noch-
tans is een BPA zeker de meest aan-
gewezen procedure.

Er wordt ook een herziening aange-
kondigd van het mini-decreet, na
evaluatie. Ook omvat het regeerak-
koord - indien wij het bij het rechte
eind hebben - de afschaffing van de
opvulregel. Deze twee uitzonderings-
maatregelen maakten - uitgaande
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van het redelijkheidsprincipe - de
zorg voor de ruimtelijke ordening,
voor de open ruimte en alles wat erbij
hoort, voor de gewone man, voor de
burger, nog enigszins aanvaardbaar
en verteerbaar. Deze maatregelen af-
schaffen is gewoon onrechtvaardig en
in zeer vele gevallen onredelijk. De
open ruimte wordt niet in het ge-
drang gebracht door een opvulling.
Dit laatste kan alleen als de ruimte
reeds flink is aangetast en er dus van
open ruimte geen sprake meer is.

Wat nu de evaluatie van het mini-de-
creet betreft, waarvan de Regerings-
verklaring melding maakt, schijnt
men te vergeten dat de Commissie
Ruimtelijke Ordening zich reeds
maandenlang over die knelpunten en
evaluatie heeft gebogen. Gaat men
dit werk overdoen ? De spannings-
velden zijn gekend. Het wordt tijd
dat men zegt wat men wil, zodat de
burger weet waar hij aan toe is.

Er worden maatregelen aangekon-
digd om industriële panden structu-
reel te saneren. Waarom wordt er
geen werk van gemaakt om het be-
sluit van 6 juli 1988 inzake de stads-
ontwikkelingsprojecten uitvoerbaar
te maken of aan te passen ? Op basis
van privé public partnership wordt
daarin de mogelijkheid geschapen
grotere gebieden te saneren, niet al-
leen inzake woningen, ook inzake in-
frastructuur en industriële panden.
Alleen een dergelijke gecoördineer-
de aanpak in samenspraak met de
privé kan leiden tot werkelijke resul-
taten.

Waarom krijgen de Vlaamse ge-
meenten geen gelegenheid om zelf
initiatieven te ontwikkelen op het
vlak van de saneringen ?

De zoektocht van de Executieve naar
evenwicht brengt de Vlaamse Rege-
ring ook in de agrarische gebieden.
Het evenwicht tussen de economi-
sche leefbaarheid van landbouwbe-
drijven en de voldoende mogelijk-
heid tot vestiging enerzijds en de zorg
voor het milieu anderzijds moet wor-
den gevrijwaard. Wat indien het
landbouwbeleid van de Europese
Gemeenschap bijvoorbeeld andere
normen zal opleggen wat de land-
bouwexploitaties betreft of sommige
activiteiten aan banden zal leggen ?
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Deze maatregelen van de Gemeen-
schap kunnen - en zullen - ook
hun invloed hebben op de ruimte in
Vlaanderen voorbehouden aan de
landbouwsector. Zal dit gebeuren via
gedeeltelijke herzieningen van de ge-
westplannen ?

Men belooft ons in Vlaanderen ook
een groene hoofdstructuur die vol-
gens een onverdachte bron - de
Boerenbond - ongeveer 300.000 ha
van de nog in gebruik zijnde land-
bouwgronden - circa 600.000 ha -
in Vlaanderen zou omvatten.

Dit loopt uit op een regelrechte cata-
strofe voor de landbouw in het alge-
meen en vooral voor de jonge land-
en tuinbouwgezinnen of ondernemin-
gen in de agro-industrie, en dat zijn
er heel wat, in het bijzonder.

Vandaag is er voor dit hele opzet
geen wettelijke basis. Uit het verle-
den heeft men niets geleerd en zoals
gewoonlijk maakt men de fout eerst
de plannen te maken, dan de wetten
of decreten op te stellen volgens deze
plannen en pas daarna de kostprijs
vast te stellen. Er is inderdaad nooit
een ernstige berekening gemaakt van
wat dit selectief aankoopbeleid van
natuurgebieden, beheersovereen-
komsten met landbouwers en natuur-
verenigingen, de herbebossing zullen
kosten.

De meldingsplicht bij verkoop van
gronden in natuurkerngebieden is
ook het nieuwe vertrekpunt van een
oude socialistische droom die in de
Regeringsverklaring opnieuw op-
duikt.

De gewestplannen hebben reeds
brandhout gemaakt van het eigen-
domsrecht. Thans wil men blijkbaar
de laatste initiatiefmogelijkheden
lam leggen. Men wil het dynamisme
van de bevolking, van de landbou-
wers volledig aan banden leggen uit
zuivere ideologische overwegingen.
Ik zou daarbij willen verwijzen naar
de MER-plichtige activiteiten.

Nu reeds zijn de procedures onover-
zichtelijk en overdreven lang en log.
Hoe dit de kloof tussen burger en
overheid - waarvan wij allemaal de
mond vol hebben - zal dichten, hoe
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dit tot krachtig besturen, snel en dui-
delijk beslissen, kan bijdragen of te-
gelijkertijd het budgettair evenwicht
zal bewaren, zou ik graag van de
Voorzitter van de Executieve verne-
men. Dat kan niet indien men de in
het hoofdstuk milieu en ruimtelijke
ordening voorziene maatregelen zou
doordrukken. Dit is een contradictie
explicita, een uitdrukkelijke tegen-
strijdigheid. Punt 4 uit dit hoofdstuk
over de kansarmoede komt daarbij
zeker ook in conflict met punt 13 dat
handelt over de landinrichting.

Men kan zich overigens afvragen of
er na deze beide punten 4 en 13 nog
planning en ruimtelijke ordening no-
dig is. Natuurbehoud en landinrich-
ting laten geen ruimte meer vrij.

Het ligt er trouwens vingerdik op dat
deze verzameling van alle voorstellen
vervat in dit hoofdstuk alle functies,
facetten en sectoren van wat een
ruimtelijke ordening zou moeten zijn,
ondergeschikt gemaakt worden aan
groen, milieu en open ruimte.

Al de rest is bijzaak, met name woon-
functie, economische functie en zo-
veel andere aspecten van onze sa-
menleving.

Op deze wijze komt men terecht in
een administratieve mallemolen, die
volgens de SP vijf planniveaus moet
omvatten, waarbij elk hogerliggend
niveau bindend zou zijn voor het la-
gerliggend niveau. Met andere woor-
den, er wordt brandhout - zoals ik
reeds zei - gemaakt nu van de ge-
meentelijke autonomie. Dit wordt de
reinste waanzin. Zo kan men niet dy-
namisch en tijdig inspelen op de zich
steeds ontwikkelende maatschappij
en haar behoeften. Vaak nieuwe be-
hoeften, waarvan men heden nog
geen flauw vermoeden heeft.

Intussen zal het aantal decreten zich
opstapelen, vaak onderling met el-
kaar in conflict. De Vlaamse Execu-
tieve dreigt Vlaanderen op het vlak
van de ruimtelijke ordening te doen
belanden in een doodlopend steegje,
in totaal onbegrijpelijke toestanden.
Als men op die manier wil bijdragen
tot de kwalitatieve verbetering van
de dienstverlening door de overheid
aan de burger, de versterking van de
democratie en de strijd tegen de bu-
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reaucratisering, is het maar treurig
gesteld met Vlaanderen en zijn be-
volking.

De Voorzitter : Mijnheer Vermeiren,
u heeft reeds 15 minuten van uw col-
lega’s opgebruikt.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
Voorzitter, ik zal besluiten.

Hoe kan men een dergelijke stelling-
name verzoeken met eindeloze de-
creten, die alleen reeds op het vlak
van het milieu en de ruimtelijke orde-
ning in het vooruitzicht worden ge-
steld ?

Misschien beseffen de leden van de
Executieve niet - en ik vestig hierop
de aandacht van de grote coördinator
van de Executieve, zoals hij reeds
dikwijls tijdens deze vergadering
werd genoemd - wat zij aan nieuwe
decreten aankondigen. Misschien
moet hun geheugen wat opgefrist
worden. Buiten de herziening van de
gewestplannen, het Ruimtelijk Struc-
tuurplan Vlaanderen zijn er het de-
creet op de stedebouw, het decreet
op de groene hoofdstructuur, het de-
creet op de landinrichting, het de-
creet op de landschaps-  en monu-
mentenzorg, het decreet op de kust-
duinen, het grinddecreet en het ka-
derdecreet op de milieuhygiëne.

Ter zake verwijs ik naar het congres
van de PVV in Oostende waar drie
niveaus werden voorzien.

Terwijl de nationale Regering als op-
dracht meekrijgt een zware sane-
ringsoperatie door te voeren, pakt de
Vlaamse Executieve uit met een
reeks initiatieven waarvan de kost-
prijs op geen 10 miljard na kan wor-
den berekend. Alleen reeds voor so-
ciale huisvesting heeft men het over
30 miljard. Wat kost de aankoop van
natuurgebieden, de versnelde aanleg
van rioleringen, de uitvoering van de
waterzuiveringsprogramma’s, de on-
dersteuning van het openbaar ver-
voer, de subsidiëring van de wooner-
ven en zone 30 ?

Een tipje van de sluier wordt reeds
gelicht wat betreft de wijze waarop
de Vlaamse Executieve hoopt een ge-
deelte van de nodige middelen bin-
nen te rijven, via de milieuheffingen
- hiervan werd reeds door een ande-

84



Vermeiren

re collega gewag gemaakt - en door
de verhoging van de heffing inzake
waterverontreiniging door particulie-
ren - weggemoffeld in de waterver-
bruikrekening.

Dat de Vlaamse bevolking en de be-
lastingbetalers wantrouwig staan ten
opzichte van dit Vlaams beleid inza-
ke milieu en ruimtelijke ordening
moet zeker niemand verwonderen.

Wij hebben daarbij sterk de indruk
dat de Vlaamse Executieve zich niet
bewust is van de veranderingen die
zich op politiek vlak tijdens de jong-
ste jaren hebben voorgedaan. Een re-
strictief, bureaucratisch beleid zou
wel eens zuur kunnen opbreken,
wanneer de Oostbloklanden op land-
bouwgebied als concurrenten van on-
ze landbouwexploitanten gaan optre-
den. Dit kan nieuwe fundamentele
wijzigingen voor gevolg hebben, die
wel eens niet door het huidig regeer-
programma zullen kunnen worden
opgevangen.

Door een strak keurslijf aan te trek-
ken verliest men bewegingsvrijheid,
die soms nodig is om vrij te kunnen
ademen. Er is een gevaar voor ver-
stikking dat niet voldoende wordt on-
derkend. Het doet de vraag rijzen
welke overwegingen de Executieve
hebben gemotiveerd bij het opstellen
van dit beleidsdocument .

Ons wantrouwen is zeker gewettigd
en het zal ons tot grote waakzaam-
heid aanzetten ten overstaan van de
handelingen van de Vlaamse Execu-
tieve. (Applaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Ansoms ’
heeft het woord.

De heer J. Ansoms (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, er is hier
vandaag zeer veel gezegd, en in de
pers van de afgelopen weken nog
meer geschreven, over 24 november.
Eén van de belangrijkste vaststellin-
gen was ongetwijfeld het feit dat één
Vlaming op drie zich bewust afkeer-
de van de politiek door niet of blanco
te stemmen of door zijn stem te ge-
ven aan het Blok of ROSSEM. Dit
fenomeen werd in de media veelvul-
dig
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geanalyseerd en dat is ook noodzake-
lijk. Een uitgebalanceerde visie ver-
werven over deze verkiezingsuitslag
is immers onontbeerlijk om een ade-
quaat antwoord te bieden op wat de
kiezer ons te zeggen had. Mijn bijdra-
ge aan dit debat wil uitgaan van een
korte analyse, om vandaar uit het
hoofdstuk over de relatie van de bur-
ger tot zijn bestuur te evalueren.

Met te zeggen dat de afstand tussen
overheid en burger op 24 november
een brede kloof bleek te zijn, trap ik
een open deur in. Veel belangrijker
is te onderzoeken hoe deze kloof tot
stand kon komen. Daar zijn vele re-
denen voor.

Een eerste fundamentele reden is het
politiek vertoon van de jongste jaren.
Wij moeten eerlijk zijn en de hand in
eigen boezem durven steken, Het
vertrouwen in de overheid werd
zwaar op de proef gesteld door een
overdaad aan ministers, zware kabi-
netten die hun administratie frustre-
ren, een Parlement dat zucht onder
het dubbelmandaat en een politieke
agenda die naar het gevoel van de
burger weinig met zijn dagdagelijkse
problemen te maken heeft. Als poli-
tieke kopstukken dan ook nog zelf
het politiek bedrijf beginnen te be-
smeuren en geen drie woorden meer
kunnen uitspreken zonder het woord
gesjoemel eraan toe te voegen, dan
is het hekken natuurlijk helemaal van
de dam. Want hoe kan men zonder
zelfrespect respect afdwingen bij de
buitenwereld ?

Hoe dan ook, de politieke wereld zal
zijn stijl een stuk geloofwaardiger en
echter moeten maken. Zo kan een
Milieuminister niet anders dan voor
zijn correspondentie recyclagepapier
gebruiken ; een overheid die de be-
volking laat inleveren kan niet anders
dan het aantal ministers en kabinets-
leden verminderen. Iedereen van ons
kan hiervan vele voorbeelden geven.
De bevolking verwacht van ons au-
thenticiteit en geloofwaardigheid.

Een tweede fundamentele reden
voor de schok van 24 november is dat
er zich bij de bevolking sinds enkele
jaren in een versneld tempo een men-
taliteitswijziging heeft ontwikkeld,
waardoor de burger zich meer en
meer uit het maatschappelijke leven
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terugtrekt. Het besef van mede-ver-
antwoordelijk te zijn voor het grote
geheel gaat achteruit. Steeds uitdruk-
kelijker wordt de directe leefwereld
centraal gesteld en de overheid heeft
de plicht deze zo aangenaam moge-
lijk te maken. Daardoor wordt de
mens op het einde van de 20ste eeuw
een kritisch consument van de over-
heid en de politiek. Als de politieke
wereld deze mentaliteitswijziging dan
niet begrijpt of te traag reageert, dan
is de communicatiekloof natuurlijk
compleet. Dat hebben wij ondervon-
den met de verkiezingsuitslag van 24
november.

Hoe kunnen wij een aangepast ant-
woord formuleren op deze nieuwe
mentaliteit die wij kunnen betitelen
als politiek consumentisme ?

In de eerste plaats is er de dwingende
eis van de bevolking aan de politiek
om eindelijk eens meer aandacht te
geven aan de concrete problemen uit
het dagelijkse leven. Het gaat inder-
daad niet op dat de zorgen van de
mensen niet de hoofdthema’s van de
politiek zijn. In dat opzicht mag het
nieuwe Vlaamse regeerprogramma
er echt zijn. Als ik zie welke aandacht
er gaat naar de nieuwe maatschappe-
lijke uitdagingen - die allemaal
voortkomen uit de concrete leefwe-
reld van de gewone burger - dan
kan ik niet anders dan concluderen
dat 24 november op dit vlak zeker
zijn effecten heeft gehad.

Niet alleen de inhoudelijke thema’s
van milieu, sociale huisvesting, kan-
sarmoedebeleid of mobiliteit zijn
hierbij belangrijk. Ook de relatie
overheid-burger zelf is een zeer be-
langrijk hoofdstuk, want vele wrevels
bij de bevolking komen hieruit voort.

Het gaat niet op dat mensen een of
anderhalf jaar moeten wachten op
een bouwpremie, een vergunning,
een dorpsherwaarderingspremie, dat
bestuursdocumenten een jargon han-
teren dat compleet onverstaanbaar
is, dat de wedde van tijdelijke leer-
krachten achterwege blijft, dat de
burger bij laattijdige betaling van de
belastingen onmiddellijk verwijlin-
trest moet betalen terwijl de overheid
haar verplichtingen niet aan een da-
tum bindt, dat de burger compleet
Kafkaiaanse toestanden meemaakt in
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een administratieve doolhof waarin
hij verdwaalt en dat administratieve
afwikkeling gebeurt onder het motto
hoe ingewikkelder hoe beter.

De heer L. Dierickx : Mijnheer An-
soms, als uw partij zich zo bewust is
van de concrete problemen van de
burger, hoe komt het dan dat uw par-
tij van een tweederde meerderheid
een voorafgaande voorwaarde maakt
om zich met die problemen bezig te
houden ? Is er geen fundamentele
contradictie in wat u zegt ? U somt
de problemen op, maar uw eigen
voorzitter, de heer Van Rompuy ,
zegt in een kranteinterview dat hij op
de straat nog nooit is aangesproken
over de derde fase noch over de
staatshervorming. Toch maakt uw
partij van de tweederde meerderheid
een voorafgaande voorwaarde, om
zich om de ware problemen van de
mensen te bekommeren.

Wij mogen anderzijds niet steeds
weer het cliché hanteren dat er een
breuk is ontstaan tussen de burger en
de politiek. Dat is niet waar. De bur-
ger weet precies hoe het gaat en hoe
hij zich kan wreken. We hebben niet
te doen met een breuk tussen de bur-
ger en de democratie, maar met een
breuk tussen de burger en bepaalde
traditionele partijen.

De heer J. Ansoms : Mijnheer Die-
rickx, als wij naar de uitslag van de
verkiezingen kijken geldt hetzelfde
voor uw partij, die ook stagneert,
hoewel ze in de oppositie zat.

Veel belangrijker is dat deze Vlaam-
se Executieve het signaal heeft begre-
pen. Ik kom daar straks op terug in
het hoofdstuk relatie burger-over-
heid.

Het is niet juist dat onze partij aan
dit programma voorafgaand een
tweederde meerderheid heeft gekop-
peld. Integendeel, onze partij heeft
alle partijen in Vlaanderen opgeroe-
pen om in consensus in Vlaanderen
een antwoord te geven op wat de
Vlamingen bekommert.

Als wij nationaal structurele wijzigin-
 gen willen aanbrengen die ook ten

goede komen aan de burgers, zullen
wij in het nationale Parlement een
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tweederde meerderheid moeten heb-
ben om dat te kunnen realiseren.

Ik ga verder met het hoofdstuk Be-
stuur voor de Burger en geef enkele
inhoudelijke voorbeelden. Als dit
hoofdstuk de volgende jaren wordt
uitgevoerd zal veel van de kritiek die
werd geopperd, verdwijnen. Naast de
traditionele dure woorden, vrome in-
tenties en prachtige volzinnen die in
elk regeerakkoord staan bevat dit
hoofdstuk veel concrete en vernieu-
wende ideeën. Ik illustreer dit met
drie voorbeelden.

Al de bestaande administratieve pro-
cedures zullen getoetst worden op
hun maatschappelijke relevantie, zij
zullen geëvalueerd, versoepeld, ver-
kort en vereenvoudigd worden. Elke
Gemeenschapsminister zal voor zijn
eigen departement dit jaar nog con-
crete voorstellen moeten voorleggen
aan deze Raad. Deze voorstellen zul-
len beoordeeld worden vanuit het
oogpunt van de burger. Zo zal nage-
gaan worden in hoeverre de beslis-
sings- en uitvoeringstermijnen af-
dwingbaar zijn, en wat nog belangrij-
ker is, zal er voorzien worden in een
ambtshalve betaling van verwijlin-
tresten wanneer premies, subsidies
en toelagen laattijdig worden uitbe-
taald. Dit alles zal hard gemaakt wor-
den door een grotere responsabilise-
ring van de verantwoordelijke ambte-
naar.

Elke nieuwe of gewijzigde reglemen-
tering zal voortaan niet alleen afhan-
kelijk gemaakt worden van het klas-
sieke advies van de inspectie van Fi-
nanciën, maar ook van een uitvoe-
rings- of implementatieplan. Dit wil
zeggen dat elke Minister bij elk
nieuw initiatief de consequenties
naar personeel, informatica, uitvoe-
ringstermijnen en de weerslag ervan
op andere bestuurlijke niveaus, in de-
tail en voorafgaandelijk zal moeten
berekenen en voorleggen. In het ver-
leden werden al te veel holder-de-
bolder-beslissingen getroffen, die
achteraf haast onuitvoerbaar bleken
te zijn.

In de beleidsverklaring wordt reso-
luut gekozen voor een verregaande
decentralisatie. Bij het bevorderen
van de dienstverlening aan de burger
zal worden nagegaan op welk be-
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leidsniveau dit het best gebeurt.
Voor de christendemocraten is dit,
wanneer het maar kan, het lokale ni-
veau. Een beleid, zo dicht mogelijk
bij de burger gevoerd, is meestal
kwalitatief het best, omdat het ook
het best controleerbaar is. Deze visie
vinden wij ook terug in deze beleids-
verklaring, want wij lezen dat de ge-
meente centraal zal staan als basiscel
in de relatie burger-overheid en alle
stappen die geen reële waarden toe-
voegen aan de administratieve proce-
dure zullen worden vermeden.

Naast deze drie voorbeelden omtrent
de decentralisatie, het implementa-
tieplan en de vereenvoudiging van de
procedures, kan ik nog verwijzen
naar de openbaarheid van bestuur,
het spreekrecht voor ambtenaren,
toegankelijkheid van de administra-
tie. Het zijn stuk voor stuk revolutio-
naire beslissingen indien zij conse-
quent in de praktijk worden omgezet.
De Vlaamse Regering zet hierdoor in
elk geval een grote en gedurfde stap
naar de burger toe.

Wij vrezen echter dat dit niet vol-
doende zal zijn. Want om de kloof
tussen overheid en burger te dichten
is er ook nood aan een beweging van
de burger naar het maatschappelijk
leven toe.

Ik zei daarstraks dat de burger de
neiging heeft om zijn politieke be-
trokkenheid tot zijn eigen leefwereld
te beperken. En hier openbaren zich
de grenzen van het politieke consu-
mentisme. Wie zich niet betrokken
voelt bij het grote geheel, vervalt in
onredelijke verlangens die niet inge-
vuld kunnen worden. Bovendien
leidt het politieke consumentisme tot
een overvraging van de overheid. Als
er wat misloopt in de samenleving
wijst men al te gemakkelijk beschul-
digend naar de overheid. Is het agres-
sieve rijgedrag van vele automobilis-
ten een fout van de overheid ? In
hoeverre ligt het eigen gedrag van de
burger mede aan de basis van het
milieuprobleem ? In hoeverre komt
de sociale zekerheid in de problemen
doordat meerdere burgers haar be-
schouwen als een ruif waaruit men
naar believen kan eten, zonder daar-
voor verder verantwoordelijk te
zijn ? In hoeverre maakt het verdwij-
nen van de familiale solidariteit de
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bejaardenzorg tot een onbetaalbaar
en onhoudbaar probleem ? In hoe-
verre kan onze samenleving een sa-
men-leving genoemd worden als de
mantelzorg en de spontane solidari-
teit van mens tot mens in de verdruk-
king geraken ?

Kortom : onze samenleving heeft alle
belang bij een herwaardering van de
mens als maatschappelijk wezen, de
mens dus die oog heeft en zich ver-
antwoordelijk voelt voor het grote
geheel. Naar mijn mening zal deze
herwaardering van de mens als maat-
schappelijk wezen géén eenvoudige
zaak zijn. Zoiets lost men immers
niet op met decreten, administratieve
procedures of nieuwe instellingen.

Maar het is al te simpel om in dit
verband exclusief te wijzen naar de
politiek. De verbetering van de poli-
tieke betrokkenheid en het maat-
schappelijk engagement zijn zeker
niet minder een aangelegenheid voor
onderwijs, opvoeding, vormings-
werk, beroepsorganisaties en voor ie-
dereen die in onze samenleving ver-
antwoordelijkheid draagt.

Weliswaar kan en moet de politiek
zijn bijdrage leveren. Daarom vind ik
het zo belangrijk dat de Vlaamse Re-
gering de constructieve krachten in
onze samenleving, die de vrijwilligers
zijn, een stevige steun in de rug wil
geven. Daarom ook is het zo belang-
rijk dat de Vlaamse Regering de ge-
loofwaardigheid van de politiek met
een ambitieus programma wil her-
stellen. Ik durf de hoop uit te spreken
dat de komende jaren in Vlaanderen
een nieuw verbond ontstaat tussen de
overheid en de bevolking. De Vlaam-
se Regering kan hiervoor op de
Vlaamse christendemocraten reke-
nen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Annemans
heeft het woord.

De heer G. Annemans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, als er
een deel van de Regeringsverklaring
een etalage van onzin is, dan is het
wel het deel onderwijs. Inzake onder-
wijs heb ik bladzijden doorworsteld
die een onwaarschijnlijk hoog aantal
algemeenheden en een onwaarschijn-
lijk grote brok wollige onzin bevat-
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ten. Het is volgens mij een typisch
produkt van de kabinettenhysterie,
vanwege medewerkers die voor hun
tekstverwerker in de ivoren toren van
hun Brussels kantoor niets te maken
hebben met de werkelijkheid op het
terrein.

Dit document is ook een schoolvoor-
beeld van collectivisme dat ook de
oorzaak was van het volstrekt onbe-
taalbaar vernieuwd secundair onder-
wijs dat een brutale aanslag was op
de kwaliteit van heel ons onderwijs-
systeem. Het is de brutaliteit van de-
zelfde collectivisten die dit deel van
het regeerakkoord hebben geschre-
ven, die hebben gezorgd voor de
overwinning van het Vlaams Blok.
Toen meer dan de helft van de vrije
scholen in opstand kwam om het zo
degelijk traditioneel onderwijs te ver-
dedigen, zijn dezelfde collectivisten
erin geslaagd om, ondanks de Grond-
wet en ondanks het principe van de
vrije keuze, de eenheidsstructuur op
te dringen aan het vrije en het open-
baar onderwijsnet. Ik vind in de Re-
geringsverklaring niets terug over de
situatie in Wallonië, waar de kwaal
van het vernieuwd secundair onder-
wijs de kosten van het onderwijssys-
teem dermate heeft opgedreven dat
de Walen het feestje niet meer kun-
nen betalen zodat ze weer de volle
hand in de ruif van de nationale
schatkist willen steken. Dat is ook de
reden waarom er zo moeilijk een na-
tionale regering kan worden samen-
gesteld. Aan Vlaamse kant weet men
zeer goed dat er geen regering komt
zolang de kijk- en luistergelden niet
worden overgeheveld, wat niets an-
ders wil zeggen dan dat de Vlamin-
gen toegeven. Er zou weer nationaal
geld naar Wallonië worden overgehe-
veld zodat de leemte die in de centra-
le kas zal ontstaan voor 60 ten hon-
derd door Vlaanderen zal moeten
worden bijgepast.

Dàt is de hete brij van deze regerings-
vorming en dat is ook de reden waar-
om wij niet wensen dat die kijk- en
luistergelden zonder meer worden
overgeheveld.

Het fameuze signaal van 24 novem-
ber waarover alle sprekers het heb-
ben wordt door iedereen geïnterpre-
teerd naargelang zijn eigen intenties.
Niemand luistert echter naar datgene
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wat de overwinnaars van 24 novem-
ber zegden en nog altijd zeggen. Een
van de redenen van onze overwin-
ning van 24 november was de afschaf-
fing van het traditioneel onderwijs
door creaturen die met een Kremlin-
mentaliteit in het onderwijsaanbod
zijn rondgewandeld.

Ik herhaal dat deze Regeringsverkla-
ring onwaarschijnlijk veel algemeen-
heden bevat op een nochtans zo es-
sentieel terrein. Wat dacht u van de
volgende zinsnede : Onderwijs en
vorming leveren een bijdrage tot de
waardenopvoeding, het democratisch
burgerschap van onze jongeren en tot
fysieke conditie van onze jeugd. Wat
dacht u nog van : Gedurende deze
legislatuur moet de regelgeving in het
onderwijs worden beperkt en vereen-
voudigd. Tevens zal, gelet op de bud-
gettaire mogelijkheden, de basis wor-
den gelegd voor meer fundamentele
ingrepen die op langere termijn aan-
leiding moeten geven tot een efficiën-
tere aanwending van de overheids-
gelden. Er worden fundamentele in-
grepen gevraagd, maar dat wil niet
zeggen dat in de volgende paragraaf
niet onmiddellijk kan worden gepleit
voor een pedagogische rust. Deze al-
gemeenheden zoals fundamentele in-
grepen, efficiëntere aanwending van
overheidsgelden zijn zeer lovens-
waardig, maar men kan zich afvragen
in welke richting deze fundamentele
ingrepen gaan.

In het deel Structuur van het onder-
wijsaanbod vinden we onmiddellijk
het antwoord. Andermaal en geheel
in de lijn van de door de verkiezings-
uitslag tegengesproken collectivisti-
sche hervormingswaanzin vinden we
opnieuw termen zoals grotere eenhe-
den, schaalvergroting, fusie en inte-
gratie, samenwerking en coördinatie.

De pedagogische rust, waarvan spra-
ke, is slechts schijn want beetje bij
beetje wordt nu de schade opgeme-
ten die werd toegebracht door dat
opgelegde en gedicteerde eenheidsty-
pe. Meer en meer lesgevers in het
secundair onderwijs, op het terrein,
inzake geschiedenis, inzake klassieke
talen en dergelijke meer, kunnen nu
reeds een boekje opendoen over die
zogenaamde rust. Het is de rust van
het kerkhof. Het is de rust van het
absolute niets-meer.
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De structuur van het onderwijsaan-
bod die door u naar voren wordt ge-
bracht is bijzonder onheilspellend. Ik
wil komen tot een planmatige reorga-
nisatie van het secundair onderwijs
en zulks via een efficiëntere aanwen-
ding van de overheidsmiddelen. Ik
weet niet wat daarmee precies wordt
bedoeld. De efficiënte aanwending
kan misschien de afschaffing van het
geschiedenisonderwijs zijn. Mis-
schien bedoelt men grotere eenhe-
den, schaalvergroting, platwalserij,
legalisering, fusie, egalisering en zo-
genaamde coördinatie.

De heer H. Schiltz : In elk geval niet
de afschaffing van het vak geschiede-
nis.

De heer G. Annemans : Dat is een
verbintenis. Dat wordt genoteerd.
Het zou er nog moeten bijkomen dat
de Minister hier ter plaatse bevestigt
dat het geschiedenisonderwijs toch
wordt afgeschaft. Ik ben gelukkig dat
u bevestigt dat het niet zal gebeuren.

Die schaalvergroting, die vervlak-
king, die egalisering, zijn die alle het

Volgens Volksvertegenwoordiger G.
Annemans (VB) bevat het gedeelte

onder-van het regeerakkoord m.b.t.-
wijs te veel algemeenheden
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gevolg van een deal tussen ACV en
ABVV die in volle uitwerking is en
waardoor een grote pletwals  alle po-
sitieve ongelijkheid zal wegvagen ?
Wat houdt die deal van die twee gro-
te machtsblokken in ?

Bij hypothese kan misschien het vol-
gende worden gezegd. De vrije ge-
subsidieerde scholen voeren veralge-
meend het eenheidstype in.

Structureel is dat eenheidstype een
blauwdruk van het gebuisde ver-
nieuwd secundair onderwijs. Zij ver-
lagen het niveau en zij ontnemen
zichzelf het kwaliteitslabel van eer-
tijds. Het gemeenschapsonderwijs
kan zijn niveau verhogen via de posi-
tieve punten die worden overgeno-
men uit het vroegere type II. Op ter-
mijn valt het kwaliteitskenmerk van
de vrije scholen weg en wordt het
secundair onderwijs met zijn een-
heidsprogramma, zijn eenheidsscho-
len en wie weet eerlang ook zijn een-
heidsleerkrachten, een gemakkelijk
hanteerbaar en vormloos terrein voor
de eenheidsvakbond. Hebben on-
langs ABVV-kringen niet aange-
drongen op, niet meer of niet min-
der, dan de confiscatie van de school-
gebouwen uit het vrije net ? Ik heb
het gelezen. Ik kan er ook niet aan
doen dat dit wordt gezegd. Al deze
dingen bepalen de sfeer die in ver-
band met het onderwijs in uw regeer-
akkoord zit vervat.

Die fundamentele hervormingen en
die rationele organisatie van het on-
derwijsaanbod moeten, zo zegt u,
worden voorafgegaan door overleg
met alle betrokkenen. Wie zijn dan
wel al die betrokkenen ? Zijn dat op-
nieuw alleen de gesyndiceerde leer-
krachten, opnieuw de door uw zui-
len, heren van de gele en de rode
coalitie, erkende en bevestigde ou-
derverenigingen ? Of, horen hierbij
ook alle niet-gesyndiceerde leer-
krachten die in de vrije scholen meer
dan de ruime meerderheid vormen.
Hoort bij de ouderverenigingen ook
het IPOC ? Het zal hier net gaan als
bij de participatieraden van de heer
Coens. Alleen de gesyndiceerden en
alleen de zuilen zullen mogen advise-
ren en uw hervormingen mede in el-
kaar frutselen. Ik trek bewust een pa-
rallel met die participatieraden.
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Minister L. Van den Bossche : Dat
hoeft er niet te staan. In 1988, heb-
ben wij reeds uitvoerig met het IPOC
gesproken.

De heer G. Annemans : Wanneer u
schrijft dat voorafgaandelijk hun ad-
vies moet worden gevraagd, is dat
dan een verbintenis, ook ten aanzien
van de niet-gesyndiceerden en van de
niet-erkende ouderverenigingen ?

Minister L. Van den Bossche : Houdt
u een interpellatie op het moment dat
het niet naar uw zin gaat, mijnheer
Annemans ?

De heer G. Annemans : Ik noteer
wat u zegt en ik bevestig wat ik heb
gezegd. U moet het tegendeel dan
maar aantonen wanneer u met een
decreet naar voren komt. Ik ga er
vanuit dat u zult handelen zoals bij
de participatieraden is gebeurd en
dat alleen de gesyndiceerden, alleen
de gele en de rode vakbonden en de
erkende ouderverenigingen, in aan-
merking zullen komen.

Ik lees een paragraaf over de vorme-
loze eenheidsschool die wij zo bekri-
tiseren : Schaalvergroting kan be-
reikt worden door verschillende for-
mules van fusie, integratie, samen-
werking en coördinatie tussen scho-
len van hetzelfde net of over de net-
ten heen. Hier sluipt opnieuw de ont-
netting van ons onderwijssysteem
binnen. Ik stel vast dat de CVP er
niet alleen niets tegen doet, maar
zich er bovendien als een vis in het
water bij voelt.

Zulk concept, van een vervagend on-
derwijssysteem over de netten heen,
komt meermaals in het regeerak-
koord over het onderwijs terug. Inza-
ke infrastructuur bijvoorbeeld,
spreekt men over verplichte netover-
schrijdende samenwerking. Ik meen
dan ook dat mijn stelling duidelijk
kan worden bewezen.

In de paragraaf over de universiteiten
vind ik nergens dat men op ondub-
belzinnige wijze een reglement wil
uitwerken teneinde het gebruik van
vreemde talen - uiteraard vooral
van het Engels - tegen te gaan in
de onderwijsverstrekking aan onze
Vlaamse universiteiten. Zelfs in een
principiële formule werd deze pro-
blematiek niet opgenomen. Dit is een
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bijzonder’ ergerlijk hiaat in het re-
geerakkoord.

De paragraaf met betrekking tot de
herwaardering van de leerkrachten is
nog zo’n algemene, nietszeggende
onzinsparagraaf : De herwaardering
van het beroep van leerkracht veron-
derstelt een hervorming van de leer-
krachtenopleiding, een betere peda-
gogische ondersteuning tijdens de
loopbaan en een verruiming van het
loopbaanperspectief. Kan iemand
van de Executieve mij zeggen wat die
verruiming van het loopbaanperspec-
tief in godsnaam inhoudt ? Ik weet
het niet. Ik lees ook : Leerkrachten
die bereid zijn om op het vlak van
bijscholing een reële inspanning te le-
veren, kunnen ruimere perspectieven
aangereikt krijgen, onder meer inza-
ke de uitbreiding van onderwijsbe-
voegdheid en bevordering. Wat is dit
in godsnaam voor onzin ? Wat bete-
kent dit ? Ik begrijp het niet. De re-
gent die bijschoolt, zal in de hogere
cyclus de licentiaat kunnen verdrin-
gen. De licentiaten die bijscholen,
worden directeuren of worden pro-
fessor aan de universiteit en de uni-
versiteitsprofessor die bijschoolt,
wordt ongetwijfeld lid van de Vlaam-
se Executieve. (Gelach op sommige
banken)

Dat alles noem ik klinkklare, wollige
onzin. Met respect voor de dames,
en geïnspireerd door een voorgan-
ger : in mijn ogen is dit pure woor-
denschijterij. Daarvan staat het re-
geerakkoord bol.

Natuurlijk, het kon niet ontbreken in
zo’n pleiade van algemeenheden : de
verwijzing naar Europa.

Men wil de ontgrenzing van het
Vlaams onderwijs naar Europa toe
verder aanmoedigen. Naar Europa
open, zou men zeggen, maar neen.
Men wil dit bereiken via de invoering
van een Europese dimensie in de
leerprogramma’s en in het taalonder-
richt. Verdraaid nog aan toe, wat be-
doelt men met de invoering van de
Europese dimensie in de leerpro-
gramma’s ? Het is net alsof de leer-
krachten die aardrijkskunde, geschie-
denis, moderne talen of oude talen
doceren niet dagelijks bezig zijn met
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die Europese dimensie. Vlaanderen
heeft van niemand in onze buurlan-
den lessen te krijgen in openheid en
in anti-patriottisme.

Wat niet in het regeerakkoord staat,
maar integendeel veel meer aandacht
had moeten krijgen, is het Europa
der volkeren of de notie van het Eu-
ropa der regio’s. Waarom is er geen
enkele verwijzing naar het feit dat de
kennis van Europa moet beginnen
met het kennen van de eigen Vlaam-
se en Nederlandse identiteit en ge-
schiedenis ? Er is geen enkele verwij-
zing naar dat wezenlijk aspect van de
Europese dimensie.

Kortom, deze prioriteitenverklaring
is, behoudens het feit dat er niets in
staat, de bevestiging van een ver-
schijnsel dat men in de psycho-patho-
logie kent. Iemand die van alles zijn
prioriteiten maakt, heeft een geestes-
structuur die niet meer geordend is
en die tot waanzin leidt.

Vlaanderen heeft een regeerakkoord
waarin alles staat maar waarin tegelij-
kertijd niets staat. Dit is vooral wat
het onderwijsonderdeel betreft bij-
zonder opvallend.

Terwijl aan de poorten van het Parle-
ment de noodkreten weerklinken,
onder meer van de kringen van we-
tenschappelijk onderzoek, is het eni-
ge antwoord van de Executieve een
antwoord van vervaging, vervlak-
king, egalisering, kwaliteitsverlies,
eenheidsstructuren, molochstructu-
ren. Kortom, de Vlaamse Executieve
heeft alle kenmerken van een in Mos-
kou intussen afgeschaft Kremlin-sys-
teem.

Het Vlaams Blok zal ook omwille
van dit onderdeel het regeerakkoord
verwerpen en zal zich blijven opwer-
pen als de enige verdediger van een
krachtdadig en concurrentieel kwali-
teitsonderwijs in Vlaanderen. (Ap-
plaus bij het VB)

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, ik zal
rekening houden met de voortgang
van dit debat. Ik zal geen vieze woor-
den gebruiken, noch te veel auteurs
citeren.
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Wat die 41 bladzijden vol met goede
voornemens betreft, waarin funda-
menteel waardevolle zaken staan,
maar ook andere, zal ik mij beperken
tot het derde onderdeel van het re-
geerakkoord. Ik meen in dat docu-
ment inderdaad drie delen te onder-
scheiden, al moet ik toegeven dat de
verdeling niet zo glashelder over-
komt.

Een eerste deel betreft Vlaanderen
en Vlaanderen in de wereld, met een
onuitgegeven Vlaams programma
voor institutionele hervorming voor-
op. Dat Vlaams programma voor in-
stitutionele hervorming, of staatsvor-
ming, had 30 of 50 jaar eerder moe-
ten komen, dan zou de toestand er
nu anders en wel beter uitzien, mijn-
heer Dierickx.

Het tweede onderdeel gaat over de
kwaliteit van onze Vlaamse samenle-
ving en zeven maatschappelijke uit-
dagingen, nl. milieu en ruimtelijke
ordening, een nieuw cultuurbeleid,
de mobiliteit, het onderwijs, het we-
tenschapsbeleid, de tewerkstelling,
de economie en energie.

Het is het derde onderdeel van het
akkoord dat ik hier vandaag wil be-
handelen. Dit gaat eigenlijk over een
strategisch platform - al wordt dat
niet met zoveel woorden gezegd -
over de noodzakelijke Vlaamse be-
stuurlijke en administratieve capaci-
teit om het aangekondigde beleid,
dat toch wel ambitieus is, effectief en
efficiënt te voeren.

Grote succesrij ke particuliere onder-
nemingen hebben dit concept van
strategisch platform al eerder ont-
dekt. Terwijl zij zich vroeger vooral
baseerden op marktstudie en statis-
tieken inzake produkten en klanten,
leveren de ondernemingen, in deze
tijd van snelle maatschappelijke ver-
anderingen, bij het strategisch plat-
form. Hiermee bedoelt men het ver-
mogen om, vanuit de organisatie, op
elk ogenblik te doen wat moet wor-
den gedaan, flexibel en goed, en
waardoor kan worden ingespeeld op
wat de markt, de samenleving, de
burger verlangt of eist.

Het derde deel van het regeerak-
koord omvat een bestuur voor de
burger, waarmee een bestuur en een
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administratie nieuwe stijl worden be-
doeld, een financieel en budgettair
verantwoord beleid, en een gepro-
grammeerd bestuurlijk beleid. Dat
laatste lijkt mij overigens nogal evi-
dent.

Ik wil het vandaag speciaal over dit
deel hebben omdat het al de rest con-
ditioneert, al lijkt niet iedereen daar-
van overtuigd, integendeel. Velen
herkennen of erkennen er het belang
niet van. Velen huiveren, worden
kregelig, om niet meer te zeggen, als
ze het woord management horen.

Ik heb dat goed ervaren toen ik twee
jaar geleden een resolutie tot her-
waardering van openbaar ambt en
ambtenaar heb ingediend, naar aan-
leiding van de bespreking van decre-
ten die de administratie grotere be-
stuurskracht moesten verlenen. Kort
daarna repliceerde een Raadslid -
het was niet de minister want die
weet wel beter - dat zoveel drukte
niet hoefde en het probleem al was
opgelost aangezien 6 ten honderd ge-
spreide loonsverhoging in het voor-
uitzicht was gesteld. Dit is een nefas-
te redenering die van beroepsblind-
heid getuigt.

Mijn tussenkomst is positief bedoeld.
Daarom durf ik iedereen verzekeren,
mochten zij twijfels ter zake koeste-
ren, dat de Vlaamse administratie
niet hoeft onder te doen voor de na-
tionale. Integendeel. Indien wij ech-
ter wensen dat de uitvoering van on-
ze talrijke beleids- en andere voorne-
mens lukt, dan zal dat fundamenteel
afhangen van de kwaliteit van ons be-
leid en van een efficiënt management
van onze Vlaamse overheidsdien-
sten. Dienaangaande wens ik klaar-
heid te brengen, nu alles nog moet
gebeuren.

Ik ga dus voorbij aan de passages
over de rol van de instellingen van
de Vlaamse Gemeenschap en het
Vlaamse Gewest in onze straks wel-
licht en hopelijk minder verzuilde sa-
menleving, die overigens geconfron-
teerd wordt met mutatie inzake de
verhouding overheid-particulier. Ik
zal evenmin uitweiden over de veilig-
heid van de burger - ik besef ten
zeerste hoe moeilijk en complex dit
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probleem wel is -, of over de para-
graaf die bepaalt dat het algemeen
belang voorrang heeft op het particu-
lier belang. Ik veronderstel dat hier-
mee, op een nogal occulte wijze, weg
met de ontzuiling wordt bedoeld.
Mijn bijdrage gaat nu ook voorbij aan
het voornemen van de regering om
nauwkeurig toe te zien op de ge-
meenten met bijzonder taalstatuut.
Ik kom tot enkele beschouwingen ten
gronde over Een Bestuur voor de
Burger ; met enkele beschouwingen
ten gronde over niet alleen de kloof
tussen de politicus en de burger,
maar ook tussen de politieke wereld
en de administratie.

Wij moeten het eens geraken over
een fundamentele analyse van de re-
latie overheid-burger, hetgeen over
veel meer gaat dan over lovenswaar-
dige initiatieven, zoals bijvoorbeeld
openbaarheid van bestuur, spreek-
recht en ombudsdiensten.

Daarbij moeten wij drie fundamente-
le punten in acht nemen. In de relatie
burger-overheid staat de overheid op
de allereerste plaats tegenover de
burger-kiezer die men, in termen van
privé-vennootschap, de aandeelhou-
der zou kunnen noemen.

Hoe kijkt de burger naar het alge-
meen beleid ? Het is voor de burger
onduidelijk waarvoor hij belasting
betaalt indien voortdurend wordt ge-
hamerd op de gebreken van de over-
heid, tenzij men het probeert in ma-
nagementtermen te stellen, maar dan
ook met de toevoeging van de mana-
gementoplossingen. De burger vindt
het politieke bedrijf ongeloofwaar-
dig ; hij kijkt naar wat de politicus
zegt en doet en ter zake heerst een
algemeen wantrouwen. Dit is niet al-
leen hier het geval, het is een univer-
seel verschijnsel. De wet van Murphy
kan hier van toepassing zijn. Hierbij
wordt gesteld dat, wanneer iets ver-
keerd kan gaan, het verkeerd gaat.
Welnu, een variante in dit verband
zou kunnen zijn dat de burger, wan-
neer de politicus iets heeft gedaan,
vindt dat hij iets anders had moeten
doen of, wanneer hij iets op een be-
paalde manier heeft gedaan, het op
een andere manier had moeten ge-
beuren.

Ik ben het eens met de spreker die
stelde dat de burger wel kijkt naar
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populaire politici, bijvoorbeeld op
TV, maar zelf vindt dat hij niet altijd
zo best gediend is met de populariteit
van de politicus alleen. De burger
verlangt ook dat de politicus af en
toe neen zegt, wellicht meer dan
thans het geval is.

Ik meen dat de burger vooral goed
begrijpt wat hij ziet. Hiermede maak
ik allusie op de vorige zitting van de
Vlaamse Raad waarin de regerings-
verklaring werd voorgelezen. Inder-
daad, heel Vlaanderen kon op de te-
levisie zien hoe wij hier te werk gaan
in het zicht van de komende legisla-
tuur, hoe wij luisteren en wat voor
ergerend gestommel het hier was.

Wat wij dan ook zeggen om onze ge-
loofwaardigheid te verhogen, de bur-
ger gelooft eerder wat hij ziet. Wat
hij vorige week heeft gezien, was niet
precies wat wij hem wilden tonen. Bij
de relatie overheid-burger is er eerst
een fundamenteel probleem van poli-
tiek leiderschap en fatsoen.

Een tweede onderdeel in die relatie
heeft te maken met de burger-klant.
Wij richten ons steeds tot de burger,
maar die burger is, bij manier van
spreken, niet altijd dezelfde anonie-
me burger. Hij is in vele gevallen ge-
woon onze klant, de klant van de po-
litiek en van de administratie. Het
gaat om de burger-klant aan het lo-
ket, op zoek naar een vergunning,
een burger-klant, zeg maar leer-
kracht, die wacht op zijn wedde, die
verbaasd kijkt wanneer hij stopte met
werken en toch nog zijn wedde ont-
vangt, de burger die vruchteloos en
lang wacht op zijn pensioen enz.

In dit regeerakkoord werden hier-
voor een aantal behartenswaardige
punten geformuleerd. Ik meen dan
ook dat men prioritair een aantal za-
ken kan rechtzetten en verbeteren.
Het gaat gewoon over het beheer van
operaties, over het management van
de diensten. Wij willen dit alles inder-
daad beter doen, wat gemakkelijk
kan, maar dan op voorwaarde dat tel-
kens het nodige geld op tafel komt,
zodat wij wat sneller zal gaan, ook
zullen kunnen financieren.

Een derde vitaal element in de relatie
overheid-burger is het overheidsper-
soneel, de ambtenaar. Indien de
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overheid laag gevallen zou zijn - dit
is geen Vlaams of geen Belgisch pro-
bleem, het is een universeel pro-
bleem - is de ambtenaar nog lager
gevallen, althans in de ogen van de
burger. Dit is zeer onterecht.

Hier moet prioritair worden gehan-
deld.

Een Vlaamse administratieve klasse
moet verder worden uitgebouwd. De
nieuwe Vlaamse administratieve en
bestuurlijke structuren moeten goed
functioneren. Tevens pleit ik voor
ambtenaren die zich inzetten voor de
overheid en het terug opnemen voor
die overheid. Inderdaad, indien het
personeel zich niet zou inzetten en
het opnemen voor de overheid, dan
zal de burger het vertrouwen in de
overheid niet herwinnen.

Ik zal nu niet uitweiden over de wed-
de van de ambtenaren. Wel moet
duidelijk worden gemaakt dat de mo-
tivatie van ambtenaren zeker niet al-
leen afhankelijk is van de remunera-
tie.

Mijn eerste punt handelde enerzijds
over het politiek leiderschap om de
relatie tussen politici en de burger te
herstellen en anderzijds, over de rela-
tie tussen de burger-klant en over het
personeel, of de absolute noodzaak
om het intern management te verbe-
teren.

Ik zal het nu verder nog even hebben
over de decentralisatie. Al jaren
wordt meer decentralisatie beoogd,
in het spoor van de staatshervorming.
Deze laatste afwerken betekent dus
ook het doorvoeren van de decentra-
lisatie tot de lagere bestuursniveaus.
Het verheugt ons dat ter zake de stu-
diecommissie haar werkzaamheden
zal voortzetten. Graag zouden wij bij
een eerste gelegenheid vernemen wat
op dat vlak tot nu toe al werd bereikt,
of niet en waarom. Een goede eva-
luatie op dat domein zou welkom
zijn.

Daarbij komt nog het spreidings- of
deconcentratiebeleid. Als Volksunie-
Vlaamse Vrije Demokraten zouden
wij graag vernemen waar wij hier aan
toe zijn. Ook hierover zou een eva-
luatie moeten worden gemaakt, om
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op die basis en daarna te bepalen
waar wij naartoe willen en moeten.
Het deconcentratiebeleid staat dezer
dagen in verschillende landen in de
actualiteit, zoals in Frankrijk en nog
steeds in Nederland. Vlaanderen is
rijk aan creativiteit en mogelijkhe-
den. Volgens mij moet de Vlaamse
Regering ook alle kansen geven aan
de rest van Vlaanderen, en dat bete-
kent héél Vlaanderen.

Terloops wil ik ook de aandacht vra-
gen voor de passage in het regeerak-
koord in verband met de lokale be-
sturen. Er worden verschillende sug-
gesties gedaan en nieuwe initiatieven
aangekondigd ter attentie van en ook
weleens in het voordeel van de lokale
besturen. Zonder de heer Vermeiren
te willen tegenspreken, meen ik dat
het belangrijk is dat de Vlaamse Re-
gering en ook de Vlaamse Raad en
hun diensten het goede voorbeeld
zouden geven.

Een laatste punt inzake de decentra-
lisatieproblematiek, of Vlaanderen
en de rest van Vlaanderen, betreft de
problematiek van de grote steden.
Wij zijn verheugd dat eindelijk een
commissie zal worden opgericht be-
last met de studie van deze problema-
tiek. Inderdaad, hier zit niet alleen
een kwestie van financiën en efficiën-
tie, maar ook en vooral zijn er be-
langrij ke maatschappelijke proble-
men waarmee wij worden geconfron-
teerd, onder meer noch min noch
meer de niet te overziene problema-
tiek van integratie van de migranten
en het milieu.

Naast de relatie overheid-burger is er
ook de kloof tussen de politiek en de
administratie met de hele weten-
schappelijke wereld, binnen de uni-
versiteit en ook daarbuiten.

Het is een innovatie in het beleid dat
een synthesenota van de Vlaamse se-
cretarissen-generaal mede aan de ba-
sis lag van het voorliggend regeerak-
koord. Dit is een positief geluid.

Wat de samenstelling en de rol van
de kabinetten betreft is onze visie ge-
noegzaam bekend. Hierover zal ik nu
niet uitweiden. In elk geval spelen de
kabinetten een duidelijke en vaak ne-
faste sleutelrol in de relatie tussen de
politiek en de administratie.

Over politisering hoef ik nu evenmin
uit te weiden. Indien men het pro-
bleem van politisering en de ontwik-
keling van een nieuwe politieke cul-
tuur niet effectief gaat aanpakken,
zal men er niet in slagen de gapende
kloof tussen politiek en administratie
te dichten.

Tot besluit wil ik nog beklemtonen
dat onze Vlaamse administratie en
ons Vlaams bestuur op dreef komen.
Ik denk niet dat wij het op dit ogen-
blik in Vlaanderen op dezelfde wijze
moeten uitdrukken zoals bij voor-
beeld ex-president Reagan het zei,
namelijk government is not the solu-
tion, government is the problem. Dit
werd trouwens door een president
vóór hem reeds gezegd en na hem
werd het nog verscheidene malen en
elders herhaald.

Dat neemt niet weg dat er in Vlaan-
deren nog een reuze opdracht wacht
om van onze administratieve en be-
stuurlijke diensten een speerpunt te
maken. Wat wij al dan niet op korte
termijn kunnen realiseren, zal de toe-
komst uitwijzen. Maar, meer dan in
het verleden, zullen wij radicaler
moeten kiezen voor professioneel
management.

Aangezien ik afkomstig ben uit de
Gentse regio, en niet uit Mechelen,
wens ik mij, met een knipoog naar
collega Candries, specifiek te richten
tot de Minister bevoegd voor het
Vlaams Openbaar Ambt, eveneens
afkomstig uit Gent. Ik wens hem alle
succes toe en verzeker hem dat wij
hem zullen steunen bij al wat hij zal
ondernemen, meer bepaald ten bate
van een nieuwe politieke cultuur en
een meer effectief en efficiënt demo-
cratisch bestuur en beleid, dat ook
de ambtenaren moet ten goede ko-
men. (Applaus bij VU, CVP en SP)

De Voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barhé (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, mijnheer de Minister, colle-
ga’s, al ben ik dan één van de jongste
leden van deze Raad, ik ga me zeker
niet alleen met problemen in verband
met de jeugd bezighouden. Wat deze
Regeringsverklaring betreft, wil ik
daarop een uitzondering maken en
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zal ik het alleen hebben over de jon-
gerenproblematiek.

Eerst en vooral is er de jeugdwerk-
loosheid. Eén werkloze op zes is jon-
ger dan 25 jaar. Het gaat dus om
tienduizenden jongeren. Bovendien
blijkt dat de jeugdwerkloosheid het
laatste jaar nog gestegen is, terwijl er
nochtans minder jonge werknemers
op de arbeidsmarkt komen. Er loopt
dus iets fundamenteel mank. Daar-
naast is er nog een nieuwe en gevaar-
lijke ontwikkeling in de jongerente-
werkstelling : de verschuiving van
deeltijdse contracten naar interim-
contracten. De negatieve kanten van
deze interimarbeid zijn voldoende
bekend. Nu ook jongeren meer en
meer in dat circuit terechtkomen,
krijgen we een ernstige devaluatie
van de jongerenarbeid.

Het blijkt hoe dan ook dat men er
zelfs in de jaren van zogezegde eco-
nomische bloei niet in slaagt alle jon-
geren een job te bieden. Vooral lager
geschoolden blijven uit de boot val-
len. Voor deze jongeren heeft het
Vlaanderen van de jaren negentig
blijkbaar niets te bieden. Ik zou dan
ook graag van de regering horen of
de volledige tewerkstelling van de
jongeren al dan niet tot haar doelstel-
lingen behoort.

Nu ik het toch over werk en werk-
loosheid heb, wil ik nogmaals uit-
drukkelijk wijzen op de kanker van
de politieke benoemingen. Zij zijn
niet alleen onrechtvaardig, maar ook
verlammend voor de administratie.
Geachte collega’s, weet u hoe jonge-
ren zich voelen als zij eerst bij een
politicus moeten gaan bedelen voor
een baantje, als zij eerst hun ziel
moeten verkopen om te mogen
werken ? Schandelijk en pijnlijk is
dat. Graag vernam ik welk beleid in-
zake aanwervingen en bevorderingen
in de Vlaamse administratie de nieu-
we regering wil voeren.

Het jeugdwerk anno 1992 is veel
meer dan de klassieke jeugdbewegin-
gen. Jeugdwerk omvat ook jeugdhui-
zen, speelpleinwerking, kinderate-
liers, vakantiewerking, kortom een
waaier aan initiatieven waar vrijwilli-
gerswerk en solidariteit centraal
staan.
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Ik vind het pakkend hoe sommige
politici in interviews praten over hun
tijd in het jeugdwerk, hoeveel ze er
geleerd hebben, hoe het hen gehol-
pen heeft het zo ver te schoppen in
de politiek. De emotie druipt eraf.
Diezelfde politici echter verwaarlo-
zen het jeugdwerk reeds tien jaar
lang schaamteloos. Het is zover ge-
komen dat in het Vlaanderen van
1992 heel wat jeugdwerk gebeurt in
krotten van de ergste soort. Tien jaar
lang was er inzake jeugdwerk geen
beleid, geen visie, geen planning.
Het jeugdwerk in Vlaanderen kan
echt niet meer wachten. Er moet
dringend meer geld en meer perso-
neel komen. Er is nood aan een pro-
ject, aan overleg, aan daden. In de
Regeringsverklaring lees ik een aan-
tal mooie voorstellen daarover, maar
net als in de andere hoofdstukken
blijft u over geld zo wazig. Kan u,
mijnheer de Minister, mij vertellen
welke extra middelen u voor het
jeugdwerk wil uittrekken ?

Als nieuw en jong verkozene heb ik
sinds 24 november naast de gebruike-
lijke felicitaties nogal wat waarschu-
wingen gekregen. Let op dat je geen
echte wordt, klonk het dan. Is het
niet vreemd dat je als pas verkozene
op de eerste plaats argwaan wekt ?
Met wat houdt die zich nu bezig ?
Met politiek. Hoe reageer je daar-
op ? Ik zeg dan maar dat ik politicus
ben, maar geen politieker, een nuan-
ce die voor iedereen hier wel duide-
lijk is. Tussen haakjes, na twee
maand in dit mandaat vraag ik me af
of er niet te weinig politici zitten en
te veel politiekers. Als ik als jong po-
liticus reeds zoveel argwaan wek, wat
denken de burgers dan wel van u ?

Ik wens u nogmaals uitdrukkelijk te
wijzen op de enorme spanning tussen
de burger en de politiek. Na 24 no-
vember gaf iedereen dat toe, maar
hier in de Wetstraat wordt er blijk-
baar ontstellend snel vergeten. De af-
stand tussen burger en politiek is dus
veel te groot, die tussen jongeren en
politiek is ronduit dramatisch. Welke
jongeren liggen wakker van deze
nieuwe regering ? Welke jongeren
weten dat zij bestaat ? Hoeveel tie-
ners of twintigers engageren zich nog
in de politiek ? Verontrust het u niet
dat jongeren geen moer geven om uw
politiek project Vlaanderen 2000 ?
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Aan wie gaat u morgen Vlaanderen
overlaten ? Nochtans willen veel jon-
geren werken aan een nieuwe en be-
tere samenleving. Ik denk aan het
vele vrijwilligerswerk in het jeugd-
werk, ik denk aan de jongeren die
vol idealisme kiezen voor een job in
het onderwijs, in ziekenhuizen of
welzijnsinstellingen. Telkens weer
staat de zorg voor de anderen cen-
traal. Moedigt u dit aan ? Is dit voor
u belangrijk ?

Het jeugdwerk is, zoals ik al zei, tien
jaar lang schandelijk verwaarloosd.
Leerkrachten, verplegers en opvoe-
ders worden nog altijd onderbetaald.
En dan denkt u dat de jongeren zich
gaan blijven inzetten voor de ande-
ren. De Vlaamse Regering heeft ja-
renlang aan de jongeren maar één
droom verteld : die van de yuppie,
de man - vrouwen bent u helemaal
vergeten - die hard werkt, veel ver-
dient en vooral veel consumeert. De
man voor wie solidariteit een uiting
van zwakte is. Dat beeld hebt u ja-
renlang aangemoedigd. Bent u dan
nog verwonderd dat op 24 november
heel wat kiezers, zeker ook jonge kie-
zers, gekozen hebben voor partijen
die openlijk de solidariteit opgeven ?
Welke hoop is er nog voor onze de-
mocratie als meer en meer jongeren
ze echt opgeven ?

Tot slot wens ik nog het volgende te
zeggen. U zal het met mij eens zijn
wanneer ik zeg dat de afstand tussen
burger en politiek zeer groot is. Mijn
uiteenzetting over de spanning tussen
jongeren en politiek kan u natuurlijk
smalend wegwuiven. U kan zeggen
dat jongeren altijd kritisch gestaan
hebben tegenover politici. U kan zich
verder zorgeloos vermeien in de wan-
delgangen van de Wetstraat en het
allemaal op zijn beloop laten. Wie
echter rond zich kijkt en goed luistert
weet dat zorgeloosheid echt niet
meer kan. De Groenen verwachten
dus van de nieuwe Regering dat zij
niet alleen met een nieuw beleid op
de proppen komt, maar dat ze ook
een nieuw beeld aan de jongeren
biedt : niet dat van de yuppie  die de-
ze wereld ongegeneerd opbrast,  maar
het beeld van de wereldburger die
met respect voor mens en milieu
bouwt aan een humane samenleving.
(Applaus).
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De Voorzitter : De heer Luc Martens
heeft het woord.

De heer L. Martens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren van de Vlaamse Executieve,
collega’s, de voorbije weken werd in
tal van commentaren, tribunes en
toespraken, geregeld verwezen naar
24 november. Die verwijzing is bete-
kenisvol, maar brengt ons, naar mijn
oordeel, niet helemaal op het goede
spoor, want eigenlijk ging door de
Vlaamse publieke opinie reeds eer-
der een soort schok - die zich even-
eens heeft vertaald bij de verkiezin-
gen - met name de weinig fraaie
gebeurtenissen van 29 september.
Die hebben bij de Vlaamse kiezer
een soort afkeer teweeggebracht en
het Vlaamse zelfbewustzijn onmis-
kenbaar in een stroomversnelling ge-
dreven. Het is dus terecht dat men
in deze Regeringsverklaring het
hoofdstuk over de institutionele her-
vormingen prioritair heeft gesteld.

Vele problemen in dit land en ook in
onze Gemeenschap kunnen slechts
ten gronde worden aangepakt nadat
een communautair akkoord wordt
bereikt dat de twee grote gemeen-
schappen zelfstandigheid geeft, met
duidelijk omschreven bevoegdheden
en eigen middelen. Ik hoop dat het
prioriteitenprogramma dat thans
wordt besproken een einde kan stel-
len aan het zogenaamde verdriet van
België.

Maar dat is niet de enige betekenis
van dit tien-puntenprogramma. Het
schept ook klaarheid, doelmatigheid
en rechtmatigheid, daar het een ein-
de wil stellen aan een wat bizarre,
bevreemdende situatie die met zich
brengt dat wij hier allemaal van
rechtswege als cumulaars moeten op-
treden. Het stelt tevens een einde
aan de niet objectieve stroom van fi-
nanciële middelen naar de andere
Gemeenschappen en Gewesten. Wij
zijn ook nog altijd niet toe aan een
proportionele verdeling - rekening
houdend met de bevolkingscijfers -
van de mandaten in het Europees
Parlement.

Dit alles blijft dode letter wanneer
geen voldoende basis wordt gevon-
den om ter zake beleidsverantwoor-
delijkheid te nemen. Dit is een pro-
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gramma dat niet door CVP, SP en
Volksunie alleen kan worden uitge-
voerd, maar waar ook de PW mede
verantwoordelijkheid zou moeten in
dragen.

Dit regeerprogramma bevat echter
nog andere belangrijke institutionele
hervormingen. Er bestond en er be-
staat in Vlaanderen nog altijd een
angst dat het Belgisch centralisme
door een Vlaams centralisme zou
worden vervangen. Op tal van plaat-
sen heeft dit regeerprogramma ge-
tracht dit op te vangen door het sub-
sidiariteitsbeginsel toe te passen en
door de klemtoon te leggen op de
centrale rol van de gemeenten als ba-
siscel  in de relatie tussen de overheid
en de burger en door in een versoe-
peling, een vereenvoudiging en een
verkorting van het administratieve
toezicht te voorzien.

Als christendemocraten zijn wij niet
onvoorwaardelijk voorstander van
decentralisatie. Een bestuurslaag die
op dat niveau het beleid in handen
wil nemen moet voldoende krachtig
zijn om de grote en talrijke proble-
men te kunnen aanpakken. Europa
komt op ons af. De concurrentie tus-
sen de verschillende regio’s en subre-
gio’s in onze gemeenschap is reëel.
Wij stellen vast dat de reikwijdte van
de politieke vraagstukken, zoals
ruimtelijke ordening, culturele infra-
structuren of gezondheidszorg steeds
verder en verder uitdeint.

Men moet dus noodzakelijkerwijze
komen tot een grotere betrokkenheid
van de gemeenten rond grote centra.
Men moet komen tot een grotere in-
tergemeentelijke samenwerking en
tot een soort van regionale sturing.
Dit lijkt misschien haaks te staan op
de ambitie van dit programma om de
beslissingen zo dicht mogelijk bij de
burger te brengen. Het lijkt mij ech-
ter dat men in dit programma op heel
wat punten probeert een openheid te
creëren die ervoor moet zorgen dat
er een uitdrukkelijk burgerschap bij
de mensen kan ontstaan. Het is jam-
mer dat een aantal initiatieven zoals
de binnengemeentelij ke decentralisa-
tie en ook de deconcentratie van
overheidsdiensten niet in de teksten
zijn ingeschreven.

Blijkbaar heeft de Vlaamse Regering
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de bedoeling om een bestuurlijke
vernieuwing door te voeren. Zij ver-
wijst daarbij naar instrumenten zoals
zelfbeheer. Ik denk onder meer aan
de autonomievergroting voor onder-
wijs waar wij ja tegen zeggen in de
mate dat dit ook gekoppeld is aan
een grotere participatie van degenen
die het onderwijsgebeuren moeten
realiseren. Die autonomie geldt ech-
ter niet alleen voor het onderwijs
maar ook voor tal van andere secto-
ren waar ze kan worden waarge-
maakt. Ik denk bijvoorbeeld aan de
enveloppefinanciering in de welzijns-
en gezondheidszorgen. Het  gaa t
overwegend om investeringsregelin-
gen, subsidie-instrumenten enzo-
voort. Er wordt verwezen naar me-
thoden zoals bijvoorbeeld het con-
tract-management. Men tracht ook
een grotere verantwoordelijkheid
voor de Vlaamse administratie in het
vooruitzicht te stellen.

De heer Van Hooland heeft de secre-
tarissen-generaal, terecht, gefelici-
teerd omwille van hun bijdrage in het
regeerprogramma van de Vlaamse
regering. Het is goed dat zij dit initia-
tief samen met hun besturen hebben
genomen. Het is ook goed dat de
tekstschrijvers, de onderhandelaars
in dit akkoord daarmee rekening
hebben gehouden.

Ik meen ook dat het beperken van
het aantal kabinetsleden op een lager
niveau dan wij voorheen kenden een
belangrijke stap vooruit is en dat dit
uitzicht geeft op een betere samen-
werking tussen het beleid en de admi-
nistratie.

Daarentegen moet ik vaststellen dat
in het regeerakkoord sprake is van
meer dan tien instellingen en advies-
organen. Naar mijn gevoel staat dit
haaks op andere, positief gewaar-
deerde beleidsintenties. Dit soort van
instellingen bleek in het verleden nog
al eens bevolkt te worden met kabi-
netards. Uiteindelijk leidt dit tot een
uitbreiding van de overheidsbureau-
cratie.  Ik zou niet graag hebben dat
die trend zich zou voortzetten. Bo-
vendien doen wij daar als parle-
mentsleden ook aan mee. Is het niet
zo dat wij via allerlei moties, amen-
dementen, vragen of interpellaties ei-
genlijk eerder de publiciteit zoeken
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dan een echte beïnvloeding van het
regeringsbeleid willen uitoefenen ?

Er zijn dus tal van institutionele
maatregelen die wij kunnen steunen
en waar wij achterstaan. De vraag is
waar dit regeringsprogramma inhou-
delijk voor staat. Ik ga ervan uit dat
de Vlaamse Gemeenschap in de eer-
ste plaats een culturele werkelijkheid
is. Meteen rijst de vraag wat cultuur
is en wat ik daarmee bedoel. Ik be-
doel daarmee natuurlijk een aantal
specifieke beleidssectoren zoals kun-
sten, letteren, sociaal-cultureel werk
en recreatie. Het gaat natuurlijk ook
om onderwijs, wetenschap en ruimte-
lijke ordening. Het gaat ook over ze-
delijke waarden, om attitudes en om
veel meer dan dat.

Cultuur is voor alles een poging om
in het reine te komen met de vragen
die de mensen obsederen, vragen die
te maken hebben met levenszeker-
heid, met beschutting, met ontspan-
ning, met hoop en toekomst, met
bindingen en andere, met thuisgera-
ken in het leven.

Juist onze technologische maatschap-
pij vertoont een sterke behoefte aan
bindingen die precies deze technolo-
gische middelen te boven gaan. Er is
een sterke vraag naar welzijns- en ge-
zondheidszorg, die levensnabij is.
Een school die een plek is voor de
ontplooiing van de menselijke geest,
voor het ontdekken, het waarderen,
het genieten van waarheid en schoon-
heid, voor het ontwikkelen van ken-
nis en kunde en goede smaak. Een
pers en een omroep die in de eerste
plaats geen instrumenten zijn van
winstbejag of machtsmisbruik, maar
een pers die drager is van cultuur en
informatie. Een pers die de. mensen
niet overspoelt en blind maakt door
het vele dat zij meedeelt, maar een
informatie die mensen verder helpt.
Een sociale omgang die niet vereen-

- zamend is. Een milieu op mensen-
maat dat inspireert en leefbaar is.
Een stedebouw die ons niet in gevaar
brengt, denk maar aan de problemen
van de vervuiling, lawaai en de ver-
eenzaming. De mens wil een stedelijk
milieu dat ook een sociale bescher-
ming biedt. Een economie die niet
dwingt tot consumptie en produktie
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en die het onderscheid weet te maken
tussen hetgeen nuttig of nodig is en
hetgeen overbodig en schadelijk is.
Mensen verlangen naar een wereld-
beeld in de film en in de wetenschap
dat uiteindelijk een menselijk gelaat
weet te behouden.

Ik ben ervan overtuigd dat dit pro-
ject, zij het misschien niet heel helder
uitgetekend in het regeerprogramma,
toch achterliggend in het regeerpro-
gramma  kan worden ontdekt.

Wanneer men de hoofdstukken leest
over welzijns- en gezondheidszorg,
over cultuur en onderwijs dan ont-
dekt men veel zaken in deze richting.

Het regeerprogramma omvat inzake
onderwijs een aantal punten die leer-
krachten en directies bijzonder zullen
verheugen. Ik denk hierbij onder
meer aan de pedagogische rust die
men in het vooruitzicht stelt. Wij ko-
men uit een periode van reglemente-
ring omdat men zich diende aan te
passen aan de realiteit van Vlaande-
ren. Dit vraagt grote inspanningen
van directies en leerkrachten. Daar-
om is een rustperiode absoluut nood-
zakelijk, waardoor de creativiteit en
de kwaliteiten van de leraar voluit tot
ontplooiing kunnen komen.

 Het perspectief van de vereenvoudi-
ging van de administratieve plichtple-
ging en een betere administratieve
omkadering zijn elementen die door
directies en leerkrachten positief zul-
len worden beoordeeld.

De problematiek van het werven en
recruteren van leerkrachten is geen
Vlaams of Belgisch probleem, maar
een Europees probleem. Alle landen .
worden er immers mee geconfron-
teerd. De oplossing van dit probleem
is onder meer van financiële aard,
maar het heeft ook te maken met de
arbeidsvoorwaarden en vraagt vele
andere maatregelen en initiatieven.
Ik ben dan ook blij dat men dit pro-
bleem in het regeerprogramma op
een multi.dimensionele manier heeft
b e n a d e r d .  .

Inzake het beroeps- en technisch on-
derwijs vraag ik aan de verantwoor-
delijke Minister een inspanning te
doen om de technologische achter-
stand van de scholen en het gebrek
aan praktijk bij de afgestudeerden te
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overwinnen. Dit is evenwel een ge-
deelde verantwoordelijkheid, het is
immers ook de verantwoordelijkheid
van het bedrijfsleven. Omwille van
de beperkte budgetten kan er wel-
licht, samen met het bedrijfsleven,
gezocht worden naar een oplossing
voor de financiering van de zware in-
vesteringen.

Er wordt veel aandacht besteed aan
de opleidingsmogelijkheden voor
volwassenen, voor ouderen die ge-
confronteerd worden met het feit dat
hun geestelijk patrimonium blijkbaar
buiten spel is gezet en voor jongeren
die geconfronteerd worden met een
enorme uitdaging om dit grote, intel-
lectuele patrimonium dat voortdu-
rend groeit en evolueert, te verwer-
ven. In een periode waar alles onder
druk staat en zwaar weegt is het be-
langrijk te trachten te vermijden dat
mensen in een soort intellectuele
marginalisering terecht komen.
Daarom moet werk worden gemaakt
van deze permanente vorming.

Ik ben ook blij met heel wat elemen-
ten van het nieuwe cultuurbeleid.
Onmiddellijk na de installatie van de
culturele autonomie werd in Vlaan-
deren op zeer vele vlakken zeer veel
ondernomen. Denken we maar aan
de uitbouw van de infrastructuur en
alle mogelijke decretale maatregelen.
In de jaren tachtig werd daaraan niet
veel toegevoegd. Ik beweer niet dat
de Ministers in deze periode geen po-
ging hebben ondernomen om een be-
hoorlijk beleid te voeren. Ik ben er- .
van overtuigd dat de pogingen van
Minister Dewael om zijn cultuurbe-
leid te etaleren door . acties zoals
Vlaanderen Leeft, ook hun betekenis
hadden. Door deze acties werd im-
mers onmiskenbaar de aandacht ge-
vraagd voor het rijke Vlaamse cul-
tuurleven. Tegelijk is het duidelijk
dat dit concept vooral een communi-
catie tot stand bracht met de mid-
denklasse en met degenen  die daar-
boven stonden. Ik verwacht veel van
het nieuwe elan dat Minister Weckx
aan het Vlaamse cultuurleven zal ge-
veri.

Ik ben blij dat er ook aandacht gaat
naar het kunstenbeleid. Kunstenaars,
zeker zij die het risico nemen in het
publiek te treden, wagen zich verder
dan anderen. Zij zijn vaak hun tijd
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vooruit, dwalen af naar uitersten,
brengen nieuwe inzichten en oriënte-
ren ons in ruimte en tijd.

Ik ben er echter ook van overtuigd
dat in het dagelijks leven van het
jeugdwerk, het volksontwikkelings-
werk, het openbaar bibliotheekwerk,
de sport, het toerisme en de recreatie
zeer vele mogelijkheden tot vernieu-
wing aanwezig zijn.

Dan is er ook nog het mediabeleid.
Ik wil geen afbreuk doen aan de be-
leidsopties van de Regeringsverkla-
ring, maar geloof dat het belangrijk
is te zoeken naar wegen om de me-
diagebruiker meer weerbaar te ma-
ken en de reclame aan strengere re-
gels te binden. Men kan toch niet
ontkennen dat de commercialisatie
van de programmatie heeft geleid tot
een overwicht aan programma’s met
een verslavende werking. Spelletjes
en oeverloos lange feuilletons zijn
daarvan een goed voorbeeld. Zij ma-
ken het publiek onmondig en onver-
antwoordelijk.

Voor het welzijns- en gezondheidsbe-
leid en voor zovele andere hoofd-
stukken kan ik ook heel wat positieve
elementen aanhalen.

Hetzelfde geldt voor het hoofdstuk
over het versterken en moderniseren
van onze economie. Belangrijk is dat
deze versterking en modernisering
gebeurt onder voorbehoud. Het is
een gezond alternatief voor de blinde
verheerlijking van een groeimodel
dat zich uiteindelijk bezondigt aan
asociale maatregelen en aanslagen
pleegt op het leefmilieu. Voor blinde
expansiesteun kan dus geen plaats
meer zijn. Wij moeten zoeken naar
diepte-investeringen en onze inspan-
ningen op onderzoek richten. Weten-
schappelijke instellingen moeten zich
kunnen ontwikkelen in samenwer-
king met bedrijven om zo ook in ons
economisch leven een grotere kwali-
teit te verwezenlijken.

Dit alles moet uiteraard worden ge-
plaatst in een bredere Europese en
internationale context. Vlaanderen is
in Europa een middengewest en
daardoor worden wij gedwongen tot
een grote openheid. Deze openheid
heeft ons in het verleden gebracht tot
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grootse topmomenten, zeker in onze
culturele geschiedenis, meer bepaald
op het ogenblik dat wij ons toeganke-
lijk opstelden en de confrontatie met
andere culturen aandurfden. Die uit-
daging bestaat ook vandaag in ons
land en buiten onze grenzen. Vanuit
een rustig zelfrespect en in brede sa-
menwerking moeten wij opnieuw
deelnemen aan een intens internatio-
naal verkeer.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, dit regeerprogramma is bij-
zonder ambitieus. Het is noodzake-
lijk ervoor te zorgen dat allen die te
goeder trouw zijn en vatbaar voor
een nieuw toekomstgericht beleid, de
handen in elkaar slaan om verder te
bouwen aan een nieuw Vlaanderen
in een nieuwe wereld. Zelfvoldaan-
heid is u vreemd. Naast uw grote in-
nemendheid hebt u nog genoeg
romantiek, Sturm und Drang en goe-
de wil om bij uw regeringsploeg een
groot enthousiasme te wekken. U
bent ijverig en hebt een grote dyna-
miek. Ik wens u veel succes. (Ap-
plaus bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Vautmans
heeft het woord.

De heer V. Vautmans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren Ministers, geachte collega’s,
infrastructuur, mobiliteit en leefmi-
lieu, drie thema’s die nauw met el-
kaar zijn verbonden en die vragen om
een samenhangend beleid. Ik hoop
dat de kersverse bevoegde Gemeen-
schapsministers het goed met mekaar
kunnen vinden, want niet enkel een
coherent beleid is in Vlaanderen ver-
eist, maar ook een beleid over de
regionale bevoegdheidsafbakening
heen. Dan spreek ik nog niet over
een eventuele Europese aanpak.

Zoals onze fractieleider in zijn uit-
eenzetting heeft aangehaald is de be-
voegdheidsverdeling binnen de Exe-
cutieve gebeurd door middel van een
apothekersweegschaal, eerder dan
op basis van regels van behoorlijk be-
stuur.

De vorige Executieve, die door de-
zelfde meerderheid werd beheerst als
de huidige Van den Brande II, had
reeds een grootscheepse reorganisa-
tie van het Ministerie van de Vlaamse
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Gemeenschap doorgevoerd, waarbij
de bevoegdheden voor leefmilieu, in-
frastructuur, vervoer en verkeer in
eenzelfde departement werden on-
dergebracht. De PW kan met deze
koppeling volledig akkoord gaan.

Wat stellen wij evenwel vast wanneer
we de huidige bevoegdheidsverdeling
tussen de leden van de Vlaamse Exe-
cutieve bekijken ? De dames en he-
ren excellenties hebben hun eigen lo-
gica verlaten en hebben leefmilieu,
huisvesting, verkeer, infrastructuur
en monumenten en landschappen op-
nieuw van elkaar losgekoppeld. De
enige bedoeling die deze operatie
kan hebben, is de meerderheidspar-
tijen toelaten vanuit hun bevoegd-
heidspakketten groene punten te sco-
ren bij de burger.

Minister De Batselier beheert het ei-
genlij ke leefmilieudepartement,
maar moet zijn collega’s Kelchter-
mans en Sauwens quasi als waakhon-
den naast zich dulden. Zij kunnen
vanuit hun respectieve bevoegdheids-
pakketten ruimtelijke ordening en
verkeer, hun groen zegje doen in het
beleid van de Executieve.

Politieke motieven, enkel en alleen
een politiek machtsspel tussen CVP,
SP en Volksunie kunnen deze op-
splitsing verklaren.

Van een geïntegreerd beleid, waar ie-
dereen zo de mond van vol heeft, kan
op deze manier geen sprake zijn.
Hiermee wordt het leefmilieu niet ge-
diend, maar enkel en alleen de Twee-
kerkenstraat, de Keizerslaan en het
Barrikadenplein.

Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren ministers, collega’s, ik zal deze
logische indeling echter niet verlaten
en in mijn tussenkomst de bevoegd-
heden leefmilieu en infrastructuur
gezamenlijk behandelen. Het is mijn
overtuiging dat deze beide niet me-
kaars vijanden zijn, maar dat het in-
tegendeel moet mogelijk zijn ons
leefmilieu veilig te stellen voor de
toekomstige generaties, zonder dat
dit ten koste moet gaan van het stop-
zetten van de bouw van infrastruc-
tuurwerken of van een duurzame
economische ontwikkeling.

De beleidskeuzen inzake spoorweg-
verkeer, collectief vervoer en weg-
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verkeer zijn geen tegenstellingen
maar wel aanvullingen van elkaar.
Geen enkele vervoermodus op zich
kan een antwoord geven op de stij-
gende mobiliteitsdruk in onze samen-
leving. Het mobiliteitsbeleid, met
haar consequenties op het vlak van
de infrastructuur en impact op het
leefmilieu, is dan ook geen afweging
van politieke keuzen, maar enkel en
alleen van sociale, economische en
milieugegevens en -oplossingen.

In het regeerakkoord van Van den
Brande II lezen wij hetzelfde als in
het vorige regeerakkoord, met name
dat zij de verschillende vervoersmodi
op elkaar zullen afstemmen, het
openbaar vervoer zullen uitbreiden
en bijzondere aandacht zullen beste-
den aan het verhogen van de veilig-
heid van de weggebruikers en leef-
baarheid van de omgeving.

Dames en heren Ministers, ik ben
verbaasd dat u het op elkaar afstem-
men van de verschillende vervoers-
modi en het verhogen van de veilig-
heid als beleidskeuzes vooropstelt.
Dit lijken mij de evidenties zelf te
zijn.

Beleidskeuzes zijn : hoe gaan wij dit
bereiken, hoe gaan wij dit financie-
ren ! Welnu, een antwoord op deze
laatste vragen vind ik niet terug in
het regeerprogramma.

Om opnieuw het warm water uit te
vinden lijkt mij deze inderhaast en
proportioneel samengestelde Rege-
ring niet in staat. Toch had ik ge-
hoopt dat wij in de Regeringsverkla-
ring duidelijke beleidsinitiatieven
zouden vinden in verband met de
toekomst van het autoverkeer en de
prioritaire investeringen in de infra-
structuur. Wordt de private sector
betrokken bij het collectief vervoer ?
Welke garanties heeft men bij de re-
sultaatgerichte gesprekken en onder-
handelingen met de andere regio’s ?
Hoe ziet men de alternatieve finan-
ciering van nieuwe investeringen ?
Gaan wij hier hetzelfde meemaken
als bij de Liefkenshoektunnel, waar
de overheid het vertrouwen van de
privé-sector heeft verloren omdat zij
haar contractuele verplichtingen niet
is nagekomen ? Waar gaat de Execu-
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tieve tenslotte het geld halen om dit
regeerprogramma te financieren ?
Verscheidene vragen waarop de Re-
gering in haar regeerprogramma
geen antwoord geeft.

De dagelijkse files zullen onder deze
regering dan ook niet verminderen,
de leegloop van het openbaar ver-
voer zal rustig verder gaan. Dit be-
leid, dat wij reeds kennen van de vo-
rige Executieve, is zoals de bussen
van Gemeenschapsminister Sau-
wens : de buitenkant krijgt een nieuw
kleurtje, inhoudelijk blijft alles bij het
oude. Vlaanderen zal niet alleen de
boot missen, maar ook de bus.

Een inhoudelijke analyse van het re-
geerprogramma inzake leefmilieu
maakt duidelijk dat wij niet veel moe-
ten verwachten van de huidige Exe-
cutieve. Dezelfde oude paden wor-
den bewandeld, dezelfde instrumen-
ten gehanteerd. Oude wijn in oude
vaten.

Het regeerprogramma staat bol van
de actieplannen : een actieplan lucht,
een actieplan geluid, een actieplan
rationeel waterverbruik.. . Ook het
oude MINA-plan bevatte tal van der-
gelijke actieplannen en toch is ons
leefmilieu er tot op vandaag geen zier
op vooruit gegaan.

De groene hoofdstructuur wil men
tijdens deze legislatuur realiseren via
gedeeltelijke herzieningen van de ge-
westplannen, in overleg met de be-
trokken sectoren. Ik wil de Minister
vragen of hij er enig idee van heeft
hoeveel dit de gemeenschap zal kos-
ten, wat de raming is van de eventu-
eel te betalen planschade. Het staat
buiten kijf dat dit gigantische bedra-
gen zijn, maar ook over de financie-
ring hiervan laat het regeerakkoord
ons in het ongewisse.

Oude paden worden ook bewandeld
i n z a k e  d e  VLAREM-reglemente-
ring. Door de vorige Vlaamse Rege-
ring werden VLAREM I  en meer
nog VLAREM II op een drafje door
de Executieve gejaagd. In het geval
van VLAREM II gebeurde dit zelfs
door een Regering belast met lopen-
de zaken en op de dag zelf dat zij
haar ontslag ging aanbieden aan de
Voorzitter van de Vlaamse Raad !
Een frappanter voorbeeld van wat
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een behoorlijk bestuur niet
is moeilijk te bedenken.

moet zijn

Hierdoor wordt Vlaanderen nu ge-
confronteerd met een holder-de-bol-
dertekst, vol hiaten en tegenstellin-
gen en die door de gemeenten en
provincies moet worden toegepast
terwijl hij nog niet eens in het Staats-
blad is verschenen. Het laat zich dan
ook raden dat vele gemeenten met
de handen in het haar zitten en niet
in staat zijn om deze gigantische pa-
pierberg  te verwerken. Liefst 818 ar-
tikelen lang worden bepalingen en
verboden opgesomd die bij de nieu-
we vergunningsaanvragen moeten
worden nageleefd. Een nooit gezien
voorbeeld van reglementitis op een
ogenblik dat de Commissie-Boeken
door diezelfde Executieve wordt be-
last met het uitwerken van voorstel-
len voor vereenvoudiging en harmo-
nisering van de milieuwetgeving.

Maar goed, het zal ondertussen al
wel duidelijk zijn dat dit niet de eer-
ste tegenstrijdigheid is die deze Rege-
ring kenmerkt.

Inzake waterzuivering blijft men zwe-
ren bij het Aquafin-monster, alleen
wordt de strategie licht gewijzigd. In
plaats van brede investeringen te ver-
richten, lijkt het de bedoeling van de
Minister te gaan werken per bekken.
Ik heb geen moeite om die visie te
onderschrijven, maar wil toch twee
bedenkingen formuleren.

Ten eerste, is het nogal opvallend dat
het bekken dat het eerst zal worden
aangepakt, na de drinkwatergebie-
den, het stroomgebied van de Den-
der is, een rivier die, toevallig of niet,
passeert aan de voortuin van de be-
voegde Minister.

Ten tweede, hebben wij als PW in-
derdaad ook geöpteerd om inzake
waterzuivering te werken per bek-
ken. Het fundamentele verschil is
echter dat wij in die verschillende
stroomgebieden de bouw en de ex-
ploitatie van de waterzuiveringssta-
tions volledig willen privatiseren, in
plaats van een monopolie toe te spe-
len aan een pseudo-private onderne-
ming.

Ik was trouwens nogal verrast toen
ik in het maandblad Ondernemen,
een publikatie van het Verbond van
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Vautmans

Kristelijke Werkgevers en Kaderle-
den, kon lezen dat ook deze organi-
satie pleit voor een systematische
marktconforme aanpak inzake mi-
lieu. De steun komt soms vanwaar je
hem niet verwacht !

Concluderend kan onze fractie niet
anders dan vaststellen dat ook inzake
leefmilieu dit regeerakkoord geen
nieuwigheden bevat. Wie had ver-
wacht, en dat deden toch talrijke mi-
lieuverenigingen, dat met de transfer
van Minister De Batselier naar het
departement leefmilieu er een gron-
dige vernieuwing zou komen in het
beleid, moet door dit regeerakkoord
danig verrast zijn.

Dit is de ontmaskering van de rood-
groene De Batselier uit de Regering
Geens IV. Het groene, zo blijkt nu,
was niet meer dan wat image-buil-
ding, een paar franjes die inhoudelijk
echter niet werden vertaald. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, le-
den van de Executieve, dames en he-
ren, bij het nalezen van het hoofd-
stuk over het cultuurbeleid van de
Regeringsverklaring kan ik mij niet
van de indruk ontdoen dat deze nieu-
we Vlaamse Regering die stellig de
indruk wil geven oog te hebben voor
allerlei technische aspecten van het
cultuurbeleid, totaal blind blijft voor
de grote uitdagingen waarmee onze
Vlaams-Nederlandse en Europese
cultuur in deze tijd wordt geconfron-
teerd. Nergens is een spoor terug te
vinden van de bezorgdheid die een
alert beleid zou moeten vertonen om-
trent het voortbestaan van onze eigen
cultuur als dusdanig.

Dat dit voortbestaan in gevaar is,
staat nochtans buiten kijf. De voort-
durende internationalisering vreet
immers de eigenheid van de kleinere,
de middelgrote en zelfs de grote cul-
tuurgemeenschappen sterk aan, en
dit op alle vlakken.

Zeer terecht liet iemand opmerken
dat de architectuur van onze Europe-
se steden zodanig werd geüniformi-
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seerd dat men gerust kan beweren
dat op dit ogenblik Parijs gelijk is aan
New York plus de Eifeltoren, Lon-
den aan New York plus de Tower
Bridge en Athene aan New York plus
de Acropolis. Ik kan eraan toevoe-
gen : Brussel aan New York plus
Manneken Pis. Deze internationali-
sering, die men evengoed amerikani-
sering kan noemen, treft men aan in
alle geledingen van onze maatschap-
pij : kledij, eetgewoonten, ontspan-
ning, taalgebruik en dies meer. Zelfs
in de tekst die deze Raad nu be-
spreekt en die dan toch de emanatie
moet zijn van wat het Vlaams beleid
wenst te verwezenlijken, vinden wij
uitdrukkingen zoals : contractmana-
gement, t i m i n g ,  managementsvor-
ming en training-on-the-job. Dit al-
leen al toont aan dat de nieuwe
Vlaamse Regering niet van plan is de
verengelsing tegen te houden. Be-
wust of onbewust doet ze er duchtig
aan mee. Wij vinden trouwens ner-
gens in de tekst een spoor van zelfs
maar een schuchter initatief om het
Nederlands karakter van onze taal te
vrijwaren.

Het begrip verengelsing is daarenbo-
ven in dit geval een eufemisme. Het
taaltje dat men ons aan alle kanten
probeert op te solferen, heeft niets
te maken met de taal van Shakespea-
re of Milton,  maar is in feite een
soort internationaal jargon. Een jar-
gon dat in die mate vreemd is aan
het echte Engels dat men het in En-
geland nu reeds nodig vindt een taal-
cursus te organiseren voor mensen
die internationale contacten onder-
houden met als doel hun Engels der-
mate te vereenvoudigen dat het ook
op het continent begrepen zou wor-
den.

Beklemtoond moet worden dat deze
verengelsing, hoe nefast ze als dusda-
nig voor onze taal ook moge zijn, in
feite symptomatisch is voor een die-
pere aantasting van onze Nederland-
se en Europese cultuur die systema-
tisch gereduceerd wordt tot het ni-
veau van Dallas en Dynasty.

Het Vlaams Blok eist dan ook van
de Regering dat ze onmiddellijk de
nodige maatregelen zou treffen om
de verengelsing tegen te gaan. Ver-
mits het de bedoeling is dat in de
toekomst een meer eenvoudige en
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begrijpelijke bestuurstaal gehanteerd
zou worden, ligt het voor de hand dat
de Vlaamse administratie zich in het
Nederlands tot de burger wendt en
dus het jargon, waarover ik het daar-
net had, te allen prijze moet vermij-
den. Vanzelfsprekend mag worden
verwacht dat de Vlaamse Regering
hierin het voorbeeld zou geven.

Het Vlaams Blok eist daarenboven
dat de Vlaamse beleidsorganen elk
initiatief dat van aard is de Neder-
landse en Europese specificiteit van
onze cultuur te benadrukken, met
alle middelen zou bevorderen. In te-
genstelling met wat sommigen ook
zullen beweren, betekent dit niet dat
wij ons willen afsluiten van de we-
reld. Wij zijn er immers van over-
tuigd dat onze eigenheid het beste is
dat wij de wereld kunnen aanbieden.
Deze wereld kan onmogelijk verrijkt
worden door een verengelst - en dus
oppervlakkig - Vlaanderen, maar
kan wel een meerwaarde vinden in
een Vlaanderen dat gewoon is wat
het moet zijn : Nederlands.

In dit verband eist het Vlaams Blok
ook dat de Vlaamse Regering de no-
dige initiatieven zou nemen om het
huidig Nederlands bewind dat, zoals
wij allen weten, in hetzelfde bedje
ziek is, ervan te overtuigen dezelfde
bekommernis voor de redding van
onze gemeenschappelijk taal en cul-
tuur aan de dag te leggen. Samen
vormen wij een gemeenschap van
twintig miljoen mensen. Dit zal am-
per genoeg zijn om in het Europa van
morgen tussen het Engels, het Frans
en het Duits stand te houden. Een-
dracht maakt immers macht, leert
men ons in dit gebouw.

In dit eenwordend Europa dient deze
Regering trouwens ook het nodige te
doen om de Vlaamse solidariteit met
de kleinere volkeren, die een strijd
op leven en dood leveren om hun
cultureel bestaan, te beklemtonen.
Heel dikwijls worden zij in de grotere
staten waarin zij slechts een minder-
heid vormen maar in zeer geringe
mate als dusdanig erkend. Het besef
dat Vlaanderen om hen geeft zal hen
zeker een hart onder de riem steken.
Dit is een concrete actie voor een
beleid dat de eigenheid van de volke-
ren wil eerbiedigen.
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Van den Eynde

Ik hoop dat u uit mijn woorden zult
begrepen hebben dat het niet de be-
doeling is van het Vlaams Blok
Vlaanderen in zijn eigenheid op te
sluiten, maar wel vanuit deze eigen-
heid naar de wereld toe te gaan. De
onvoorwaardelijke voorstanders van
de culturele openheid wil ik echter
met de woorden die op het laatste
congres van de Vlaamse Volksbewe-
ging uitgesproken werden waarschu-
wen : culturele openheid is zoals cho-
lesterol : zonder kan je niet leven,
aan teveel ga je kapot.

Een andere uitdaging voor onze cul-
turele eigenheid naar dewelke  met
geen woord in deze tekst verwezen
wordt, is deze van de multiculturele
maatschappij die men vanuit allerlei
hoeken aan onze bevolking wil op-
dringen. Wanneer ik zeg dat er niet
naar verwezen wordt, bedoel ik niet
in klare taal. Voor wie tussen de lij-
nen kan lezen is het immers duidelijk
dat ook deze Regering hiervoor op-
teer t .  In  he t  hoofds tuk  da t  he t
vreemdelingenbeleid behandelt,
staat immers letterlijk te lezen dat het
de bedoeling is uitvoering te geven
aan de voorstellen die door Konink-
lijk Commissaris Paula D’Hondt  ter
zake geformuleerd werden. En deze
laatste heeft haar voorkeur voor een
multiculturele maatschappij nooit on-
der stoelen of banken gestoken. Inte-
gendeel. Het is nochtans overduide-
lijk dat de grote meerderheid van on-
ze bevolking van deze multiculturele
maatschappij geen kaas heeft gege-
ten. De verkiezingsoverwinning van
het Vlaams Blok, waarvan de politici
uit de traditionele partijen beweren
wakker te liggen, heeft dit overduide-
lijk aangetoond.

Ook weten jullie politici uit de grote
traditionele partijen dat de grote
meerderheid van uw eigen kiezers
hier zeer negatief tegenover staat.

De Vlamingen willen geen multicul-
turele maatschappij omdat zij mis-
schien beter dan wie ook hiermede
ervaring hebben. De 150 jaar oude
strijd van de Vlaamse Beweging in
haar breedste geledingen was immers
gericht tegen de multiculturele maat-
schappij die België aan Vlaanderen
wou opdringen.
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Niemand zal denk ik beweren dat ik
overdrijf wanneer ik zeg dat op dit
ogenblik geen enkele Vlaming ertoe
bereid is de Nederlandse homogeni-
teit van het grootste gedeelte van het
Vlaamse grondgebied ten overstaan
van het Frans prijs te geven. Het zou
dan ook totaal onlogisch en inconse-
quent zijn in dit verband toegevingen
te doen aan de Noordafrikaanse of
Ottomaanse kultuur.

Vlaanderen aan de Vlamingen is niet
de leuze van enkele extremisten of
fanatici, maar wel de keuze van de
grote meerderheid van onze bevol-
king. Het Vlaams Blok lijkt de enige
partij te zijn die zich hiervan bewust
is. De Vlaams Blok-fractie in deze
Raad neemt zich dan ook voor dit
standpunt dat, ik herhaal het, het
standpunt is van de meeste van onze
landgenoten, steeds opnieuw naar
voren te brengen.

In afwachting van de verwezenlijking
van de terugkeerpolitiek van de over-
grote meerderheid van de niet-Euro-
pese vreemdelingen naar hun vader-
land - de enige realistische oplos-
s i n g  v o o r  h e t  vreemdelingenpro-
bleem - eist het Vlaams Blok dan
ook dat de Vlaamse Regering zeer
streng zou toezien op de toepassing
van de taalwetten, ook door onderge-
schikte besturen.

Deze taalwetten stipuleren dat in
Vlaanderen het Nederlands de enige
taal is die door de overheid ten op-
zichte van de burger mag worden ge-
bruikt . Officiële aankondigingen in
andere talen zijn dus uit den boze.
Daarbij horen ook tweetalige Neder-
lands-Turkse opschriften in stedelijke
speeltuinen, Turkse teksten die bij de
dagorders van stedelijke politiedien-
sten worden gevoegd, Arabische of
Turkse folders die door OCMW-
diensten worden verspreid. Deze op-
somming is niet limitatief en spruit
ook niet voort uit mijn verbeelding.
De voorbeelden die ik aanhaal vond
ik de laatste jaren in de dagdagelijkse
realiteit van Gent - toch geen kleine
stad in Vlaanderen - terug. Indien
het hier om Franse teksten zou te
doen geweest zijn, zou iedereen in de
politieke wereld ons protest hierte-
gen zeer normaal hebben gevonden.
Nu het echter gaat om migranten
speelt onmiddellijk het taboe-effect
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hierrond  werd gecreëerd en zal men
de onverlaat die tegen een en ander
protesteert met de zwaarste politieke
beledigingen te lijf gaan.

Ons antwoord hierop is : de Vlaamse
Beweging was en is niet racistisch
wanneer ze zich verzette en verzet
tegen de verfransing van Vlaanderen,
die in feite neerkwam op een met
sociale druk ingevoerde multiculture-

‘le maatschappij. Ze is het evenmin
wanneer zij zich nu opstelt tegen de
nieuwe multiculturele maatschappij
die men ons door politieke, culturele
en mediadruk door de strot wil du-
wen.

De flaminganten uit de vroegere ge-
neraties werden door de toenmalige
beleidsmensen voor al wat lief is uit-
gescholden maar kregen uiteindelijk
gelijk. De heer Van Grembergen die
vanmorgen een goedkoop open
doekje wou halen door dezelfde
scheldwoorden opnieuw te gebrui-
ken, maar dan naar onze partij toe,
is blijkbaar vergeten dat de scheld-
woorden die onze partij op dit ogen-
blik moet incasseren 20 jaar geleden
regelmatig naar het hoofd van de hui-
dige VVD werden geslingerd. De
nieuwe generatie flaminganten die
wij zijn, maken dezelfde strijd door,
maar zullen het uiteindelijk ook win-
nen.

Tenslotte dit nog : de geschiedenis,
ook de meest moderne, toont aan dat
een multiculturele maatschappij ge-
lijk staat met een conflictmaatschap-
pij en dit van de taalstrijd in België
over de burgeroorlog in Noord-Ier-
land tot de volkerenstrijd in het voor-
malige Joegoslavie. Laat ons Vlaan-
deren dit besparen, en dit conform
de wens van de grote meerderheid
der Vlamingen. (Applaus bij het VB)

De Voorzitter : Mevrouw Dua heeft
het woord.

Mevrouw V. Dua (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, als Groene
partij hebben wij natuurlijk met zeer
veel aandacht het hoofdstuk over
leefmilieu en natuurbehoud in deze
Regeringsverklaring gelezen.

Mijnheer de Minister, het moet ge-
zegd worden : dit hoofdstuk kent een
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goede start. In de eerste zin wordt
immers gezegd dat het Vlaamse mi-
lieubeleid zich zou inpassen in het
concept duurzame ontwikkeling zoals
verwoord in het Brundtland-rapport .
Dat is een zeer lovenswaardige inten-
tie.

Al vlug blijkt dat de Vlaamse Rege-
ring niet goed heeft begrepen wat het
concept juist inhoudt. Duurzame ont-
wikkeling betekent immers in eerste
instantie dat onze economische acti-
viteiten moeten worden geheroriën-
teerd in de richting van een ecologi-
sche produktpolitiek. Het gaat dus
niet alleen om de manier waarop
wordt geproduceerd, maar ook over
wat wordt geproduceerd. Ik verwijs
hierbij naar verschillende campagnes
die in dat verband door de milieube-
wegingen  werden gelanceerd zoals
het bannen van het PVC, het uitscha-
kelen van het gebruik van tropisch
hardhout enzovoort. Dergelijke op-
ties komen in het regeerakkoord ner-
gens ter sprake.

Wat ons daarbij vooral opvalt, is dat
in het hoofdstuk Economie en Ener-
gie de ecologische doelstellingen nau-
welijks aan bod komen. Nochtans
zou Minister De Batselier als gewe-
zen Gemeenschapsminister verant-
woordelijk voor de economie zeer
goed moeten weten dat juist daar de
belangrijkste hefbomen liggen voor
een duurzame ontwikkeling. Op dit
vlak getuigt het regeerakkoord alvast
van weinig vernieuwing.

Ook wat de concrete aanpak van de
vervuiling betreft blijven wij sterk op
onze honger zitten.

Minister N. De Batselier : Ik meen
dat u veronderstelt dat het criterium
in de expansiewetgeving omtrent
ecologie verdwijnt.

Mevrouw V. Dua : Ik heb alleen ge-
zegd, mijnheer de Minister, dat ik dat
ten zeerste betreur.

Minister N. De Batselier : Wat u ge-
zegd heeft, heb ik gehoord, mevrouw
Dua. Antwoordt u op mijn vraag.

Mevrouw V. Dua : Ik geef u mijn
antwoord, mijnheer de Minister. Ik
herhaal dat wij betreuren dat dit in
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het hoofdstuk Economie absoluut
niet aan bod komt. Dat is voor ons
een essentieel punt.

Minister N. De Batselier : In het
hoofdstuk Economie komt aan bod
dat het ontwerp van expansiewetge-
ving opnieuw wordt ingediend met
evenveel aandacht voor het ecolo-
gisch criterium als voorheen.

Mevrouw V. Dua : Ik zal met plezier
het ontwerp afwachten en zien of het
overeenstemt met onze ideeën daar-
omtrent.

Ook wat de concrete aanpak van de
vervuiling betreft blijven wij sterk op
onze honger zitten. Als ik zie dat aan
luchtverontreiniging, toch een be-
langrijk probleem in ons Gewest,
maar 3 regeltjes worden besteed,
waarin enkel wordt gesteld dat een
meetnet  voor luchtvervuiling zal wor-
den uitgebouwd, dan is dit toch maar
zeer pover.

Wij hebben uiteraard geen bezwaar
tegen een verdere uitbouw van be-
staande meetnetten, maar toch, van
een belangrijk aantal stoffen is reeds
lang geweten dat de internationaal
aanvaarde normen dagelijks worden
overschreden en ook de grote vervui-
lers zijn reeds jaren bekend.

Ik zou de Gemeenschapsminister
trouwens willen uitnodigen om eens
een bezoek te brengen aan de Gentse
kanaalzone, dan zal hij zelfs zonder
metingen aan den lijve ondervinden
hoe erg de toestand daar is. Daar
worden reeds sedert jaren dagelijks
metingen uitgevoerd door het IHE,
door de Rijksuniversiteit van Gent,
door de stedelijke milieudienst. De
bevolking vraagt geen bijkomende
metingen, de bevolking vraagt dat de
vervuiling stopt en liefst zo vlug mo-
gelijk.

De oplossingen daarvoor zijn vrij evi-
dent. Er moeten zo spoedig mogelijk
emmissienormen worden opgelegd
voor allerlei vormen van luchtveront-
reiniging. Er moeten strengere ex-
ploitatievoorwaarden worden opge-
legd aan de bedrijven en daarvoor
moet niet worden gewacht op een
evaluatie van Vlarem. Vooral moet
er een betere controle komen op de
bedrijven. De overtreders zijn be-
kend. Deze moeten worden geverba-
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liseerd en effectief worden gesanctio-
neerd. Dit is een krachtdadig milieu-
beleid en het is een dergelijk beleid
dat de bevolking vraagt. Dat is echter
in het regeerakkoord als dusdanig
niet terug te vinden!

Ook het heffingensysteem dat door
Minister Kelchtermans werd inge-
voerd zal blijkbaar gewoon worden
verdergezet onder het motto : de ver-
vuiler mag vervuilen, op voorwaarde
dat hij daarvoor betaalt. Dit is een
schoolvoorbeeld van dweilen met de
kraan open, wat neerkomt op een
loutere opkuispolitiek, wat niet al-
leen compleet onlogisch is maar ook
ontzaglijk veel geld kost. Ondertus-
sen moeten de gezinnen via de mi-
lieubelastingen voor een groot deel
van de kosten opdraaien, terwijl de
grote vervuilers onevenredig worden
gespaard en, als ze het wat handig
spelen, zelfs vrijstelling van deze hef-
fingen verkrijgen.

Bij het afvalbeleid is het alvast posi-
tief dat preventie de nadruk zal krij-
gen, maay er blijven toch een aantal
onduidelijkheden. Zo worden geen
concrete opties genomen over de ef-
fectieve sanering van de black points.
Men zal wel proberen de verantwoor-
delijken aansprakelijk te stellen,
voorzover dit nog mogelijk is, maar
voor de rest wordt er geen planning,
geen timing opgemaakt.

Ook de immense problematiek van
de vervuilde baggerspecie wordt ge-
woon doodgezwegen.

Wat de vestiging van nieuwe stortter-
reinen betreft, is de formulering
meer dan dubbelzinnig. Daarover
zou ik trouwens een aantal zeer con-
crete vragen willen stellen, waaruit
de ware milieu-intenties van de nieu-
we Vlaamse Regering zullen blijken.
Komt er al dan niet een nieuw Klasse
1-stort aan de Moervaart te Gent, ge-
let op het negatief advies uit weten-
schappelijke kringen ?

Minister L. Van den Bossche : Neen.

Mevrouw V. Dua : Wij hebben dat
genoteerd. Dat zal alleszins in Gent
op veel genoegen onthaald worden.

Komt er al dan niet een nieuw gips-
stort in Rumst, gelet op het massale
protest uit de milieuhoek ? Graag
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had ik een duidelijk antwoord gekre-
gen.

Wat het natuurbehoud betreft, is het
alvast goed dat aan de groene hoofd-
structuur een wettelijk kader zal wor-
den gegeven.

Wij vinden het echter verontrustend
dat er onder de rubriek ruimtelijke
ordening geen sprake meer is van de-
ze groene hoofdstructuur. Nochtans
is de inpassing in de ruimtelijke plan-
ning de enige manier om de natuur-
behoudsopties maximaal aan bod te
laten komen.

Minister T. Kelchtermans : Dat
hoofdstuk wordt ingepast in een
Structuurplan Vlaanderen.

Mevrouw V. Dua : Dat is goed, maar
ik heb dit niet zo in de tekst terugge-
vonden.

Minister T. Kelchtermans : Het
Structuurplan Vlaanderen staat uit-
drukkelijk in het hoofdstuk Ruimte-
lijke Ordening. Wij hebben gepoogd
herhaling zoveel mogelijk te vermij-
den.

Mevrouw V. Dua : Het is voor ons
een geruststelling dat u dit in die zin
interpreteert.

Wat mij ook sterk ontgoochelt, is dat
de belangrijke bebossingsactie, die
werd aangekondigd in de krachtlij-
nen van de SP-Ministers volkomen is
verdwenen uit dit regeerakkoord. Ik
vermoed dat dit op het klassieke ver-
zet van de landbouwlobby is gesneu-
veld. Wij hadden nochtans gedacht
dat de nieuwe Gemeenschapsminis-
ter voor Leefmilieu op dit vlak ster-
ker zou staan, maar dit was blijkbaar
een illusie.

Onze vrees wordt nog eens extra be-
vestigd door het feit dat de groot-
schalige bio-industrie, die aan de ba-
sis ligt van het vermestingsprobleem
in Vlaanderen, sterk wordt gespaard.
Van een moratorium is geen sprake,
laat staan van een inkrimping van de
veestapel. Nochtans zijn zowel het
milieu als de gewone landbouwer he-
lemaal niet gebaat met een dergelijke
lakse houding.

Voor de Groenen is het in ieder geval
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duidelijk dat van een vernieuwend en
krachtdadig milieubeleid geen sprake
zal zijn. Het vorige beleid, waarvan
intussen bewezen is dat dit weinig
concrete resultaten oplevert, zal
blijkbaar gewoon worden voortgezet.

Tenslotte nog iets over het hoofdstuk
sociale huisvesting. Hierin zijn een
aantal positieve punten aan te dui-
den.

Dit hoofdstuk wordt terecht geka-
derd in de kansarmoedebestrijding.
In tegenstelling met vroeger wordt
het accent meer en meer gelegd op
de huursector, wat inderdaad aan-
sluit bij de reële mogelijkheden van
de laagste inkomensklassen. Positief
is ook dat er meer middelen worden
ingeschreven voor de sociale huisves-
ting. Hopelijk zal dit ook een ver-
nieuwde dynamiek in deze sector te-
weegbrengen.

Nochtans zijn ook hier een aantal ele-
menten verontrustend. Allereerst
werden de ruimtelijke ordening en de
huisvesting andermaal uit elkaar ge-
trokken. Dit is zeer slecht vermits op
deze manier een coherente afstem-
ming van het woonbeleid op het
ruimtelijk beleid quasi onmogelijk
wordt gemaakt. Tevens betekent dit
opnieuw een versnippering van de
initiatieven inzake sociale stadsver-
nieuwing.

Het is trouwens opvallend dat in het
hoofdstuk huisvesting nagenoeg geen
sprake is van vernieuwbouw en reno-
vatie, iets wat in grote steden zoals
Antwerpen en Gent toch wel van es-
sentieel belang is. Integendeel, het
accent ligt hoofdzakelijk op produk-
tie van nieuwe sociale woningen,
waarbij over de inpassing van deze
projecten in het sociale en ruimtelijke
weefsel van de omgeving geen woord
wordt gerept.

Ook over de strijd tegen verkrotting
en leegstand, een ware plaag in onze
grote steden, worden slechts vage in-
tenties geformuleerd.

Verder is er nog de oprichting van
een holdingmaatschappij met publiek
karakter. Ook dit roept bij ons heel
wat vragen op. Eerst en vooral is het
helemaal niet duidelijk waar de 30
miljard zal worden gevonden. Hoe
groot zal het aandeel van de overheid
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zijn ? Op welke manier zal de finan-
ciering verlopen ? Het kapitaal zal in
hoofdzaak uit de privé-sector komen,
vermoed ik. Dit betekent dat privé-
ondernemingen een zware stempel
zullen drukken op de uitvoering van
de projecten of dat zij in ieder geval
een gegarandeerde winst zullen opei-
sen, wat dan weer repercussies zal
hebben op de concrete invulling en
de kwaliteit van de projecten. Trou-
wens, het feit dat om rentabiliteitsre-
denen nu al wordt geopteerd voor
een samengaan van sociale woningen
met andere woningen wijst op deze
tweeslachtige relatie. Het resultaat
zal zijn dat een belangrijk aandeel
van de sociale huisvesting in de ar-
men van enkele grote bouwpromoto-
ren zal worden gedreven, die hier-
door de kans krijgen hun grootschali-
ge bouwpatronen op te dringen.

Ook de financiële implicaties zijn on-
duidelijk. De ervaringen uit het ver-
leden met de alternatieve financie-
ring hebben aangetoond dat via der-
gelijke constructies een schuldenlast
wordt gecreëerd die op termijn het
budget van de sociale huisvesting
sterk hypothekeert. Met de voorge-
stelde holdingmaatschappij kan al-
licht hetzelfde fenomeen worden ver-
wacht. In elk geval, de nu reeds zeer
ondoorzichtige structuur van de so-
ciale huisvestingsmarkt zal zo moge-
lijk nog complexer worden en het zal
voor de burger nog moeilijker wor-
den om wegwijs te geraken in dit ho-
peloos ingewikkelde labyrint van de
sociale huisvesting.

Tenslotte vragen wij ons af of, on-
danks de verhoogde financiële in-
spanningen, de sociale huisvestings-
markt echt toegankelijker zal worden
voor de laagste inkomensklassen.
Blijkbaar wordt niet geopteerd voor
een veralgemeend huurtoelagesys-
teem binnen de sociale huursector.
Nochtans is het algemeen bekend dat
dit de enige manier is om de aller-
laagste inkomensgroepen die tot nog
toe bijna altijd uit de boot vielen, een
kans te geven. Wij betreuren dat er
voor deze groep niets wordt gedaan.

Hetzelfde geldt overigens ook voor
de migranten. Tot nog toe kwamen
deze nagenoeg niet aan bod op het
vlak van de sociale huisvesting. Het
is dan ook opmerkelijk en bijna be-
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Dua
schamend dat in dit hele hoofdstuk
geen woord wordt gerept over dit
specifieke probleem. Dit laat ons ver-
onderstellen dat inzake huisvesting
de migranten in de toekomst volledig
verwaarloosd zullen worden, on-
danks de aanbevelingen van me-
vrouw D’Hondt ter zake.

Minister N. De Batselier : Mevrouw
Dua, ik kan u zeggen dat ik met me-
vrouw D’Hondt overleg pleeg voor
de huisvesting van de migranten. U
spreekt erover, wij zullen er in de
praktijk iets aan doen. Mevrouw
Dua, ik vind dat het niet opgaat ons
intenties toe te schrijven, ons te
beoordelen nog voor u iets weet. Ik
deel echter uw bekommernis.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de Mi-
nister, ik vind het heel erg dat een
regeerakkoord wordt voorgelegd met
een belangrijk stuk over sociale huis-
vesting maar waarin het woord mi-
grant niet voorkomt. En bovendien
staat er in het hoofdstuk over de mi-
granten weinig over huisvesting. In
ieder geval wachten wij af wat er zal
gebeuren en vragen wij u nu al welke
concrete maatregelen u zal treffen.

De Voorzitter : De heer Deswaene
heeft het woord.

De heer R. Deswaene (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, wan-
neer men een analyse maakt van de
Regeringsverklaring én van de accen-
ten die aangegeven worden voor
nieuwe projecten in het toekomstig
beleid, dan moet men in de eerste
plaats oog hebben voor de financiële
context waarin gestart wordt.

Wat het departement Onderwijs be-
treft, is het algemeen financieel ka-
der bij overname weinig schitterend.
Voor het motiveren van deze vast-
stelling refereer ik naar de begroting
1992, die weliswaar door de vorige
Executieve - maar met dezelfde
partijen als vandaag - werd opge-
steld en goedgekeurd. Naargelang de
bronnen die men raadpleegt, zijn er
verschillen in interpretatie, maar glo-
baal mag gesteld worden dat het te-
kort op de onderwijsbegroting 1992
zeer belangrijk zal zijn indien hetzelf-
de beleid gevoerd wordt zoals vorig
jaar én indien de engagementen die
wer-
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den aangegaan via de goedgekeurde
decreten van 1991 worden nageleefd.

Volgens diverse persberichten zijn de
hoofdkenmerken van de huidige on-
derwijssituatie de volgende : Er is
een tekort van 5 à 9 miljard op deze
begroting ; er zouden zelfs moeilijk-
heden te verwachten zijn qua uitbeta-
ling van lonen en wedden in 1992 ;
er zullen dringend structurele maat-
regelen moeten worden genomen.
Men denkt - of dacht - hierbij aan
het sluiten van scholen, vooral in het
secundair onderwijs en het hoger on-
derwijs van het korte type - regen-
taat. Ook het verhogen van normen
en dergelijke meer, wordt - of werd
- overwogen.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, u moet toch enige
verantwoordelijkheidszin aan de dag
leggen. Ik kan nog aannemen dat u
zegt dat er een tekort van zoveel mil-
jard zal zijn, al moet ik u doen op-
merken dat u meer weet dan de amb-
tenaren en de inspectie van Financiën
die nog bezig zijn met de controle.
Maar tot daar toe. Ik kan echter niet
aanvaarden dat u hier zonder enige
reden paniek komt zaaien met een
verklaring dat de ambtenaren niet
zouden kunnen worden betaald. Blijf
enigszins beleefd, laat de demagoog
in Lochristi, speel daar gemeente-
raad.

De heer R. Deswaene : Ten derde,
volgens dezelfde persberichten, on-
der meer in een krant die u wel be-
kend is, mijnheer de Minister, met
name De Morgen, moeten er ook
dringend structurele maatregelen
worden genomen. Men denkt hierbij
aan het sluiten van scholen, vooral in
het secundair onderwijs en het hoger
onderwijs van het korte type, het re-
gentaat. Ook een verhoging van de
normen werd of wordt overwogen.

Volgens een interne nota van de cel
begroting van de administratie van
Onderwijs, zou er voor 1992 209,5
miljard nodig zijn voor onderwijs.
Dit, ik herhaal het, voor eenzelfde
beleid zoals in 1991 werd gevoerd en
rekening houdend met diverse toen
aangegane verplichtingen.

De onderwijsbegroting, zoals ze inge-
diend werd door de vorige Executie-
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ve, voorzag slechts een bedrag van
199,5  miljard. Zelfs wanneer we re-
kening houden met het provisioneel
krediet van 3,2  miljard dat voorzien
is om de indexaanpassingen én de
loonsverhogingen die voortvloeien
uit de CAO 90-92 te betalen, dan
blijft er nog een tekort van circa 6
miljard. Dit zal wel ongeveer het juis-
te cijfer zijn. Uw voorganger gaf in
een interview zélf een gat toe van 3
miljard. Naar ik vernam liet hij dit
trouwens weten in een brief aan ex-
voorzitter Geens en Collega De Bat-
selier .

Hoe dan ook, moet vandaag daaren-
boven rekening gehouden worden
met 2,2  miljard extra uitgaven die
men zal moeten doen, indien er geen
oplossing gevonden wordt voor het
probleem met de maaltijdcheques. Ik
bedoel hier uiteraard de 2,2  miljard
sociale lasten en onroerende voorhef-
fing die de Vlaamse Executieve nog
zal moeten doorstorten naar de na-
tionale kas.

Dit is het weinig bemoedigend kader,
het somber perspectief waarmee u
van start moet gaan, mijnheer de Mi-
nister van Onderwijs. Ik weet het,
sommigen beweren dat het voorop-
gestelde tekort maar een blufnota
was, een maneuver voor opvolgers
om zware ingrepen of nieuwe lasten
te verantwoorden en in de schoenen
te kunnen schuiven van de uittreden-
de Minister van Onderwijs.

er zich diverseVandaag stellen
tiële vragen.

essen-

Ten eerste, hoe gaat u die put vul-
len ?

U kan doen alsof het tekort niet be-
staat of het zelfs nog vergroten. Dit
voor zover uw collega’s in de Execu-
tieve en hun partijgenoten in de Raad
dit aanvaarden. Het zou uiteraard
onverantwoord zijn en gewoon het
failliet betekenen van ons onderwijs-
bestel op korte termijn.

U kan herschikkingen doen, intern
op uw begroting. Stelt zich in dit ge-
val de vraag, wie of wat dan zal moe-
ten inleveren.

U kan besparingen opleggen. Ook
hier komt dezelfde vraag : waar zul-
len die vallen ?
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Deswaene

U kan nieuwe bronnen aanboren :
bijvoorbeeld een verhoging van in-
schrijvingsgelden of, zoals collega
Geens en de CVP vorig jaar sugge-
reerde : het invoeren van een kleu-
tertaks.

U kan natuurlijk ook trucs gebruiken
zoals het proberen buiten de begro-
ting houden van investeringsuitgaven
voor de universiteiten.

Ten tweede, wat gaat u doen met
nieuwe projecten, of andere initiatie-
ven, zoals : een sociale herwaarde-
ring van het lerarenambt, het verbe-
teren van de kwaliteit van het onder-
wijs, de broodnodige aanpassing van
gebouwen en uitrustingen in het ge-
meenschapsonderwijs, het migran-
tenonderwijs. . . en zovele andere as-
pecten die dringend om een oplossing
vragen.

Het kan toch niet zijn dat u als nieuw
Minister van Onderwijs, na 10 jaar
CVP-overheersing en latten gelijk-
leggen in dit departement, geen eigen
accenten zoudt willen leggen.. .
Maar...

Waar gaat u de extra middelen halen
om dit te financieren ? Of zal de pe-
dagogische rust gebruikt worden als
alibi, om alles te laten zoals het de
voorbije jaren is gegroeid ?

De ruimte is zeer miniem of zelfs on-
bestaande wanneer men weet dat
meer dan 85 % van het budget gaat
naar uitbetaling van lonen en wedden
én dat de veroudering van het leer-
krachtenkorps onvermijdelijk nog
hogere loonkosten zal veroorzaken in
de nabije toekomst.

Rekenen op interne verschuivingen
binnen de departementen van de
Executieve, behoort evenmin tot de
mogelijkheden wanneer men weet
dat er reeds een zwaar tekort bestaat
op het totaal van de begroting én
men daarenboven ziet dat ook in die
andere departementen dure, nieuwe
projecten aangekondigd worden.

We moeten ons trouwens de vraag
stellen hoe het komt dat het departe-
ment Onderwijs in zo’n benarde si-
tuatie is getuimeld ? Heeft men in de
voorbije jaren dan geen berekening
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gemaakt van de kostprijs van de nieu-
we decreten en van al die latten die
overal gelijk moesten komen ? Ook
de SP en de W dragen schuld hier-
bij. Zij lieten maar gebeuren.

Minister L. Van den Bossche : Dit
was in 1981-1985 ook zo. Wij zouden
kunnen spreken over 1981-1987. U
hebt wel leuke vragen over hoe een
en ander moet gebeuren, maar u zou
de volmachten-KB’s eens moeten na-
lezen. Wanneer u dit alles zal gelezen
hebben, zal u wellicht een andere
toon aanslaan.

De heer A. Denys : Wij stellen de
vragen en u geeft de antwoorden !

Minister L. Van den Bossche : Ik
antwoord u met een verwijzing naar
uw eigen taal : tes actes te suivent,
mon ami !

De heer R. Deswaene : Een derde
punt betreft de kwaliteitsverbetering
en herwaardering van het lerare-
nambt, het herzien van de lerarenop-
leiding, de problematiek van de zit-
tenblijvers en de migrantenopleiding.

Dit zijn enkele hoofdaccenten die,
volgens de PW, de centrale zorg
zouden moeten krijgen inzake onder-
wijsbeleid in de komende jaren.

In  schr i l  con t ras t  met  he t  aan-
groeiend tekort op het onderwijsbud-
get, vernamen we tijdens de maand
september jongstleden vrij alarme-
rende bevindingen in het voorrapport
dat wetenschappers opstelden, ter
voorbereiding van de bijeenkomst
van de kommissie van onderwijsex-
perts van de OESO.

In 1989 werd inderdaad aan de OE-
SO gevraagd een externe evaluatie
van het Belgisch onderwijssysteem te
willen uitvoeren.

Minister L. Van den Bossche : Ter
zake werd niet eens de tekst bij ons
ingediend waarover wij op 6 maart
zullen vergaderen. Op 6 maart wor-
den de Belgische verantwoordelijken
gehoord in verband met vragen die
wij niet eens in een definitieve versie
kennen. Pas na het gesprek van 6
maart, dat plaatsvindt in Parijs, zal
het verslag van de OESO bekend
zijn.

De heer R. Deswaene : Ik heb ge-
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sproken over het bestaande voorrap-
port, dat wij trouwens hebben kun-
nen lezen.

Het is niet de bedoeling hierop van-
daag gedetailleerd in te gaan. Tijdens
de komende maanden zullen wij
daartoe de gelegenheid hebben.

Toch wens ik te wijzen op een aantal
vaststellingen die uit dit rapport blij-
ken en die onze bijzondere aandacht
vergen.

Ten eerste en meer algemeen, het
grote aantal overlappingen in studie-
richtingen en onderwijsvormen ; het
ontbreken van uitvoeringsbesluiten
voor de controle op het deeltijds on-
derwijs ; het ontbreken van integratie
van het buitengewoon onderwijs in
het gewoon onderwijs ; overlappin-
gen en concurrentie tussen de ver-
schillende ministeries die voor onder-
wijs bevoegd zijn ; weinig overeen-
stemming tussen opleiding en de ar-
beidswereld, zowel op het structurele
als op het pedagogische vlak ; gemis
aan betrouwbare recente statistische
gegevens en de verwerking ervan.
Men verwijst bijvoorbeeld naar de re-
sultaten van de leerlingen. Vervol-
gens, het gebrek aan lestijdenpakket-
ten te velde, dat weinig vernieuwing
in het studieaanbod zou brengen...

De Voorzitter : Mijnheer Deswaene,
uw spreektijd van tien minuten is
voorbij. Hiermede kom ik tegemoet
aan wat uw fractieleider heeft ge-
vraagd, zoniet zullen morgen nog
meer PW-sprekers in het gedrang
komen.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Voorzitter, ik beschouw dan mijn uit-
eenzetting als beëindigd.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 14 uur op-
nieuw bijeen om het debat over de
Regeringsverklaring voort te zetten
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Voorzitter

en tot besluit ervan de hoofdelijke
stemming te houden.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
18.32 uur.
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